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1919-cu ildən çıxır Təsisçi: Azərbaycan Respublikası Prezidentinin İşlər İdarəsi və qəzetin redaksiya heyəti

“Ter-Petrosyanizm” və 
ya erməni həyasızlığının 

qürub notları
Məlum olduğu kimi, bu il okt- 

yabrın 16-da Azərbaycan Prezi-
dentinin köməkçisi, Prezident Ad-
ministrasiyasının Xarici siyasət 
məsələləri şöbəsinin müdiri Hikmət 
Hacıyevin  ABŞ-nin “Ne s eek” nəş-
rində məqaləsi yayımlandı. Məqalədə 
COP29 öncəsi Azərbaycanın iqlim 
böhranı ilə yanaşı, regional sülhə nail 
olmaq istiqamətindəki səylərinə və 
Ermənistanla ikitərə i razılaşmala-
rın əhəmiyyətinə diqqət çəkilmişdi. 

H.Hacıyev məqaləsində rmənistan 
konstitusiyasında yer alan Qarabağ iddi-
asının və Qərb dövlətlərinin ölkəni silah-
landırmasının sülh prosesinə əngəl törət-
diyini vurğulamışdı. Dövlətimizin rəsmisi 
onu da bildirmişdi ki, 1996-cı ildə rmə-
nistanın o vaxtkı prezidenti ölkənin əsas 
qanununun Qarabağı Azərbaycan ərazisi 
kimi tanıyan beynəlxalq sənədin imzalan-
masına imkan vermədiyini əsas gətirərək, 
ATƏT-in sammitinin yekun bəyannaməsi-
ni imzalamaqdan boyun qaçırmışdı. Yəni, 
keçmişin presedent mahiyyəti var və həm 
də bu səbəbdən hazırda rmənistan kons-
titusiyasına dəyişiklik zəruridir. Dəyişik-
liyin olmaması isə sülh yolundakı başlıca 
maneədir. 

ardı -ci səhifədə

COP29-a  
19  gün  
qaldı

Təkqütblü 
dünyaya qarşı 

ədalət gözləntimiz
Rusiya Prezidenti Vladimir Putin hələ 

2024-cü ilin yanvarında BRICS-ə artan 
marağın səbəblərindən danışarkən demişdi 
ki, quruma üzv olmaq istəyənləri təşkilatın 
fəaliyyətinin əsasını təşkil edən prinsiplər 
cəlb edir. Rusiya lideri sözügedən prinsiplə-
ri də açıqlamışdı: “Bu, suveren bərabərlik, 
öz inkişaf yolunun seçiminə hörmət, ma-
raqların qarşılıqlı nəzərə alınması, açıqlıq, 
konsensus, çoxqütblü dünya nizamı və qlo-
bal maliyyə, ticarət sisteminin ədalətli mo-
delini formalaşdırmaq istəyi, zəmanəmizin 
ən aktual problemlərinə kollektiv həll yolla-
rının axtarışıdır”. 

Bu məqalədə Prezident Putinin dedi-
yi məqamlardan söz açacağıq. Söz açacaq və 
məsələyə ölkəmizin BR CS-ə marağı kontekstin-
də izah etməyə çalışacağıq. Yeri gəlmişkən, bu 
maraq özünü ən ciddi şəkildə göstərməkdədir. 
Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin təşkila-
tın XV  sammitinin keçirildiyi Kazana səfəri də 
bunu təsdiqləməkdədir. Ancaq hələlik BR CS-lə 
bağlı bəzi məqamları vurğulayaq. 

Oktyabrın 22-də Kazanda öz işinə başlamış 
XV  BR CS sammitinin Rusiya üçün son dərəcə 
mühüm əhəmiyyəti var. Sammit istər diplomatik, 
istər  mənəvi, istərsə də siyasi baxımdan Mos-
kvaya çox böyük üstünlüklər qazandırır. Çünki 
tədbiri Ukrayna ilə müharibə səbəbindən dünya-
nı cənginə almış anti-Rusiya dalğasının qırılma 
nöqtəsi kimi də dəyərləndirmək mümkündür. 

Bəli, sammitin miqyası və iştirakçı ölkələrin 
sayı Rusiyanın beynəlxalq arenadan təcrid olun-
madığını göstərir. stəlik, onun qlobal tərəfdaş-
lığının genişlənməsi amili də var. Belə nəticəyə 
gəlmək mümkündür ki, anti-Rusiya demarşları 
uğursuzdur və ölkə çoxqütblü dünya nizamı-
nın qurulmasında mühüm pay sahibidir. Bunu 
rəqəmlər də təsdiqləyir. 

ardı -ci səhifədə

Cənub Qaz Dəhlizi ener i 
bazarına önəmli çıxışdır 

Əsrimizin ən böyük layihələ-
rindən biri olan Cənub Qaz Dəh-
lizi 4 seqmentdən  “Şahdəniz 
Mərhələ-II”, Cənubi Qafqaz Boru 
Kəməri, Trans-Anadolu Qaz Boru 
Kəməri (TANAP) və Trans-Adri-
atik Qaz Boru Kəmərindən (TAP) 
ibarətdir. 

CQD-n n 2018-c  l mayın 29-da 
Səngəçal term nalında rəsm  açılış 
məras m  keç r l b və Azərbaycan tə-
b  qazı bu dəhl z n s stem nə vurulub. 
Beləl klə, Xəzər dən z n n Azərbaycan 
sektorundakı “Şahdən z” qaz-kondensat 
yatağının şlənməs n n k nc  mərhələs  
çərç vəs ndə qurulan “Şahdən z Alfa” 
və “Şahdən z Bravo” platformalarından 
b rgə qaz has latına başlanılıb. Həm n l 

yulun sonunda “Şahdən z Bravo” plat-
formasından lk qaz əldə olunduğu vaxt- 
dan sə has lat tədr cən artıb. Mövcud 
“Şahdən z” qurğularının has lat gücü 

gündəl k 56 m lyon ( ldə 20 m lyard) 
standart kubmetr təşk l ed b.  

ardı -cu səhifədə

E rmənistan parlamenti dünən keçirilən icla-
sında “Ermənistan və Azərbaycan arasında 
dövlət sərhədinin delimitasiyası üzrə Dövlət 

Komissiyası və Ermənistanla Azərbaycan arasında 
dövlət sərhədinin demarkasiyası və sərhəd təhlükə-
sizliyi məsələləri üzrə Komissiyanın fəaliyyətinə dair 
Əsasnamənin təsdiq edilməsi haqqında” qanun la-
yihəsini qəbul edib.

ardı 4-cü səhifədə

Səhifə  2

İrəvanda yeni isterika dalğası

Xəzər   
imdad   
diləyir Səhifə  10

Bakı konfransının əsas sənədləri

Səhifə  10

Seçkilərdən sonra  
Gürcüstanı nələr gözləyir?

Səhifə  4

Azərbaycan liderinin BRICS sammitində 
iştirakı böyük məmnunluqla qarşılanıb
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Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin Rusiyaya səfəri
Kazan Beynəlxalq Hava Limanında qarşılanma

Azərbaycan Respublika-
sının Prezidenti İlham Əliyev 
Rusiya Federasiyasının Prezi-
denti Vladimir Putinin dəvəti 
ilə XVI BRICS Sammitinin 
“Outreach”  “BRICS+” for-
matında iştirak etmək üçün 
oktyabrın 23-də Rusiya Fe-
derasiyasının Tatarıstan Res-
publikasının paytaxtı Kazan 
şəhərinə səfərə gəlib.

Dövlətimizin başçısının təy-
yarəsini Kazan Beynəlxalq Hava 
Limanına enərkən hərbi helikopter-
lər müşayiət edib. 

Kazan Beynəlxalq Hava Lima-
nında Azərbaycan Prezidentinin 
şərəfinə fəxri qarovul dəstəsi dü-
zülmüşdü. 

Prezident İlham Əliyevi Rusiya 
Federasiyasının Tatarıstan Respub-
likasının Rəisi Rüstəm Minnixanov 
qarşıladı.

Azərbaycan Prezidentinin Kazanda 
Tatarıstan Respublikasının Rəisi ilə görüşü

Oktyabrın 23-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
İlham Əliyevin Kazanda Rusiya Federasiyasının Tatarıstan 
Respublikasının Rəisi Rüstəm Minnixanov ilə görüşü olub. 

Dövlətimizin başçısını salamla-
yan Rüstəm Minnixanov dedi:

– İlham Heydər oğlu, fürsətdən 
istifadə edərək Rusiya-Azərbaycan 
münasibətləri çərçivəsində respub-
likamıza göstərdiyiniz diqqətə görə 
Sizə təşəkkür etmək istərdim. Biz 
bunu çox yüksək qiymətləndiririk 
və əlbəttə ki, bizim Prezidentin 
belə bir dövlət səfərini həyata ke-
çirdiyinə görə fəxr edirik. Həmin 
səfəri çox yaxşı işıqlandırdılar. Bu 
yaxınlarda Siz bizim rəhbəri təbrik 
etdiniz, çoxlu işgüzar məsələ var 
idi. BR CS-i bizə etibar ediblər. 
Vaxt tapıb gəlməyiniz və iştirak 
etməyiniz bizim üçün böyük şərəf-
dir. İcazə versəniz, həmkarlarımız-
la gördüyümüz işlərlə bağlı bəzi 
məsələləri məruzə etmək istərdim.

Prezident İlham Əliyev dedi:
– Rüstəm Nurqaliyeviç, sağ 

olun. Bir daha qardaş torpaqda ol-
mağıma şadam. İlk növbədə, Sizi 
və Tatarıstan Respublikasının bü-
tün sakinlərini bu əlamətdar hadisə 
- BR CS sammitinin, həmçinin 
“BR CS+”un keçirilməsi münasi-
bətilə təbrik etmək istərdim. Bu, 
Rusiya Federasiyası rəhbərliyinin 

respublikaya, şəxsən Sizə, Tatarıs-
tan vətəndaşlarına xüsusi münasi-
bətinin təzahürüdür, həmçinin Ta-
tarıstanın Sizin rəhbərliyinizlə nail 
olduğu potensialın göstəricisidir. 
Çünki belə bir irimiqyaslı sammi-
tin keçirilməsi, əlbəttə ki, tədbir-
lərin, dövlət başçılarının ikitərə i 
görüşlərinin təşkili üçün resursla-
rın, infrastrukturun, o cümlədən 
mehmanxana şəbəkəsinin olmasını 
tələb edir. Ona görə də əvvəlcədən 
səmimi təbriklərimi çatdırıram. 
Əminəm ki, hər şey ən yüksək sə-
viyyədə keçəcək.

Əlbəttə, Tatarıstan ilə Azərbay-
can arasında münasibətlər Rusiya 
Federasiyasının və Azərbaycanın 
dövlətlərarası münasibətlərinin mü-
hüm tərkib hissəsidir. Siz də qeyd 
etdiyiniz kimi, Rusiya Federasiya-
sının Prezidenti bu ilin avqustun-
da Azərbaycana dövlət səfəri etdi. 
Bundan sonra da biz görüşmüşük. 
Beləliklə, ikitərə i münasibətlərin 
dinamikası, o cümlədən Tatarıs-
tan-Azərbaycan ikitərə i formatı 
çox yaxşıdır. Bu gün onları müza-
kirə edəcəyik. Bizim yoldaşlarımız 
da görüşümüzə hazırlıqlı gəliblər. 

Zənnimcə, yaxın vaxtlarda yaxşı 
nəticələrin şahidi olacağıq. Fürsət-
dən istifadə edərək, bir daha təbrik-
lərimi çatdırmaq və Sizin üçün mü-
nasib bir vaxtda Sizi Azərbaycana 
səfərə dəvət etmək istəyirəm. 

Rəis Rüstəm Minnixanov: 
Sağ olun. Biz həm işgüzar, həm 
də turistik baxımdan imkan tapa-
raq dünya səviyyəli kompleksləri 
qiymətləndirdik və onlara heyran 
olduq. Mən hələ Bakını demirəm. 
Bakı bizim üçün işləri necə təşkil 
etmək, təcrübə toplamaq baxımın-
dan özlüyündə bir örnəkdir. Bizim 
artıq ziyarət etdiyimiz turistik dağ-
xizək mərkəzi isə, əlbəttə, hamımı-
zı valeh etdi. Bunun üçün Sizə çox 
sağ olun deyirik. 

Prezident İlham Əliyev: Gələ 
bilərsiniz. lə mövsüm də yenicə 
başlayır, gəlin. Yeri gəlmişkən, ar-
tıq ilk qar yağıb. 

Rəis Rüstəm Minnixanov: Biz 
Sizin pərəstişkarınızıq. 

Prezident İlham Əliyev: Sağ 
olun. Belə bir sürpriz haqqında təy-
yarədə öyrəndim. Sağ olun.

Azərbaycan Prezidentinin Tata-
rıstanın ali dövlət mükafatı ilə təltif 
olunması haqqında fərman oxundu: 
“Tatarıstan Respublikası Rəisinin 
Fərmanı ilə Tatarıstan Respubli-
kası ilə Azərbaycan Respublikası 
arasında əməkdaşlığın inkişafına, 
xalqlar arasında dostluq və qarşı-
lıqlı anlaşmanın möhkəmləndiril-
məsinə töhfəsinə görə Prezident 
İlham Əliyev “Dostluq” ordeni ilə 
təltif olunur”. 

Rəis Rüstəm Minnixanov: Bu, 
“Sollers” şirkətidir.

Prezident İlham Əliyev: Bili-
rik. 

Rəis Rüstəm Minnixanov: 
Həmin avtomobillərdən ən yaxşı 
yerlərdə istifadə etmək üçün xahiş 
etmişdik. 

Prezident İlham Əliyev: 
Çox sağ olun, Rüstəm Nurqaliye-
viç. Belə yüksək mükafata görə 
təşəkkür edirəm. Bu, mənim üçün 
həqiqətən də böyük sürprizdir. Bu 
barədə təyyarə Kazana enəndə öy-
rəndim. Tatarıstan Respublikasının 
yüksək ordeni ilə təltif olunmaq 
böyük şərəfdir. Bütün Azərbaycan 
xalqı adından, şəxsən öz adımdan 
bir daha Sizə təşəkkür edirəm. lə 
təyyarədə Sizin Azərbaycana və 
Bakıya sonuncu səfərinizi xatırla-
yırdım. Siz həm Cəbrayılda, həm 
də Zəngilanda tatar icması ilə bir-
likdə Sabantuy bayramında iştirak 
edirdiniz. Hədiyyəyə görə də sağ 
olun. Biz onu elə Sizin olduğunuz 
həmin bölgələrə - Zəngilana, Cəb-
rayıla göndərəcəyik, orada onlara 
çox ehtiyac var. Bu mükafata görə 
Sizə bir daha təşəkkürümü bildi-
rirəm.

Dövlət başçımızın Kazanda “Sberbank”ın  
İdarə Heyətinin sədri ilə dialoqu

Oktyabrın 23-də Azərbaycan Respublikasının Preziden-
ti İlham Əliyevin Kazanda Rusiya Federasiyasının “Sber-
bank” Publik Səhmdar Cəmiyyətinin prezidenti, İdarə 
Heyətinin sədri German Qref ilə görüşü olub.

German Qref rəhbərlik etdi-
yi bankın həyata keçirdiyi işlər, o 
cümlədən bankın maliyyə sektoru 

ilə yanaşı, rəqəmsallaşma həllə-
ri vasitəsilə səhiyyə, sosial, təhsil 
və digər sahələrlə bağlı fəaliyyəti 

barədə dövlətimizin başçısına ətraf-
lı məlumat verdi. O, Azərbaycanın 
sürətli iqtisadi yüksəlişini və sosial 
inkişaf meyillərini xüsusi qeyd etdi. 

Görüşdə əməkdaşlıq imkanla-
rının müəyyənləşdirilməsi ilə bağlı 
fikir mübadiləsi aparıldı.

İlham Əliyev Serbska  
Respublikasının Prezidenti ilə görüşüb

Oktyabrın 23-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti  
İlham Əliyevin Kazanda Bosniya və Herseqovinanın Serb-
ska Respublikasının Prezidenti Milorad Dodik ilə görüşü 
olub.

Milorad Dodik Bosniya və 
Herseqovinanın Rəyasət Heyətinin 
Sədri xanım elka Tsviyanoviçin 
salamlarını dövlətimizin başçısına 
çatdırdı. 

Prezident İlham Əliyev salam-
lara görə minnətdarlığını bildirdi, 
onun da salamlarını Bosniya və 

Herseqovinanın Rəyasət Heyətinin 
Sədrinə çatdırmağı xahiş etdi. 

Milorad Dodik Azərbaycanın 
göstərdiyi dəstəyə görə təşəkkürü-
nü bildirdi. O, ölkəmizin ərazi bü-
tövlüyünün və suverenliyinin tam 
bərpa olunması münasibətilə təb-
riklərini çatdırdı. 

“Siz suveren Azərbaycanın 
güclü Liderisiniz. Güclü Lider ol-
madan güclü dövlət də ola bilməz”, 
- deyən Milorad Dodik Prezident 
İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə ölkə-
mizin uğurla inkişaf etməsini məm-
nunluqla qeyd etdi. 

O, investisiyalar, əczaçılıq və 
digər sahələrdə əməkdaşlığın ge-
nişləndirilməsi üçün böyük pers-
pektivlərin olduğunu deyərək, 
Azərbaycanın yol infrastruktur 
şirkətlərinin Balkan regionunda 
uğurlu layihələr həyata keçirdiyini 
qeyd etdi və Bosniya və Herseqo-
vinanın da bunda maraqlı olduğunu 
vurğuladı.

Prezident İlham Əliyev həm 
işğal, həm də işğaldan sonrakı 
dövrlərdə Azərbaycanın ərazi bü-
tövlüyünə göstərdiyi dəstəyə görə 
təşəkkürünü bildirdi.

Dövlətimizin başçısı Bosniya 
və Herseqovinaya səfərini məm-
nunluqla xatırladı.  

Prezident İlham Əliyev ener i, 
nəqliyyat infrastrukturu və inves-
tisiyalar sahələrində əməkdaşlıq 
üçün yaxşı imkanların olduğunu 
vurğuladı.

Azərbaycan və Laos prezidentlərinin görüşü
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin 

oktyabrın 23-də Kazanda Laos Xalq Demokratik Respubli-
kasının Prezidenti Thonqlun Sisulit ilə görüşü olub.

Laos Prezidenti ölkəsi ilə Azər-
baycan arasında yaxşı əlaqələrin 
olduğunu vurğulayaraq iqtisadiyyat, 
ticarət, investisiya, turizm, kənd 
təsərrüfatı və digər sahələrdə əmək-
daşlığımızın inkişafı üçün əlverişli 
perspektivlərin mövcudluğunu qeyd 
etdi.

Thonqlun Sisulit hələ 1981-ci 
ildə Bakıda olduğunu məmnunluq-
la xatırlayaraq, ötən dövr ərzində 
Azərbaycanın böyük inkişaf yolu 
keçdiyini vurğuladı. O, sovetlər 
dövründə çox sayda laoslu mütəxəs-

sisin Azərbaycanda təhsil alma-
sına görə təşəkkürünü bildirərək, 
bu gün də həmin şəxslərin Laosda 
nazir, nazir müavini və digər rəh-
bər vəzifələrdə fəaliyyət göstərərək 
ölkənin inkişafına töhfə verdiklərini 
dedi. 

Thonqlun Sisulit dövlətimizin 
başçısını Laosa səfərə dəvət etdi. 

Xoş sözlərə görə minnətdarlığı-
nı ifadə edən Azərbaycan Prezidenti 
dəvətə görə təşəkkürünü bildirdi. 

Dövlətimizin başçısı ölkələri-
miz arasında iqtisadiyyat, ticarət, 

ener i sahələrində əlaqələrin inkişaf 
etdirilməsi üçün müvafiq işçi qru-
punun yaradılması və mütəxəssis-
lərdən ibarət hökumət nümayəndə 
heyətlərinin qarşılıqlı səfərlərinin 
təşkil olunmasını qeyd etdi. 

Prezident İlham Əliyev Azər-
baycanın təhsil sahəsində Laosa 
bundan sonra da dəstək göstərməsi 
imkanlarına toxundu. 

Görüşdə gələn il Azərbaycan ilə 
Laos arasında diplomatik əlaqələ-
rin qurulmasının 30 illiyinin qeyd 
olunacağı vurğulandı, ölkələrimizin 
beynəlxalq təşkilatlar çərçivəsində 
əməkdaşlığı qeyd edildi.
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Prezident İlham Əliyevin Kazanda  
Yeni İnkişaf Bankının prezidenti ilə görüşü

Oktyabrın 23-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevin 
Kazanda BRICS-ə üzv dövlətlər tərəfindən təsis olunmuş Yeni İnkişaf Ban-
kının prezidenti Dilma Russe  ilə görüşü olub.

Dilma Russeff Azərbaycanda COP29-
un keçirilməsini xüsusi qeyd edərək, bu 

tədbirdə iştirak edəcəyini məmnunluqla 
vurğuladı. O, iqlim maliyyələşməsi möv-

zularının beynəlxalq maliyyə institutları-
nın diqqət mərkəzində olduğunu dedi və 
bu nöqteyi-nəzərdən Bakıda keçiriləcək 
COP29-un önəminə toxundu. 

Söhbət zamanı qarşılıqlı maraq doğu-
ran əməkdaşlıq imkanları müzakirə edildi.

AZƏRTAC

Türkiyə Respublikasının Prezidenti  
Zati-aliləri cənab Rəcəb Tayyib Ərdoğana

Hörmətli cənab Prezident, 
Əziz Qardaşım,
Türk Aviasiya və Kosmik Sənaye 

Şirkətində (TUSAŞ) törədilmiş terror aktı 
nəticəsində insanların həlak olması və xə-
sarət alması xəbəri bizi olduqca sarsıtdı.

Biz bu xain terror aktını şiddətlə qı-
nayır, Sizə, həlak olanların ailələrinə və 
yaxınlarına, qardaş Türkiyə xalqına şəxsən 

öz adımdan və Azərbaycan xalqı adından 
dərin hüznlə başsağlığı verir, yaralananlara 
şəfa diləyirəm.

Allah rəhmət eləsin
İlham ƏLİYEV,

Azərbaycan Respublikasının  
Prezidenti

Bakı şəhəri, 23 oktyabr 2024-cü il

Macarıstanın Baş naziri  
Zati-aliləri cənab Viktor Orbana

Hörmətli cənab Baş nazir, 
Ölkənizin milli bayramı münasibətilə 

Sizə və bütün xalqınıza öz adımdan və 
Azərbaycan xalqı adından ən səmimi təb-
riklərimi və xoş arzularımı çatdırıram.

Qarşılıqlı inam və etimada əsaslanan və 
gündən-günə yeni məzmunla zənginləşən 
Azərbaycan-Macarıstan münasibətlərinin 
hazırkı səviyyəsi məmnunluq doğurur. 

Biz böyük potensiala malik dövlətlər- 
arası əlaqələrimizin bütün sahələrdə geniş-
ləndirilməsinə, o cümlədən strate i tərəf-
daşlığımızın daha da dərinləşməsinə xüsusi 
önəm veririk. Ali səviyyədə qarşılıqlı an-
laşma və fəal siyasi dialoqun mövcudluğu 
bunun üçün əlverişli zəmin və imkanlar 
formalaşdırmışdır.

Əminəm ki, Azərbaycan-Macarıs-
tan dostluq münasibətlərinin və strate i 

tərəfdaşlığının möhkəmləndirilməsi və 
inkişafı yolunda birgə səylərimizi dövlət-
lərimizin maraqları və xalqlarımızın məna-
feyi naminə həm ikitərə i qaydada, həm də 
çoxtərə i müstəvilərdə, xüsusilə də Türk 
Dövlətləri Təşkilatı çərçivəsində bundan 
sonra da ardıcıl şəkildə davam etdirəcəyik.

Tezliklə görüşmək ümidi ilə Sizə möh-
kəm cansağlığı, xoşbəxtlik, məsul fəaliy-
yətinizdə uğurlar, dost Macarıstan xalqına 
daim əmin-amanlıq və firavanlıq arzulayı-
ram.

Hörmətlə,

İlham ƏLİYEV,
Azərbaycan Respublikasının  

Prezidenti

Bakı şəhəri, 21 oktyabr 2024-cü il

Hikmət Hacıyev: Azərbaycanın iqlimlə bağlı 
rolu regional sülh səylərinin bir hissəsidir
Neft hasil edən dövlətləri uyğun olmayan ev sahibi kimi qiymətləndir-

mək ikiüzlü oyundur. Gələn ay Azərbaycan COP29-a ev sahibliyi edəcək 
və artıq 28-ci dəfədir ki, iqlim sammiti neft və qaz hasil edən ölkədə 
keçiriləcək.

Bu fikirləri Azərbaycan Respublikası 
Prezidentinin köməkçisi - Prezident Ad-
ministrasiyasının Xarici siyasət məsələləri 
şöbəsinin müdiri Hikmət Hacıyev Böyük 
Britaniyanın “Financial Times” nəşrinə 
açıqlamasında söyləyib. Hikmət Hacıyev 
qeyd edib ki, İsveçrə istisna olmaqla, bu 
konfransa ev sahibliyi edən ölkələrin ha-
mısı hasilatla məşğuldur. İstisnasız olaraq, 
dünyanın bütün ölkələri qazıntı yanacağı 
istehlakçısıdır. Belə əsassız iddianın əvə-
zinə, bu ölkənin ev sahibliyi etmək üçün 
hansı yolu keçdiyini, nəyə nail olmağı 
planlaşdırdığını və bunun səbəbini soruş-
maq daha məntiqli olardı. 

Azərbaycan bu il iqlim konfransına 
ev sahibliyi edəcəyini əsla gözləmirdi  
biz 30 ildir ərazimizin az qala beşdə biri-
ni işğal edən qonşu rmənistan tərəfindən 
təklifimizə veto qoyulacağını gözləyirdik. 
Bununla belə, ötən ilin dekabrında göz-
lənilməz razılaşmaya əsasən, rmənistan 
davam edən sülh danışıqlarının bir hissəsi 
kimi Azərbaycanın ev sahibliyini dəstək-
ləməyə razılaşdı. Danışıqlar davam edir 
və mühüm irəliləyiş əldə olunub. Sərhəd 
delimitasiyası komissiyaları fəal işləyirlər. 

rmənistan komissiyası 1990-cı ildə post-
sovet ölkələri arasında sərhədlərin suveren-
liyinə dair öhdəliyi təsbit edən Alma-Ata 
Bəyannaməsini bu yaxınlarda qəbul etdi. 
Çoxları COP-dan əvvəl rəsmi sülh sazişi-
nin imzalanmasını istərdi, lakin danışıqlar 
otağında sazişi razılaşdıran iki tərəfin çox 
fərqli təkli əri var. rmənistan konstitu-
siyasında hələ də Azərbaycana qarşı re-
vanşist ərazi iddiası yer alır. Sülh sazişini 
yekunlaşdıra biləcəyimiz sürət daha çox 

rmənistanın bu məsələni nə qədər tez həll 
edə biləcəyindən asılıdır. Bunu durğunluq 
adlandıran tənqidçilər özlərinə sual vermə-
lidir ki, hələ də onlara qarşı ərazi iddiası 
irəli sürən keçmiş düşməni ilə sülh sazişi 
imzalaya bilərmi? Bununla belə, sazişin 
imzalanmasının COP-un başlayacağı vaxta 
qədər baş verib-verməyəcəyindən asılı ol-
mayaraq, göstərilən səylər baxımından bu 
tədbir sülh konfransı olacaq.

Prezidentin köməkçisi vurğulayıb: 
“Builki COP-da qazıntı yanacaqlarından 
qlobal keçidi reallığa çevirmək üçün maliy-
yə məqsədinin – “Yeni Kollektiv Kəmiyyət 
Hədəfi”nin geniş təşviqinə diqqət yetirilə-
cək. Bundan əlavə, Azərbaycan neft və qaz 
hasil edən digər dövlətlərin və şirkətlərin 
sərmayə qoyacağını gözlədiyimiz iqlim 
fondu yaradıb. Azərbaycan neft və qaz is-
tehsalçısı olan ölkənin bərpaolunan ener-
iyə necə keçid edə biləcəyi örnəyini nü-

mayiş etdirir. Biz təkcə regionun ən böyük 
bərpaolunan layihələrini həyata keçirmirik, 
həm də mədən yanacağından elektrik ener-
isi ixracına keçid edirik. 

Azərbaycan Aİ ilə tərəfdaşlıq şəraitin-
də Xəzər dənizinin külək ener isini qitə ilə 
əlaqələndirmək üçün Qara dənizin dibi ilə 
elektrik kabeli çəkilməsi layihəsini inkişaf 
etdirir. Xarici ener i bazarlarını hərəkətə 
gətirən tələbata təsir edə bilməsək də, təklif 
tərəfini yenidən formalaşdırırıq. Azərbay-
can COP-a ev sahibliyi edir, çünki biz sülh 
yolu ilə gedirik. COP-da biz qazıntı yana-
caqlarından bərpaolunan mənbələrə ədalət-
li keçidi maliyyələşdirmək üçün yeni fond-
ların tərəfdarı olacağıq, bu dəyişikliyi artıq 
özümüzdə fəal surətdə davam etdiririk.”

***
Azərbaycan Prezidentinin köməkçisi 

- Prezident Administrasiyasının Xarici si-
yasət məsələləri şöbəsinin müdiri Hikmət 
Hacıyev Avropa komissarı Nikolas Şmitin 
çərşənbə axşamı Strasburqda Avropa Par-
lamentində səsləndirdiyi əsassız ittiham-
lara və absurd çağırışlara cavab verib. Bu 
barədə o, “POL T CO”ya açıqlamasında 
danışıb.

“Avropa Parlamentindəki bəzi müza-
kirələr bizə absurd teatrını və ya sirki xatır-
ladır. Dünya bu qurumda biabırçı korrupsi-
ya əməllərini gördü. Azərbaycana qarşı bu 
cür əsassız iddialar səsləndirənlərin çoxu 
erməni lobbisi tərəfindən maliyyələşdirilir 
və rmənistan hakimiyyətinin piar kam-
paniyasının tərkib hissəsidir”, - H.Hacıyev 
deyib.

O, həmçinin Avropa İttifaqının İnsan 
Hüquqları üzrə Komissarına məsləhət də 
görüb:

“Başqalarına ağıl verməkdənsə, Avropa 
İttifaqında artan insan hüquqları problem-
lərinə ciddi yanaşsa daha yaxşı olar. Gü-
nahsız mülki azərbaycanlıları qətlə yetir-
miş erməni hərbi cinayətkarların azadlığa 
buraxılması çağırışları nasist hərbi cinayət-
karlarının azad edilməsinə bərabərdir”.

Hökümət rəsmiləri yağışın 
fəsadları ilə bağlı toplaşdı

Oktyabrın 23-də Nazirlər Kabinetində Azərbaycan Respublikasının 
Baş naziri Əli Əsədovun sədrliyi ilə son günlər Bakıda və Abşeron yarı-
madasında normadan artıq yağıntı ilə müşahidə olunan qeyri-sabit hava 
şəraiti, intensiv yağıntının törətdiyi fəsadların araşdırılması və nəticələri-
nin aradan qaldırılması, gələcəkdə belə halların baş verməsinin qarşısının 
alınması ilə bağlı məsələlərə həsr olunmuş iclas keçirilib. İclasda aidiyyəti 
qurumların rəhbərləri iştirak ediblər.

Baş nazir Əli Əsədov yağıntıların nor-
madan artıq olması kimi obyektiv səbəblə 
yanaşı, subyektiv səbəblərin də mövcud-
luğunu vurğuladı, müvafiq infrastrukturun 
tam gücü ilə işləməməsinin bir sıra ciddi 
fəsadlar və itkilərlə nəticələndiyini bildirdi.

Hazırda ziyan dəymiş infrastrukturun 
fəaliyyətinin bərpası üçün zəruri tədbirlə-
rin görüldüyü, vəziyyətin araşdırıldığı və 
nəticələrin aradan qaldırılmasından sonra 
yekun qərarların qəbul ediləcəyi diqqətə 
çatdırıldı.

Fövqəladə hallar naziri Kəmaləd-
din Heydərov, daxili işlər naziri Vilayət  

yvazov, Dövlət Su htiyatları Agentliyi-
nin sədri Zaur Mikayılov, Avtomobil Yol-
ları Dövlət Agentliyinin sədri Saleh Məm-
mədov, Bakı Şəhər İcra Hakimiyyətinin 
başçısı ldar Əzizov, “Azərişıq” ASC-nin 
sədri Vüqar Əhmədov və başqaları yağın-
tının fəsadları, onların ilkin məlum olan 

səbəbləri və aradan qaldırılması ilə bağlı 
məruzələrlə çıxış etdilər.

İclasda ən təxirəsalınmaz texniki 
məsələlərin həlli, bütövlükdə, Bakı şəhəri-
nin infrastrukturuna dair məsələlər müza-
kirə edildi, müvafiq tapşırıqlar verildi. 

Baş nazir hava şəraitinin törətdiyi fə-
sadların nəticələrinin aradan qaldırılması-
nın sürətləndirilməsinə, səbəblərinin tam 
araşdırılaraq təhlil edilməsinə, gələcəkdə 
bu cür hadisələr zamanı mümkün fəsadla-
rın qarşısının alınması üçün qısamüddətli 
və uzunmüddətli tədbirlərin görülməsinə, 
müvafiq infrastrukturun tam hazır vəziy-
yətə gətirilməsi üçün təxirəsalınmaz ad-
dımların atılmasına dair tapşırıqlar verdi. 

Həyata keçiriləcək bütün tədbirlərin 
keyfiyyətlə və qısa zamanda başa çatdırıl-
masına aidiyyəti qurumların ciddi məsuliy-
yət daşıdığı diqqətə çatdırıldı.

XQ

Zakir Həsənov Qırğızıstanda

Qırğızıstanda rəsmi səfərdə olan Azərbaycanın müdafiə naziri gene-
ral-polkovnik Zakir Həsənov həmin ölkənin müdafiə naziri general-ley-
tenant Baktıbek Bekbolotov ilə görüşüb. Bu barədə Müdafiə Nazirliyi 
məlumat yayıb.

Görüşdə ölkələr arasında hərbi, hər-
bi-texniki, hərbi təhsil sahəsində əmək-
daşlığın inkişaf perspektivləri müzakirə 
olunub, həmçinin regional təhlükəsizlik və 
qarşılıqlı maraq doğuran bir sıra məsələlərə 
dair geniş fikir mübadiləsi aparılıb.

Görüşün sonunda Azərbaycan Müda-
fiə Nazirliyi ilə Qırğızıstan Müdafiə Nazir-
liyi arasında 2025-ci il üçün ikitərə i hərbi 
əməkdaşlıq planı  imzalanıb.

***
Səfər çərçivəsində general-polkovnik 

Z.Həsənov Qırğız Respublikasının müda-
fiə naziri general-leytenant Baktıbek Bek-
bolotov ilə birgə Bişkekdə “Ata-Beyit” 
Milli Tarixi-Memorial Kompleksini ziyarət 
edib.

Abidə önünə əklil qoyulub, 1916-cı ildə 
baş vermiş faciə qurbanlarının xatirələrinə 
ehtiram nümayiş olunub.

Kazanda XV  BR CS Sammitinin  
keçirilməsi münasibətilə rəsmi ziyafət verilib

rezident lham liyev tədbirdə i tirak edib

Oktyabrın 23-də Kazan-
da Rusiya Federasiyasının 
Prezidenti Vladimir Putinin 
adından XVI BRICS Sam-

mitinin keçirilməsi münasi-
bətilə rəsmi ziyafət verilib. 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti 
İlham Əliyev tədbirdə iştirak edib. 

Dövlətimizin başçısı “Kazan xpo” 
Beynəlxalq Sərgi Mərkəzinə gəldi. 

Rusiya Prezidenti Vladimir Putin Azər-
baycan Prezidenti İlham Əliyevi salamladı.
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Seçkilərdən sonra  
Gürcüstanı nələr gözləyir?

Gürcüstanda yeni parlament seçkilərinə cəmi bir gün qalır. Amma ölkədə 
seçki ilə bağlı ciddi narahatlıqlar səngimir. Seçki ərəfəsində ölkəyə qarşı 
Qərbdən də ciddi təzyiqlər artmaqdadır. Artıq Avropa İttifaqı Gürcüstanın 
təşkilata qəbul perspektivini artıq bloklayıb. ABŞ tərəfindən dəstəklənən ölkə 
müxalifəti isə seçkilərin nəticələrinin saxtalaşdırılacağını bəhanə gətirərək 
ölkədə qarışıqlıq yaratmağa meyillidir. Bəs bu vəziyyətdən Gürcüstan çıxa 
biləcəkmi? 

Bu və digər suallar ətrafında gürcü po-
litoloq, siyasi elmlər doktoru İrakli Qoqava 
ilə söhbətləşdik. 

 Cənab Qoqava, necə hesab edirsi-
niz, Qərbin Gürcüstana təzyiqləri, doğ-
rudanmı, demokratiya və insan haqları-
nın pozulması ilə bağlıdır? 

– İndi Qərbdə “demokratik” adlandı-
rılan sistem skeptisizm yaradır. Bu, daha 
doğrusu, “fasad demokratiyasıdır” və Qər-
bin hakim elitasının maraqlarına xidmət 
edir. İdeolo i və siyasi təsirə nail olmaq 
üçün “demokratiya” adlanan nəsnənin təb-
liği ənənəvi cəmiyyət üçün bir vasitə kimi 
istifadə olunur. “Fasad demokratiyası” ide-
olo i təxribat məqsədi ilə yerli sistemlərə 
“özümüzünküləri” daxil etmək, cəmiyyətə 
yanlış göstərişlər vermək üçün istifadə olu-
nur. Buna görə çoxlu pul xərclənir, daha 
çox faydalanan isə beşinci kolon olur. 

Beynəlxalq hüquq-müdafiə təşkilatla-
rı və urnalist birlikləri də Gürcüstan kimi 
ölkələrdə xarici dövlətlərin və qlobal eli-
taların maraqlarını təmin etmək üçün yal-
nız bir vasitədir. Ancaq bu cür təşkilatların 
lüstrasiyası çoxdan baş verib və onlara əhə-
miyyət verməmək lazımdır. Biz özümüz də 
cəmiyyətin uzunmüddətli maraqlarından 
çıxış edərək, ölkələrimizdə insan hüquqları 
standartlarına riayət etməli, bəzi xəyali bey-
nəlxalq reytinqlərə xüsusi önəm verməmə-
liyik.

Gürcüstanda qəbul edilən “Xarici təsir-
lər haqqında”, eləcə də “Ailə dəyərlərinin 
və yetkinlik yaşına çatmayanların müda-
fiəsi haqqında” qanunlar Qərbdə süngü 
ilə qarşılandı. Belə məlum oldu ki, Qərb 
ölkələri bizim ailə və mədəni dəyərlərimizə 
öz baxışlarını sırımağa çalışırlar. 

Gürcüstanda insanların 80 faizdən çoxu 
ailə dəyərlərinə, adət-ənənələrə və mədə-
ni koda sadiqdir. Qərb elitası isə ənənəvi 
dəyərlərə, mədəniyyətə və dinə yer olma-
yan qlobal dünya qurur. Varlılar qloballaş-
ma və dünyanı bir mərkəzdən idarə etmək 
ideyasını çoxdan irəli sürürlər. 

Dünyadakı geosiyasi vəziyyət şans 
verən kimi Gürcüstan mübarizəyə başladı. 
Bu, təkcə qlobal planlara qarşı deyil, həm 
də suverenlik uğrunda, Qərbdə bizə tət-
biq edilən neokolonial modelə qarşı mü-
barizədir. Hesab edirəm ki, son nəticədə 
Gürcüstan Qərbi öz suverenliyinə hörmətlə 
yanaşmağa məcbur edəcək. Xammalımızı, 
ucuz işçi qüvvəmizi götürdükləri, bizi borc 
məngənəsinə saldıqları, hətta ideolo i kast-
rata, ruhsuz biokütləyə çevirmək istədikləri 
model artıq burada işləməyəcək.

 İndiki vəziyyətdə Gürcüstan hansı 
inkişaf yolunu seçməlidir?

– Gürcüstan Azərbaycana göz dikmə-
lidir. Böyük Heydər Əliyev görkəmli si-
yasətçi idi, mən onu şəxsən tanıyırdım və 
çox hörmət edirdim. Hətta onun avtoqrafı 
olan bir kitabım da var. Yadımdadır, Heydər 
Əliyevlə görüşdə ondan kitab imzalamağı 
xahiş edəndə ayağa qalxdı və cibindən bir 
neçə qələm çıxarıb imzalamaq üçün qırmızı 
rəngli qələmi seçdi. Onun belə bir vərdişi 
məni təəccübləndirdi. 

Heydər Əliyev böyük dövlət xadimi, 
geosiyasət patriarxı idi. O, Prezident İlham 
Əliyevin bu gün böyük həvəslə həyata ke-
çirdiyi uğurların etibarlı əsasını qoydu. 
Çətin şəraitdə, Azərbaycan cəmiyyətinin 
vətəndaş müharibəsi astanasında olduğu, 
xarici təzyiqlərin artdığı bir vaxtda Heydər 
Əliyev ölkəni bu gün də davam edən düz-
gün müstəqil inkişaf yoluna çıxara bildi. 
Bu gün Azərbaycan güclü suveren dövlət-
dir və onun rəyi bir çox qüvvələr tərəfin-
dən nəzərə alınır. Tarixi təcrübə göstərdi 
ki, Azərbaycanın seçimi düzgün olub.

Bu gün Gürcüstanın xarici siyasətini 
aşınmaya, deqradasiyaya doğru aparmaq 
istəyirlər. Rusiyaya qarşı geosiyasi müba-
rizədə bizdən qurban kimi istifadə etməyə 
çalışırlar. Bu, bizim yolumuz deyil. Gürcüs-
tanı xarici işğaldan yalnız müstəqil siyasət 
xilas edə bilər.

Tarixdən də məlumdur ki, Böyük İpək 
yolu dövründə dövlətlərimiz – gürcü çarlı-
ğı, Şirvan, İrəvan, Qarabağ, Gəncə və digər 
xanlıqlar bölgədə mühüm rol oynamışlar. 
Bu yol hökmdarlara gəlir gətirir, müdafiə 
qabiliyyətini gücləndirməyə, dövlət apa-
ratını saxlamağa imkan verirdi. XV -XV  
əsrlərdən beynəlxalq ticarət dənizə keçdi və 
İpək Yolu üzərindəki fəaliyyət zəi ədi. Bu, 

dövlət qurumlarımızın suverenliyini itirmə-
sinin əsas səbəblərindən birinə çevrildi. İndi 
isə bunun əksi baş verir – əsas ticarət yolu 
yenidən qayıdır, o cümlədən, bizim regio-
na. Bu imkan 500 ildir ki, mövcud deyildi. 

Amma əminəm ki, biz öz suverenliyi-
mizi mütləq müdafiə edəcəyik. Biz bey-
nəlxalq əməkdaşlığa tərəfdarıq, lakin su-
verenliyimizə və həyat tərzimizə hörmətlə 
yanaşırıq.

 Gürcüstandakı seçkiqabağı mühi-
ti necə qiymətləndirirsiniz? Yəni ölkədə 
sabitliyi pozmağa yönəlmiş cəhdlər bir 
nəticə verə bilərmi? 

– Gürcüstanda seçkiqabağı vəziyyət sa-
kitdir, ölkədə sabitlik hökm sürür. Seçkilər 
zamanı nəyinsə baş verdiyini göstərmək 
məqsədilə informasiya mühiti yaratmağa 
və müşahidəçiləri buna inandırmağa cəhd-
lər edilir. Bu isə cəmiyyətdə isterika yarat-
maq, insanları çaşdırmaq, seçkilərə qanun-
suz təsir göstərmək və seçicilərin iradəsinin 
formalaşmasına müdaxilə etmək məqsədi 
daşıyır. ATƏT DTİHB-in aralıq hesabatının 
dərc olunmasından sonra müxalifət üçün 
bu, böyük bir məyusluğa çevrildi. Məqsədli 
şəkildə informasiya səs-küyü yaradılır. lə 
bir informasiya mühiti formalaşdırılır ki, 
müşahidəçilərdə Gürcüstanda xüsusi bir 
hadisənin baş verdiyi təəssüratını yaratsın, 
məsələn, inzibati resurslardan istifadə və ya 
zorakılıq metodlarına əl atılması kimi.

Amma etiraf etmək lazımdır ki, seç-

kiqabağı vəziyyətdə ciddi gərginliklər var. 
Gürcüstanda dövlət çevrilişinə hazırlıq-
lar davam edir. Son proseslərin təhlili və 
araşdırmalar bunu deməyə əsas verir. Bu 
gün Gürcüstan parlamentinin sədri Şalva 
Papuaşvili də “Gürcü Arzusu–Demokratik 
Gürcüstan” partiyasının mərkəzi qərarga-
hında keçirdiyi brifinqdə deyib ki, xaricdən 
maliyyələşən qüvvələrin əcnəbi donorla-
rın köməyi ilə qeyri-konstitusion hökumət 
dəyişikliyinə hazırlıqları davam edir. Bəzi 
analizlər və müşahidələr bunu sübut edir. 
Bu, 2020-ci ildəki dövlət çevrilişi cəhdinin 
təkrarı olacaq. Belə cəhdlər oktyabrın 27-də 
gözlənilir. 

Dünən hakim “Gürcü Arzusu–Demok-
ratik Gürcüstan” partiyası Tbilisidə seç-
kiöncəsi izdihamlı aksiya keçirdi. Tbilisinin 
mərkəzindəki Rustaveli prospektində açıq 
havada baş tutan tədbirdə yüz mindən çox 
insan iştirak etdi.

Aksiyada partiyanın üzvləri və tərəfdaşı 
olan paytaxt sakinləri ilə yanaşı, regionlar-
dan, eləcə də azərbaycanlı vətəndaşlarımı-
zın yaşadıqları bölgələrdən  gəlmiş insanlar 
iştirak etdilər, ölkənin milli maraqlarını fə-
dakarlıqla müdafiə etmək əzmində olan ha-
kim partiyaya dəstək verəcəklərini göstər-
dilər. 

“Gürcü Arzusu–Demokratik Gürcüs-
tan” partiyasının təsisçisi və fəxri sədri Bi-
dzina İvanişvili qərbli tərəfdaşların Gürcüs-
tanın demokratiyadan geri çəkilməsi barədə 
bəyanatlarını şərh edərək bildirdi ki, bu gün 
Qərbin və xüsusən də Qlobal Müharibə 
Partiyasının Gürcüstana qarşı şanta ı heç 
bir nəticə verməyib. Onların yalan və ob-
yektivlikdən uzaq bəyanatları xalqda onlara 
qarşı qıcıq yaradıb. Vəziyyət artıq onların 
əleyhinə dəyişib. 

İvanişvili vurğuladı ki, bizdə əsl demok-
ratiya var. O, iqtidar partiyasının  parlament 
seçkilərində uğur qazanacağına əminliyini 
ifadə etdi. Amma onu da bəyan etdi ki, bu 
seçkilərdən sonra ölkəni çətin günlər gözlə-
yir. Çünki Qərbdən olan tərəfdaşlar “ikin-
ci cəbhə” açmaq üçün yenidən Gürcüstanı 
müharibəyə sürükləməyə çalışacaqlar.

Söhbəti qələmə aldı  
aşa ƏMİRCANOV 

X Q

İrəvanda yeni isterika dalğası
(əvvəli 1-ci səhifədə)

Sənədin lehinə 67 deputat səs verib. 
Bitərəf qalan və əleyhinə səs verən olma-
yıb. Başqa sözlə desək, parlament müxa-
lifəti layihə üzrə səsverməni boykot edib. 
Ali qanunverici orqanda təmsil olunan 
müxalifətçi “Hayastan” və “Şərəfim var” 
fraksiyaları sənədin gələcəkdə dövlət əley-
hinə güzəştlərə haqq qazandırmaq məqsədi 

daşıdığını bildirərək, müzakirə və səsver-
mədə iştirak etməyiblər.

Parlamentin xarici əlaqələr üzrə daimi 
komissiyasının rəhbəri Sarkis Xandanyan 
müxalifətin hərəkətlərini məsuliyyətdən 
yayınmaq cəhdi adlandırıb. “Müxalifət hər 
dəfə səs vermək, hətta, əleyhinə səs ver-
mək əvəzinə, məsuliyyətli qərarlar qəbul 
etməkdən yayınmağa üstünlük verir” – 
deyə komissiya sədri bildirib.

rmənistan baş nazirinin müavini, döv-
lət sərhədinin delimitasiyası üzrə Dövlət 
Komissiyasının və rmənistanla Azərbay-
can arasında dövlət sərhədinin demarka-
siyası və sərhəd təhlükəsizliyi məsələləri 
üzrə Komissiyanın həmsədri Mher Qriqor-
yan parlamentdə sənədi təqdim edərkən 
bildirib ki, gələcəkdə iki ölkə arasında 
dövlət sərhədi haqqında beynəlxalq müqa-
vilə imzalanacaq.

Onu da qeyd edək ki, sentyabrın 26-
da rmənistan konstitusiya məhkəməsi 
SSRİ-nin dağılması zamanı, yəni 1991-
ci ildə istifadədə olan xəritələrə istinad 
edərək, komissiyaların fəaliyyətinə dair 
əsasnamənin təsdiq edilməsi haqqında qa-
nun layihəsinin əsas qanuna uyğunluğunu 
tanıyıb. Oktyabrın 21-də parlamentin xari-
ci əlaqələr üzrə daimi komissiyası sənədi 
təsdiq edərək deputatların müzakirəsinə 
göndərib.

Bu istiqamətdə bir aya yaxındır davam 
edən müzakirələr Azərbaycanla bağlı hər 
bir məsələyə, necə deyərlər, ağına-bozuna 
baxmadan etiraz etməyi adət halına gətir-
miş rmənistan cəmiyyətinin radikal-re-
vanşist kəsimi arasında yeni ciddi etiraz 
dalğasının baş qaldırmasına səbəb olub. 
Məsələn, müxalifətdə olan “Respublika” 
partiyasının yaydığı bəyanatda bildirilib 
ki, rmənistandakı hakim re im sərhəd 
təhlükəsizliyi komissiyalarının əsasnamə-
sini təsdiq etməklə Azərbaycanın göstərişi 
ilə həyata keçirilən (?), rmənistanın ərazi 
bütövlüyünü pozan və növbəti ciddi ərazi 
güzəştləri riskini ehtiva edən (?) prosesi 
ört-basdır etməyə tələsir.

Qeyd edilib ki, 2020-ci ilin iyununda 
anti-konstitusion dəyişikliklər yolu ilə for-
malaşan konstitusiya məhkəməsinin çox-
luğu bu il sentyabrın 26-da əsasnamədə 
nəzərdə tutulmuş öhdəliklərin əsas qanu-
na uyğun olması barədə qərar qəbul edib. 
“Paşinyan re imi konstitusiya məhkəməsi-
nin bu biabırçı qərarından, şübhəsiz ki, öz 
gələcək təslimolma siyasətini “legitimləş-
dirmək” üçün istifadə edəcək. Aydındır ki, 
Azərbaycan SSRİ-nin dağılması zamanı 
mövcud olan sərhədləri sonrakı demarka-
siya üçün əsas kimi götürməkdən imtina 
etmək üçün zəmin hazırlayır. Vurğulamaq 
lazımdır ki, Alma-Ata Bəyannaməsi heç 
bir halda sərhədin demarkasiyası üçün 
əsas ola bilməz, çünki orada rmənistan 
və Azərbaycan arasında mövcud sərhəd-
lərin tanınması ilə bağlı heç nə yoxdur. 
Əgər rmənistan hökumətinin məqsədi 
SSRİ-nin süqutu zamanı mövcud olan sər-
hədi demarkasiya üçün əsas kimi qəbul et-
məkdirsə, bunun üçün yeganə hüquqi əsas 
“ rmənistan SSR və Azərbaycan SSR-in 
ayrı-ayrı torpaq istifadəçiləri arasında sər-
hədlərin bərpa olunması haqqında” 1988-
ci il 12 yanvar tarixli protokoldur” – deyə 
bəyanatda bildirilib.

“Hayakve” təşəbbüsünün həmtəsisçisi 
Avetik Çalabyan isə “Facebook” səhifə-
sində yazıb ki, baş nazirin müavini Mher 
Qriqoryan rmənistan ərazilərinin Azər-
baycana verilməsinə (?) və bu il Tavuşdan 
qoşunların birtərə i qaydada çıxarılmasına 
gülünc arqumentlə haqq qazandırmağa ça-
lışıb: “Cənab Qriqoryan deyib ki, bu işin 

əsasını SSRİ Silahlı Qüvvələri Baş Qərar-
gahının 1976-cı il xəritəsi təşkil edir və 
onlar yalnız mövcud sərhədi bərpa edirlər, 

rmənistanla Azərbaycan arasında yeni 
sərhəd çəkmirlər”. Daha sonra baş nazi-
rin müavininə bir neçə sual ünvanlayan 
Çalabyan M.Qriqoryanın dövlət məmuru 
kimi öz səlahiyyət həddini aşdığını, heç 
bir qanuni əsas olmadan rmənistan ərazi-
sini Azərbaycana verdiyini (?) iddia edib. 

Bildirib ki, “Hayakve” təşəbbüsü Qriqor-
yana qarşı cinayət işinin açılmasında, onun 
məhkəməyə gəlməsində və orada bu sual-
lara cavab verməsində israrlıdır.

Bu istiqamətdə XQ-yə açıqlama verən 
Dövlət İdarəçilik Akademiyasının mü-

şaviri, Bakı Politoloqlar Klubunun 
rəhbəri, politoloq Zaur Məmmədov 
bildirdi ki, rmənistan parlamentinin ko-
missiyaların fəaliyyətinə dair əsasnamənin 
təsdiq edilməsi haqqında qanun layihəsini 
təsdiqləməsi, əslində, rmənistanın döv-
lət maraqlarına uyğundur. Onun sözlərinə 
görə, məsələyə etiraz edən müxalifət par-
tiyaları bu və ya digər şəkildə revanşist 
ambisiyalarını ortaya qoyurlar. rmənista-
nın hazırkı hakimiyyəti çox yaxşı bilir ki, 
delimitasiya və demarkasiya rəsmi İrəvan 
üçün həyati vacib prosesdir: “Onlar bu gün 
əllərində olan tarixi torpaqlarımızı, yəni 
Qərbi Azərbaycanı saxlamaq üçün bu va-
rianta əl atırlar. Əslində, rmənistan rəs-
miləri bir neçə dəfə eyham da vurublar ki, 
əsas məqsəd 29,7 min kvadratkilometrlik 
ərazini qoruyub saxlamaqdan ibarət olma-
lıdır”.

tirazlara gəldikdə isə Z.Məmmədov 
qeyd etdi ki, bu etirazlar kütləvi deyil. Par-
lamentdəki 2-3 siyasi partiya tərəfindən 
qanunverici orqanda və ondan kənarda 
etirazçı çıxışlar edilir: “Amma real olaraq 
cəmiyyətin də bu məsələlərə münasibətinə 
baxsaq, o zaman deməliyik ki, münasibət 
həm də sosiolo i sorğular vasitəsilə ölçü-
lür. Son sosiolo i sorğular göstərir ki, r-
mənistanda müxalifəti təmsil edən siyasi 
partiyalara əhalinin rəğbətinin dərəcəsi 
üst-üstə götürdükdə heç 10 faizi belə keç-
mir. Belə olan təqdirdə Paşinyan iqtidarı 
çox yaxşı başa düşür ki, onlara alternativ 
yoxdur. Buna görə də həm daxili, həm 
də xarici siyasətlə bağlı istədikləri qanun 
layihələrini qəbul etdirə bilirlər. Amma 
burada bizi maraqlandıran, ölkəmiz üçün 
vacib məqam ondan ibarətdir ki, hazırda 
Rusiya və Ukrayna arasında davam edən 
müharibə, ABŞ-dəki prezident seçkiləri, 
yəni həm Cənubi Qafqaz ətrafında, həm də 
ümumilikdə, regionda baş verən proseslə-
rin mürəkkəbliyi və hərənin, belə deyək, 
başının öz işinə qarışması Bakı və İrəvan 
arasındakı danışıqları, sülh müqaviləsinin 
imzalanması prosesini sürətləndirə bilər-
di”.

Müsahibimiz təəssü ə bildirdi ki, Ni-
kol Paşinyan bu boşluqdan istifadə etmədi 
və referendum keçirmədi. Halbuki, Paşin-
yan iyun ayında demişdi ki, Azərbaycan-
la ərazilərin mübadiləsinə dair razılaşma 
olarsa, rmənistanda referendum keçiril-
məlidir. İndi rmənistanda referendum ke-
çirmək və xalqın bu və ya digər məsələlərə 
dair öz mövqeyini bildirməsi üçün ən mün-
bit an idi. Əgər bu dövrdə referendum ke-
çirilsəydi, o zaman Bakı və İrəvan arasında 
danışıqlarda yeni nəticələri də görə bilər-
dik. Odur ki, delimitasiya-demarkasiya 
məsələsi rmənistan nöqteyi-nəzərindən 
maraqlı məsələ olsa da, rəsmi Bakı Azər-

baycanın vacib və prinsipial əhəmiyyətli 
məsələlərilə bağlı bir neçə dəfə uğurlar qa-
zansa da, əsas məsələ məhz sülh müqavilə-
sini imzalanması və rmənistanın konsti-
tusiyasında, habelə digər qanunvericilik 
aktlarında ölkəmizə ərazi iddialarından əl 
çəkməsidir. Buna isə Paşinyan getmədi. 
Nəticə də hər kəsin gözləri önündədir. Bu, 
belə deməyə əsas verir ki, Nikol yenə də 
şəxsi ambisiyalarını hər şeydən üstün tutur.

Z.Məmmədovun fikrincə, Paşinyan 
2026-cı ildə keçiriləcək parlament seçkilə-
rində qalib gəldikdən sonra arxayınlaşaraq 
2027-ci ildə, guya, konstitusiyaya dəyişik-
lik və digər məsələləri həll etmək istəyə-
cək. Proses bu və ya digər şəkildə uzanır. 
Biz görürük ki, delimitasiya və demarka-
siya prosesi də bir müddətdir staqnasiya 
(müəyyən sahələrdə, maliyyə bazarlarında 
və ya ümumilikdə iqtisadiyyatda durğun-
luq vəziyyəti–S.H.) vəziyyətində qalıb. 

yni zamanda, Zəngəzur dəhlizinin, digər 
nəqliyyat kommunikasiyalarının açılması, 
sərhədlərlə bağlı məsələ də indiyədək ay-
dınlaşmayıb. Bütün bu məsələlərin kökün-
də isə Azərbaycana qarşı ərazi iddialarının 
hüquqi sənədlərdən çıxarılmaması dayanır.

“Cənubi Qafqaz” politoloqlar 

 klubunun rəhbəri, siyasi icmalçı İlqar 
Vəlizadə isə dedi ki, rmənistan parla-
mentindəki diskussiyalar, ondan öncə bu 
məsələ ilə bağlı müzakirələr cəmiyyətdə 
delimitasiya və demarkasiya ilə bağlı bir-
mənalı fikir formalaşmadığını göstərir. 
Yenə də revanşist qruplar, Qarabağ klanı-
nın tör-töküntüləri prosesi ləngitməyə çalı-
şırlar: “Aydındır ki, rmənistanla Azərbay-
can arasında normallaşma prosesinin tərkib 
hissəsi olan komissiyaların əsasnaməsinin 
təsdiqi onlar üçün vasitəyə çevrilib. Onlar 
bu vasitədən istifadə edərək, Paşinyan iq-
tidarına təzyiq göstərmək, onu satqınlıqda 
ittiham etmək istəyirlər. İstəyirlər ki, son 
nəticədə bu ittihamlar, çağırışlar əsnasın-
da özlərinin müxalif gündəliklərini tərtib 
və gərəkli olduqlarını cəmiyyətə sübut et-
sinlər. Məqsəd təxminən bundan ibarətdir. 
Onlar qismən də olsa, bu məqsədə çatmaq 
üzrədirlər. Çünki rmənistan cəmiyyətin-
də hələ də revanşist fikirlər hökm sürür. Bu 
şəxslər, siyasi dairələr revanşist fikirləri is-
tismar edərək hələ də gündəmdə qalmağa 
müvəffəq olurlar və müəyyən destruktiv 
narrativləri yürüdə bilirlər”.

İ.Vəlizadənin sözlərinə görə, digər 
tərəfdən buna rəvac verən Paşinyan özü, 
hakimiyyət dairələridir. Çünki onlar bir 
tərəfdən sülhdən danışır, digər tərəfdən 
sülhlə bağlı real addımlar atmırlar. Deli-
mitasiya və demarkasiya üzrə komissiya-
nın əsasnaməsinin təsdiq olunmasına dair 
qanun layihəsinin qəbul olunması heç də o 
demək deyil ki, rmənistan sülhə can atır. 
Bu, sadəcə, məcburiyyətdən irəli gələn 
məsələdir. rmənistan tərəfi delimitasiya 
və demarkasiya olunmuş dövlət sərhədinin 
legitimliyini təsdiq etmək, yəni öz addım-
larını legitimləşdirmək üçün bunu edir. 
Sülhə can atdığı üçün etmir. Çünki sülhə 
can atsaydılar kompleks şəkildə fəaliyyət 
göstərərdilər. Yəni, militarizasiyadan əl 
çəkərdilər, sülh müqaviləsi ilə bağlı Azər-
baycanın şərtlərinə əməl edərdilər. Biz isə 
bunu görmürük. Onlar yalnız epizodik hal-
da müəyyən güzəştlərə gedirlər. Əslində, 
bunu güzəşt də adlandırmaq olmaz. Sadə-
cə, reallıqları qəbul edərək bu addımları 
atırlar: “Amma, ümumiyyətlə, onlar öz 
cəmiyyətlərinə kifayət qədər aydın izah et-
mirlər ki, sülh gündəliyi üzərində işləmək 
təkcə delimitasiya və demarkasiya üzrə 
əsasnaməni təsdiq etməkdən ibarət deyil. 
Bu, digər məsələləri əhatə edir ki, rəsmi 
İrəvan hazırda onları yerinə yetirməyə 
tələsmir”.

Politoloq hesab edir ki, revanşistlər də 
bundan istifadə edir, öz tələblərini irəli sü-
rür və iqtidarın siyasətinə müəyyən dərəcə-
də müqavimət göstərirlər. Doğrudur, parla-
mentdə hakim partiyanın deputatlarının 
çoxluğu müxalifətin təşəbbüslərinin baş 
tutmasına imkan yaratmır. Amma bütün 
hallarda bu diskussiyalar özlüyündə çox 
narahatedicidir. Daha doğrusu, bu, əslində, 
bizi deyil, daha çox rmənistan cəmiyyəti-
ni narahat etməlidir. Çünki bu müzakirələr 
revanşist qüvvələrin sayının və sıralarının 
çox olduğunu göstərir. Onlar müəyyən 
dərəcədə öz səslərini ucaltmağa, cəmiy-
yətin bəzi hissəsinin rəğbətini qazanmağa 
nail olurlar.

Sə avət HƏMİ   
X Q
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Təkqütblü dünyaya qarşı ədalət gözləntimiz
zərbaycanın C ə marağını ərtləndirən rinsi lərə baxı

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Nəzərə alaq ki, Kazan sammitinə 36 ölkədən və 6 
beynəlxalq təşkilatdan nümayəndə heyətləri, o cüm-
lədən 22 dövlət başçısı qatılıb. Ən əsası isə toplantı-
da BMT-nin Baş katibi Antonio Quterreş iştirak edir. 
“Ədalətli qlobal inkişaf və təhlükəsizlik üçün çoxtərəf-
liliyin gücləndirilməsi” mövzusunda keçirilən sammiti 
Rusiya üçün önəmli edən daha bir fakt isə onun ölkə-
nin müasir tarixində yüksək səviyyəli xarici qonaqların 
sayına görə ən irimiqyaslı tədbir olmasıdır. 

mumən, 30-a yaxın ölkə quruma üzvlük və ya 
tərəfdaş dövlət statusu almaq istəyini bəyan edib. 
Həmin ölkələr sırasında Azərbaycanla yanaşı, Bəh-
reyn, Belarus, Pakistan, Əlcəzair, Qazaxıstan, Tailand, 
Kuba, Banqladeş, Boliviya, Venesuela, Vyetnam, Hon-
duras, Zimbabve, İndoneziya, Çad, Küveyt, Mərakeş, 
Nigeriya, Nikaraqua, Seneqal, Suriya, Türkiyə, Uqan-
da, Şri-Lanka, kvatorial Qvineya, ritreya və Cənubi 
Sudan yer alır. Məhz buna görə də hazırda Braziliya-
nın, Rusiyanın, Hindistanın, Çinin, Cənubi Afrikanın, 
Misirin, fiopiyanın, İranın, Səudiyyə Ərəbistanının 
və BƏƏ-nin təmsil olunduğu təşkilatın Kazan sammiti 
dünya geosiyasətinin mərkəzi hadisəsidir.

Sammitdə regional münaqişələr, xüsusilə Yaxın 
Şərq və Ukrayna məsələləri diqqət mərkəzindədir. 
Fələstin və İsrail arasındakı münaqişə, Qəzza müha-
ribəsi, İran və İsrail arasındakı qarşıdurmalar da həm-
çinin. Bu səbəbdən tədbiri hazırkı mürəkkəb dünya 
düzəninin müzakirə olunduğu alternativ platforma 
kimi dəyərləndirmək mümkündür. Bəs BR CS-i güclü 
edən nədir? 

Məlum oldudu kimi, BR CS beş sürətlə inkişaf 
edən ölkədən ibarət olan bir qrupdur (Brazil, Rusia, 
ndia, China, South Africa– BR CS). Braziliya kənd 

təsərrüfatı məhsulları ilə zəngindir, Rusiya dünyada 
ən böyük mineral resursların ixracatçısıdır. Hindistan 
ucuz intellektual resurslara, Çin isə ucuz əmək resurs-
larına malikdir. Cənubi Afrika Respublikasına gəldik-
də isə ölkə təbii resurslarının çoxluğu ilə seçilir. 

Əlbəttə, bu göstəricilərlə hesablaşmamaq müm-
künsüzdür və deməli, BR CS-in dünyada söz sahibi-
olma üstünlüyü var. kspertlər də hesab edirlər ki, sırf 
iqtisadi blok kimi yaradılmış qurumun geosiyasi real-
lıqlara təsir qüvvəsi böyükdür. Bunu təşkilatın başlıca 
prinsipləri də təsdiqləyir. Belə ki, BR CS çətinliklərə 
qarşı müştərək həll yollarının axtarılması və mövcud 
böhranların idarə olunmasında kollektiv tədbirlərin 
həyata keçirilməsini prioritet sayır. Kazan sammiti də 
bu amillərin vurğulandığı və onlara nəzərən real mexa-
nizmlərin işə salınması perspektivinin dəyərləndirildi-

yi mühüm platforma sayılır. 
yni zamanda, o da vurğulanmalıdır ki, BR CS 

qarşılıqlı əlaqədə olan, bir-birinə kömək göstərən döv-
lətlər klubudur. Ən başlıcası isə üzv ölkələr bir-birinə 
qarşı sanksiyalar tətbiq etməmək kimi qeyri-rəsmi öh-
dəliklər götürürlər. Bu o deməkdir ki, onlar üçün baş-
lıca prinsip qarşılıqlı şəkildə müstəqilliyin dəstəklən-
məsidir. Belə yanaşma isə anti-Qərb xarakteri daşıyır. 
Çünki Qərbin ənənəvi mübarizə üsullarından ən mü-
hümü başqa dövlətləri özündən asılı hala gətirməkdir. 
Yeri gəlmişkən, 2023-cü ilin sonunda alıcılıq qabiliy-
yəti paritetində BR CS-in qlobal DM-dəki payı re-
kord həddə - 35,7 faizə çatıb. Müqayisə üçün deyək ki, 
Dünya Bankının məlumatlarına görə, G7 ölkələrində 
bu göstərici üzrə 29 faiz azalma qeydə alınıb.

***
Azərbaycan və BR CS əlaqələrinə gəlincə, vur-

ğuladığımız kimi, ölkəmiz artıq bu təşkilata üzvlük 
istəyini ifadə edib. Azərbaycan hazırda Kazan sammi-

tində “BR CS+” və “Outreach” formatlarında iştirak 
edən ölkələrdən biridir. Onu da qeyd etdik ki, təşkilata 
yeni üzvlərin qəbulu məsələsi aktuallığını qoruyur və 
bu cəhət Kazan sammitinin gündəliyindən də görünür. 
Belə ki, toplantıda yeni üzvlər üçün “tərəfdaş dövlət” 
statusunun rəsmiləşdirilməsi nəzərdə tutulur. Bütün 
bunlar öz yerində, ölkəmiz uzun müddətdir ikili stan-
dartlar siyasətinə məruz qalır, onun təsirlərini üzərində 
hiss edir. İkili standartlar siyasəti isə özünü ədalətsiz 
yanaşmalarda göstərir. Bu o deməkdir ki, Azərbaycan 
BR CS-ə, ilk növbədə, ədalətli platforma kimi yanaşır. 
Yəni, ondan gözləntimiz budur. 

İkincisi, ölkəmiz yeni dünya düzənində Cənubi 
Qafqaz üzrə başlıca aktordur. Belə bir missiya onun 
dünya siyasətindəki yeri və rolu ilə bağlı əlverişli 
perspektivlər açır. Ölkəmiz hər cəhətdən buna layiq-
dir. Ancaq haqqında söz açdığımız ikili standartlar 
siyasəti ədalətsizliyə, ayrı-seçkiliyə əsaslandığından, 
Azərbaycanın mövqeyi və statusu layiqincə dəyərlən-
dirilmir. Deməli, rəsmi Bakının özünə daha faydalı və 
əlverişli düzən axtarması təbiidir. 

çüncüsü, bildirdik ki, BR CS Qərbə, deməli, həm 
də ABŞ-yə qarşı olan platformadır. Ancaq belə yanaş-
ma hərbi deyil, iqtisadi amillər üzərindədir. Təşkilatda 
mühüm rol oynayan ölkələrin isə dünya iqtisadiyyatın-
dakı rolları böyükdür. Yəni, bu baxımdan da ölkəmiz 
üçün fayda var. Azərbaycan BR CS-də təmsilçiliklə 
çətinliksiz, bərabərhüquqlu şəkildə iqtisadiyyatını di-
ferensiallaşdırmaq imkanına malikdir. 

Dördüncüsü, iqtisadi əlaqələr həm də sabitlik və 
əminamanlıq deməkdir. Ölkəmiz Cənubi Qafqazın 
sülh və əməkdaşlıq məkanına çevrilməsində maraqlı-
dır. Bu maraq üçün təminat lazımdır. Hesab edirik ki, 
BR CS-də təmsilçiliyin verdiyi təminatlar daha ciddi-
dir. Prinsipcə, quruma daxil olan ölkələr Qərb impe-
rializminə qarşı duruş gətirmək, təkqütblü dünyanın 
ədalətsiz əsaslarını sarsıtmaq istəyirlərsə, başqa yolları 
yoxdur. Onlar səmimi davranmalı və real əməkdaşlıq 
konturlarına üstünlük verməlidirlər. 

Ə.RÜS ƏMOV 
X Q

(əvvəli 1-ci səhifədə)

Qeyd edək ki, H.Hacıyevin fikrinə 
rmənistanın birinci prezidenti Levon 

Ter-Petrosyanın hazırda rəhbəri olduğu r-
məni milli konqresi reaksiya verib. Reak-
siyanın nədən ibarət olduğunu və oradakı 
müəyyən məqamları diqqətə çatdıracağıq. 
Amma onu deyək ki, 2022-ci ilin oktyab-
rında Praqada Azərbaycan və rmənistan 
liderlərinin Avropa İttifaqı Şurasının pre-
zidenti Şarl Mişelin vasitəçiliyi ilə görü-
şü əsnasında baş nazir Nikol Paşinyan ilk 
dəfə ölkəmizin ərazi bütövlüyünü tanıdı-
ğını bəyan etmişdi. N.Paşinyan 2023-cü 
ilin yayında eyni fikri təkrarlamış və bu 
dəfə Qarabağ da daxil olmaqla, ölkəmizin 
ərazi bütövlüyünü tanıdığını dilə gətirmiş-
di. Maraqlıdır ki, həmin vaxt Nikola qar-
şı çıxan qüvvələr bildirmişdilər ki, onun 
yanaşması rmənistanın konstitusiyasına 
ziddir. Çünki əsas qanun Qarabağı Azər-
baycan ərazisi kimi tanımağa imkan vemir. 

Onu da bilirik ki, rmənistanın İstiq-
laliyyət bəyannaməsində Azərbaycana 
və Türkiyəyə ərazi iddiası yer alıb. Ölkə 
konstitusiyası həmin sənədə əsaslanır. Bu 
günlərdə isə rmənistanın konstitusiya 
məhkəməsi qərar çıxardı ki, İstiqlaliyyət 
bəyənnaməsinin əsas qanunda yer almayan 
müddəaları etibarızdır. Aydın idi ki, bu qə-
rar Azərbaycanın rmənistanın qanunve-
ricilik sənədlərində qonşulara qarşı ərazi 
iddiasının aradan qaldırılmasını nəzərdə 
tutan tələbinə münasibət mahiyyətlidir. 
Guya, Bakının istəyi yerinə yetirilib. Möv-
cud məqam erməni hakim komandasının 
açıqlamalarından da duyulur. Onlar elə fon 
yaradırlar ki, sanki artıq Bakı – İrəvan sül-
hü baxımından heç bir maneə yoxdur. 

Əlbəttə, belə yanaşma spekulyativdir. 
Ona görə ki, ümumən söhbət İstiqlaliy-
yət bəyannaməsindən imtinadan getmir. 
Deməli, Konstitusiya məhkəməsinin hə-
min sənəddə yer alan, ancaq konstitusiya-
da olmayan müddəları etibarsız sayması ilə 
bağlı mövqeyi heç nəyi dəyişmir. Mövcud 
səbəbdən Bakı məsələni konseptual şəkil-
də qoyur. H.Hacıyevin “Ne s eek”də-
ki məqaləsində yer almış məqam da eyni 
konseptuallıqdan və prinsipiallıqdan qay-
naqlanır. lə isə keçək L.Ter-Petrosyanın 

rməni milli koqresi tərəfindən yayılan 
bəyanatına. 

* **
Əlbəttə, H.Hacıyevin fikirlərinin 

Azərbaycanın aqressiv təbliğatının tərkib 
hissəsi kimi dəyərləndirilməsi üzərində 
dayanmayacağıq. Aydındır ki, bu deyim 
ikinci prezidentin rəhbərlik etdiyi parti-
yanın susqunluğu pozmaq, öz aləmində 
anti-Azərbaycan mövqeyini göstərmək 
məqsədli cılız yanaşmasıdır. Başlıca 

məqam odur ki, sənəddə L.Ter-Petrosya-
nın vaxtilə Qarabağ münaqişəsinin həlli ilə 
bağlı rmənistanın baxışını ifadə etdiyi, 
buna əsasən, guya, Dağlıq Qarabağa Azər-
baycanın tərkibində ən yüksək özünüidarə 
statusunun təklif olunduğu fikri açıqlanıb. 
Halbuki reallıq başqadır. 

Birincisi, sözügedən təklifi verən Azər-
baycan dövləti olub. Yəni, rəsmi Bakı o 
zaman Qarabağa ölkəmizin tərkibində ən 
yüksək status verilməsini münaqişənin həll 
yolu sayıb. Bu da həqiqətdir ki, L.Ter-Pet-
rosyan əvvəl buna razı olub. mumən, o, 
beynəlxalq ictimaiyyətin Qarabağ məsələ-
sində rmənistanı dəstəkləmədiyini yaxşı 
dərk etdiyindən, müəyyən güzəştlərə razı 
idi. Ancaq H.Hacıyev məqaləsində diqqəti 
məhz 1996-cı ilə yönəldir. O ilə ki, rmə-
nistanın ikinci prezidenti əvvəlki mövqe-
yini dandı və bunu ölkə konstitusiyası ilə 
izah etdi. Yəni, konstitusiyanın Qarabağı 
Azərbaycan ərazisi kimi tanımağa imkan 
verməməsi ilə. 

Digər tərəfdən, Qarabağa ən yüksək 
status təklifi ölkəmizdən gəlmişdisə, 1996-
cı ilin ATƏT sammiti zamanı onun qəbul 
olunmaması qeydə alınıbsa, məntiqlə Bakı 
öz fikrindən daşına bilməzdi. Həm də o sə-
bəbdən ki, işğala məruz qalmışdı və təca-
vüzün başa çatmasını nəzərdə tutan məsələ 
ilə razılaşmalı idi. Deməli, razılaşmayan 
tərəf rmənistandır. 

rmənistan işğalçılıq siyasətindən əl 
çəkmədiyindən, 1996-cı ildən sonrakı da-
nışıqlarda da real nəticə əldə olunmadı və 
nəhayət, 1998-ci ildə L.Ter-Petrosyan iste-
fa verdi. Bu istefa təkcə birinci preziden-
tin yox, bütövlükdə dünya erməniliyinin 
mövqeyi idi. Çünki L.Ter-Petrosyan bey-
nəlxalq arenada tükənmiş duruma düşmüş, 
ulu öndər Heydər Əliyevin diplomatik 
həmlələri qarşısında aciz qalmışdı. Avan-
türizmə isə yeni nəfəs verilməli idi. 

Nəhayət, 1998-ci ildə L.Ter-Petrosya-
nın yerini Robert Koçaryan tutdu. O Ko-
çaryan ki, bilavasitə Qarabağ klanının təm-
silçisi idi və dünyanı, beynəlxalq hüququ 
heçə sayacaq qədər heç bir nizam-tərəzi 
tanımırdı. Yəni, Koçaryanın gəlişi Qara-
bağ avantürizmi naminə ən həyasız şəxsin 
“xidmətlərindən” bəhrələnməyə hesablan-

mışdı. Bu, dünya erməniliyinin və dəstək-
çilərinin ortaq planı əsasında reallaşmışdı. 
Heç şübhəsiz, L.Ter-Petrosyan durumdan 
xəbərsiz deyildi. O, nəyə görə istefa ver-
diyini gözəl anlayırdı. Müasir müstəqil r-
mənistan Qarabağ ambisiyası üzərində qə-
rarlaşmış dövlət idisə, həmin ambisiyanın 
davamı birinci prezidentin hakimiyyətdə 
qalmasından üstün sayılırdı və sayıldı da. 

Ancaq R.Koçaryanın prezidentliyinin 
ilk ili o qədər  rəvan keçmədi. Məsələ on-
dadır ki, həmin vaxt rmənistanın siyasi 
quruluşu dövlət başçısını böyük səlahiyyət 
sahibi kimi tanımırdı. Tanınma 1999-cu 
ilin parlament terrorundan sonra baş ver-
di. O terrordan sonra ki, orada rmənistan 
parlamentinin spikeri Karen Dəmirçyan və 
ölkənin baş naziri Vazgen Sarkisyan qətlə 
yetirildilər. Hər iki şəxs Azərbaycana Qa-
rabağ məsələsində güzəştlərin tərəfdarları 
qismində tanınırdı. 

Ola bilər, L.Ter-Petrosyan istefa ver-
mişdi ki, Dəmirçyan – Sarkisyan tande-
mi  prosesi başa çatdırsın. Yəni, o, barış 
və güzəşt məsuliyyətini üzərindən atmış-
dı. Bəlkə də, öldürülməkdən qorxmuşdu. 
Nəzərə alaq ki, parlament terrorundan 
sonra rmənistanda Qarabağ klanının müt-
ləq hakimiyyəti yarandı. Nəticə etibarilə 
həm birinci prezidentin dövründəki sülh 
meyilləri, həm də sözügedən tandemin 
təsiri  sayəsində Qarabağ danışıqlarındakı 
müsbət tendensiya tamamilə sıradan çıxdı. 

Sonra rəsmi İrəvanın danışıqlar adı ilə aş-
kar imitasiya dövrü başlandı. Bütün bun-
lardan da L.Ter-Petrosyan xəbərsiz deyildi. 
Deməli, hazırda onun partiyasının bəyanatı 
yalnız həyasızlıqdır. 

Bəli, L.Ter-Petrosyanın rməni milli 
konqresi bildirir ki, rmənistan konstitusi-
yasında ölkə üçün 1991-ci ilin beynəlxalq 
səviyyədə tanınmış sərhədlərindən başqa 
heç bir sərhəd nəzərdə tutulmayıb və bu, 
Konstitusiya məhkəməsinin qərarı ilə bir 
daha təsdiqlənib. Diqqətə çatdırdıq ki, 
məhkəmənin qərarı siyasi manipulyasiya-
dır və səmimiyyət nümayişi deyil. Qərar, 
eyni zamanda, hazırda İrəvanın təbliğ et-
diyi yarımçıq sülh gündəmini rəsmiləşdir-
məyə hesablanıb. 

Sual olunur: rmənistan konstitusiya-
sında ölkə üçün 1991-ci ilin beynəlxalq 
səviyyədə tanınmış sərhədlərindən başqa 
heç bir sərhəd nəzərdə tutulmamışdısa, o 
zaman nəyə görə Azərbaycan torpaqları iş-
ğala məruz qalmışdı? Bəlkə Ter-Petrosyan 
bir qədər əvvələ nəzər salsın? O, Qaraba-
ğın rmənistana birləşdirilməsini nəzərdə 
tutan “Miatsum” deyilən avantüra barədə 
bilməmiş deyil. Doğrudur, avantüra baş-
layanda nə İstiqlaliyyət bəyannaməsi var 
idi, nə də rmənistanın konstitusiyası. 
Dövlətin özü də mövcud deyildi. Bu, öz 
yerində. Ancaq bir məqam nəzərə alınma-
lıdır – Konstitusiyada birbaşa olaraq ərazi 
iddiasının təsbiti mümkün olmadığından, 

bu, özünü əsas qanunun söykəndiyi sözü-
gedən bəyannamə məsələsində göstərdi. 
Necə deyərlər, keçəl Həsən, Həsən keçəl. 
Heç bir fərqi yoxdur. 

Bəli, uzun müddət rmənistan Qara-
bağdakı artıq canını tapşırmış separatçı 
qurumun hamisi rolunda çıxış etdi. Bu-
rada daha bir sual meydana çıxır: Nəyə 
görə rəsmi İrəvan həmin qondarma re imin 
“müstəqilliyini” tanımadı? Səbəb aydındır. 
Çünki rmənistan konstitusiyasının rəhbər 
tutduğu İstiqlaliyyət bəyannaməsi buna 
imkan vermirdi. Separatçı qurum, sadəcə, 
işğalı leqallaşdırmaq üçün vasitə idi. r-
mənistan və havadarları uzun müddət məhz 
onu, necə deyərlər, gözə soxmaq  istədilər. 
Çalışdılar ki, Azərbaycan və beynəlxalq ic-
timaiyyətin nəzərində tərəfə çevrilsin. Bu, 
baş versəydi və qondarma respublika dün-
ya miqyasında tanınsaydı, onun sonradan 

rmənistana birləşdirilməsi su içimi kimi 
asan olacaqdı. L.Ter-Petrosyan mövcud 
“ssenaridən” də xəbərsiz deyildi. lə məhz 
buna görə sussa yaxşıdır. Çünki rmənis-
tanın Azərbaycana qarşı ərazi iddialarının 
səbəbkarlarından biri odur. 

***
Oğru elə bağırdı ki, doğrunun bağrı 

çatladı, – deyiblər. Hazırda rməni milli 
konqresinin H.Hacıyevin fikirlərinə mü-
nasibətdə ifadə etdiyi mövqe bu deyimi 
yada salır. Hələ L.Ter-Petrosyanın partiya-
sı utanmaz-utanmaz “Ne s eek” urnalı-
nı “Azərbaycanın yalanlarını” yaymaqda 
günahlandırır. Ən maraqlısı isə budur ki, 
birinci prezidentin rəhbərlik etdiyi qurum 
baş nazir Nikol Paşinyanı H.Hacıyevin 
fikirlərinə cavab verməməkdə qınayır. 
Görəsən, birinci prezident öz yetirməsi 
olan Nikolu niyə ittiham edir? Axı Paşin-
yan iqtidarı mahiyyətcə erməni avantüriz-
mini davamı naminə çalışır, ən ağlasığmaz 
metodlara əl atır. Yəni, siyasi karyerasının 
qürub dövrünü yaşayan Levonun canfə-
şanlığına, susqunluğu pozmasına heç bir 
ehtiyac yox idi. 

Ə.CAHAN İRO LU 
X Q

“Ter-Petrosyanizm” və ya erməni 
həyasızlığının qürub notları

ir daha arabağ avantürizmi və rmənistan konstitusiyası barədə
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BAX Ş BUCA

Türkiyədə  qanlı  terror 
Dünyanın diqqəti günün bir nömrəli hadisəsinə  Kazan şəhərində ke-

çirilən BRICS sammitinə yönəldiyi bir vaxtda bir qrup kəmfürsət terrorçu 
Türkiyədə dövlət əhəmiyyətli strate i obyektə xaincəsinə hücum etdi. 

Türkiyənin daxili işlər naziri Əli Yer-
likaya qanlı aksiya ilə bağlı açıqlamasında 
bildirib ki, Ankaradakı Türk Aerokosmik 
Sənayesi Anonim Cəmiyyətində törədilən 
terror aktında 4 nəfər həlak olub, 14 adam 
isə yaralanıb. 2 terrorçu hüquq-mühafizə 
orqanları tərəfindən zərərsizləşdirilib. Na-
zir baş verənləri terror aktı adlandırıb. 

Hadisə ilə bağlı ölkə mediasında yayı-
lan xəbərlərdə qeyd edilir ki, dünən saat 
15:30-da bir qrup terrorçu Ankarada hərbi 
təyyarə və kosmik vasitələrin istehsalçı-
sı olan TUSAŞ korporasiyasının binasına 
hücum edib.  Xüsusi təyinatlıların zireh-
li texnikası qısa zamanda terror aktı baş 

verən əraziyə çatıb, helikopterlər havaya 
qaldırılıb. Yaralılara kömək etmək üçün 
Kahramankazana təcili tibbi yardım avto-
mobilləri gəlib.  Ankara Baş Prokurorluğu 
terror aktı ilə bağlı cinayət işi açıb.

Türkiyə Prezidenti Rəcəb Tayib Ər-
doğan da Kazanda Rusiya Prezidenti Vla-
dimir Putinlə görüşündə terror zamanı 4 
insanın öldüyünü, 14 nəfərin yaralandığını 
deyib. Türkiyə lideri “X” sosial şəbəkəsin-
dəki paylaşımında isə bildirib: “TUSAŞ-a 
qarşı terror hücumu millətin hüzurunu və 
“Tam müstəqil Türkiyə” anlayışının rəmzi 
olan müdafiə təşəbbüslərini hədəfə alan al-
çaq bir hücumdur”.

Paylaşımda daha sonra deyilir: “Millə-
timiz bilməlidir ki, Türkiyəyə uzanan çirkli 
əllər mütləq qırılacaq. Təhlükəsizliyimizi 
hədə əyən heç bir quruluş, heç bir terror 
təşkilatı, heç bir şər mənbəyi öz məqsədlə-
rinə çata bilməyəcək. Hər cür terror təhdid-
lərinə və onların dəstəkçilərinə qarşı mü-
barizəmiz qətiyyətlə və çoxölçülü şəkildə 
davam edəcək. Xain terror aktında şəhid 
olan qardaş-bacılarımıza Allahdan rəhmət, 
yaralılarımıza şəfa diləyirəm”.

Türkiyə XİN rəhbəri Hakan Fidan da 
X sosial şəbəkəsindən teror aktına müna-
sibətini açıqlayıb: “Ankarada TUSAŞ-a  
qarşı törədilən alçaq terror aktında şəhid 
olan qardaşlarımıza Allahdan rəhmət, ya-
ralılarımıza şəfa diləyirəm. İstər daxildən, 
istərsə də xaricdən bütün terror ünsürlərinə 
və onları qidalandıran qüvvələrə qarşı qə-
tiyyətlə mübarizəmizi davam etdirəcəyik. 
Qarşıdakı dövrdə də milli müdafiə imkan-
larımızı gücləndirməyə davam edəcəyik və 
Türkiyəni hədəf alan qrupların və onların 
vəkillərinin ölkəmizlə bağlı məqsədlərinə 
çatmasına əsla imkan verməyəcəyik”.

Artıq bir çox ölkə və təşkilat Türkiyədə 
baş verən terror aktını pisləyib. Azərbaycan 
Prezidenti İlham Əliyev türkiyəli həmkarı-
na başsağlığı verib. BMT, NATO rəhbərliyi 
də Türkiyədə baş verən terror aktını qına-
yıblar.

Xatırladaq ki, TUSAŞ müəssisəsində 
PUA, təyyarə və helikopter istehsal olunur, 
Türkiyənin beşinci nəsil KAAN hərbi təy-
yarəsi yığılır. Burada 15 min insan çalışır. 
Ölkənin Silahlı Qüvvələri TUSAŞ məh-
sullarından antiterror əməliyyatları zamanı 
istifadə edir.

S.ELAY
X Q

Gürcüstan xalqları seçkilərdə ölkənin 
maraqlarını qoruya biləcəklər

Bu il oktyabrın 26-da qonşu Gürcüstanda parlament seçkiləri keçi-
riləcək. Seçkiöncəsi ab-havadan, ölkədəki gərgin mühitdən belə anlaşılır 
ki,  bəzi xarici dairələr ölkədəki vəziyyəti qarışdırmaqda maraqlıdır. 

Gürcüstanda baş verənlər Azərbaycan 
ictimaiyyəti üçün də önəmlidir. Mövcud 
vəziyyət, seçkilərin pərdəarxası məqam-
ları, soydaşlarımızın seçki prosesində işti-
rakı ilə bağlı BDU-nun professoru Həmid 
Vəliyevin XQ-yə açıqlaması:

– Bu gün Gürcüstan dövləti və xalqı 
taleyüklü tarixi hadisənin astanasındadır. 
Bir neçə gündən sonra ölkədə parlament 
seçkiləri keçiriləcək. Artıq dünyanın da 
diqqəti Gürcüstana yönəlib. Çünki bu seç-

kilər Gürcüstanla yanaşı, bölgə üçün də 
önəm daşıyır.

Gürcüstan regionun ən maraqlı ölkələ-
rindən biridir. Qonşu ölkədə möhkəmlən-
mək istəyən qüvvələrin marağı da məhz 
bundan irəli gəlir. Ölkədə çoxlu siyasi par-
tiya, hər birinin də öz marağı var. Amma 
bu partiyaların böyük əksəriyyəti Gürcüs-
tanın ərazi bütövlüyünü dəstəkləyir. Abxa-
ziya və Cənubi Osetiya muxtar qurumları 
Gürcüstanın idarəçiliyindən çıxıb. Rusiya 

isə onların müstəqilliyini tanıyıb. 
Gürcüstanda Mixail Saakaşvili  dönə-

mində korrupsiyaya qarşı mübarizə ciddi 
məsələ kimi qoyuldu və bu sahədə irə-
liləyiş də əldə edildi. Sonra o, ölkəni tərk 
etməyə məcbur oldu. Onun partiyası fəa-
liyyət göstərsə də, cəmiyyətə təsiri olmadı. 
Bu gün Gürcüstan siyasətçiləri arasında 
istər Rusiyaya, istərsə də Qərbə meyilli 
qüvvələr mövcuddur və gərginlik də on-
ların arasındadır. Lakin mən bir Gürcüs-
tan azərbaycanlısı olaraq deyə bilərəm 
ki, seçkilərə Qərb ölkələrinin təsiri güclü 
ola bilməz. Qərb, həqiqətən, Gürcüstanın 
maraqlarını  qorumuş olsaydı Abxaziya 
və  Osetiya məsələsi bu qədər uzanmazdı. 
Qərb siyasətini, əsasən, vədlər üzərində 
qurur. Gürcü xalqı bunu yaxşı bilir və Qər-
bə o qədər də inanmır.

O ki qaldı azərbaycanlıların seçkiön-
cəki durumuna, burada da hakimiyyətdən 
gözləntilər var. Vaxtilə Gürcüstanda 175 
azərbaycandilli məktəb var idi, bu gün on-
ların sayı azalmışdır. Amma belə məsələlər  
azərbaycanlıların ayıq-sayıq olmasına, 
siyasi proseslərdən kənarda qalmalarına 
gətirib çıxarmamalıdır. Azərbaycanlılar 
belə taleyüklü məqamda seçkilərdə müt-
ləq yüksək fəallıq göstərməlidirlər. Gür-
cüstanda hadisələrin məcrasından çıxması 
ölkəmiz üçün də ağır nəticələnə bilər. Soy-
daşlarımızı seçkilərdə Gürcüstanın həqiqi 
marağını qorumağa çağırıram. İnanıram 
ki, Gürcüstan xalqları seçkilərdə ölkənin 
həqiqi maraqlarını qoruya biləcəklər.

Hazırladı:
Anar ƏLİ

X Q

zbək ali məktəblərində Azərbaycan dili layihələri
zbəkistandakı Heydər Əliyev adına Azərbaycan Mədəniyyət Mərkə-

zində bu ölkənin ali təhsil ocaqlarının professor-müəllim heyəti ilə görüş 
keçirilib.

Toplantıda Daşkənd Dövlət Şərqşünas-
lıq Universiteti, Özbəkistan Milli Universi-
teti, Nizami Gəncəvi adına Daşkənd Dövlət 
Pedaqo i Universiteti, Özbəkistan Dövlət 
Dünya Dilləri Universiteti, Termez Dövlət 
Universiteti və  Kokand Dövlət Pedoqo i 
İnstitutunun nümayəndələri iştirak ediblər. 
Görüşün məqsədi bu ali məktəblərdə Azər-
baycan dilinin tədrisi və təbliği ilə bağlı 
müxtəlif layihələrin, mühazirələrin, açıq 
dərslərin həyata keçirilməsi üçün atılacaq 
addımları müzakirə etmək olub. 

Mərkəzin direktor müavini Nadir Əli-
mirzəyev iştirakçıları salamlayaraq fəaliy-
yətləri haqqında ətra ı məlumat verib. O, 
Azərbaycan və özbək xalqlarının qədim 
köklərə malik olduqlarını və bu köklərə 
əsaslanan qardaşlıq münasibətlərinin bu 
gün də yüksək səviyyədə olduğunu qeyd 
edib. 

Dünya Dilləri Universitetində pedaqoq-

ların və kadrların yenidən hazırlanması və 
onların ixtisaslarının artırılması mərkəzi-
nin şöbə müdiri Adolat Ken ayeva gələcək 
əməkdaşlıqdan böyük məmnunluq hissi 
keçirdiyini, Azərbaycanın mədəniyyəti, ta-
rixi, incəsənəti barədə burada aldıqları mə-
lumatların onlar üçün çox faydalı olacağını 
vurğulayıb. Digər iştirakçılar da  görüşün 
onların Azərbaycan haqqında məlumatları-
nın daha da genişlənməsinə imkan yaratdı-
ğını bildiriblər. 

Dövlət Dil Komissiyası yanında Mo-
nitorinq Mərkəzinin əməkdaşı, filologiya 
üzrə fəlsəfə doktoru Mətanət Xudiyeva 
2023-cü ildən Azərbaycan Mədəniyyət 
Mərkəzinin özbək ali məktəblərində Azər-
baycan dilinin tədrisi layihəsi barədə məlu-
mat verib.

Qonaqlar Mədəniyyət Mərkəzində 
fəaliyyət göstərən Heydər Əliyev Muzeyi, 
Azərbaycan–Özbəkistan Dostluq Muzeyi, 

Azərbaycanın Dövlətçilik Tarixi  Muzeyi 
və Xalça muzeylərinə baxıb, orada olan 
eksponatlarla, hər iki ölkənin tarixi və mə-
dəniyyətini əks etdirən kitablarla, musiqi 
alətləri, milli geyimlər və s. ilə yaxından 
tanış olublar. 

Professor-müəllim heyətinə Mədəniy-

yət Mərkəzi tərəfindən hazırlanan “Azər-
baycanı tanıyaq” adlı videoçarx da təqdim 
olunub.

Qulu KƏNGƏRLİ, 
XQ-nin Türküstan müxbiri

Daşkənd

Qardaşlıq ünvanları

Milli Məclisin sədri Sahibə Qafarova  
TBMM-in sədrinə başsağlığı verib

Milli Məclisin sədri Sahibə Qafarova Ankarada törədilmiş terror aktı 
ilə əlaqədar Türkiyə Böyük Millət Məclisinin sədri Numan Kurtulmuşa 
başsağlığı verib.

S.Qafarova TBMM sədrinə ünvanladı-
ğı məktubunda Türk Aviasiya və Kosmik 
Sənaye Şirkətində törədilmiş terror aktı 
nəticəsində insanların həlak olması xəbə-
rindən sarsıldığını və terror aktını şiddətlə 
qınadığını bildirib. 

Parlamentin sədri həlak olanların ailələ-
rinə və yaxınlarına, qardaş Türkiyə xalqına 
şəxsən öz adından və Milli Məclisin depu-
tatları adından dərin hüznlə başsağlığı ve-
rib, yaralananlara şəfa diləyib.

Ceyhun Bayramov braziliyalı 
həmkarı ilə görüşüb

Oktyabrın 23-də xarici işlər naziri Ceyhun Bayramov Rusiya Federa-
siyasının Kazan şəhərində keçirilən BRICS Sammiti çərçivəsində Brazili-
ya Federativ Respublikasının xarici işlər naziri Mauro Vieira ilə görüşüb.

Görüşdə Azərbaycan ilə Braziliya 
arasında ikitərə i, çoxtərə i əməkdaşlıq 
istiqamətləri, habelə BMT-nin İqlim Də-
yişmələri üzrə Çərçivə Konvensiyasının 
Tərə ər Konfransının 29-cu sessiyasına 
(COP29) hazırlıq işlərindən irəli gələn 
məsələlər müzakirə olunub.

İki ölkə arasında mövcud siyasi dia-
loqun daha da inkişafı istiqamətində qarşı-
lıqlı səfər və təmasların artırılmasının əhə-
miyyəti qeyd edilib. 

Azərbaycan ilə Braziliya arasında 
mövcud ticarət dövriyyəsinin əməkdaşlığın 
daha da dərinləşdirilməsi üzrə prioritetlərə 
uyğun olmadığı, bu xüsusda iqtisadi-ticari 
əlaqələrin inkişafı istiqamətində mövcud 

imkanlardan istifadə olunmasının vacibliyi 
qeyd edilib.

COP29 çərçivəsində aparılan danışıqlar 
prosesi, irəli sürülən sədrlik təşəbbüsləri və 
prioritetləri, habelə hazırlıq işlərinin və-
ziyyəti barədə ətra ı məlumat verən nazir 
Ceyhun Bayramov COP sədrliklərinin ç-
lüyü (“Troyka”) formatında əməkdaşlığın 
prosesin davamlılığının təmin olunması 
istiqamətində əhəmiyyətini vurğulayıb. 
COP29 sədrliyimizin əsas prioritetlərindən 
biri olan iqlim dəyişikliyi ilə mübarizəyə 
maliyyə vəsaitlərinin cəlbi istiqamətində 
əhəmiyyətli tərəqqinin əldə olunmasına 
dair ümidvarlıq ifadə edilib.

X Q

XİN Türkiyədə törədilən  
terror aktını pisləyib

Azərbaycan Xarici İşlər Nazirliyi Ankarada hərbi təyyarə və kosmik 
vasitələrin istehsalçısı olan TUSAŞ korporasiyasında baş verən terror ak-
tını pisləyib. XİN “X” sosial şəbəkəsində bununla bağlı paylaşım edib:

“Qardaş Türkiyədə Türk Aviasiya və 
Kosmik Sənaye Şirkətində törədilmiş ter-
ror aktını qətiyyətlə pisləyirik! Bu xain ter-
ror aktı nəticəsində şəhidlərimizə Allahdan 

rəhmət, yaralılara şəfa diləyirik! Azərbay-
can hər zaman qardaş Türkiyənin yanında-
dır!”, - paylaşımda deyilir.

X Q

Xəzər Dənizi üzrə  
YSİQ-nin 9-cu iclası

Oktyabrın 22-23-də Astanada Xəzər 
Dənizi Məsələləri üzrə Yüksək Səviyyəli 
İşçi Qrupunun 9-cu iclası keçirilib.

Danışıqlarda Azərbaycanın (rəhbər – 
S.Şərifov), İranın (rəhbər – Ə.Cahangiri), 
Qazaxıstanın (rəhbər – Z.Aman olova), Ru-
siyanın (rəhbər – M.Petrakov) və Türkmə-
nistanın (rəhbər – M.Atacanov) nümayəndə 
heyətləri iştirak ediblər. İclasa Qazaxıstan 
nümayəndə heyətinin rəhbəri Z.Aman olo-
va sədrlik edib. Tərə ər Xəzər dənizində 
düz çıxış xətlərinin çəkilməsi metodikası-
nın müzakirəsini davam etdiriblər.

İclas çərçivəsində tərə ər Xəzər də-
nizində əməkdaşlığın icmalını həyata ke-
çirib, Xəzəryanı dövlətlərin xarici işlər 
nazirlərinin Türkmənistanda növbəti görü-
şünə hazırlıq məsələlərini, habelə beştərəf-
li sənəd layihələri üzrə danışıqlar prosesi-
nin gedişatını müzakirə ediblər.

Nümayəndə heyətləri görüşün yük-
sək səviyyədə təşkilinə görə Qazaxıstana 
minnətdarlıqlarını bildiriblər. YSİQ-nin 
növbəti iclası diplomatik kanallarla razı-
laşdırılacaq tarixlərdə Türkmənistanda ke-
çiriləcək.

X Q

Bakıda Qazaxıstan Respublikasının 
Müstəqillik Günü

Dünən Bakıda Qazaxıstan Respu-
blikasının Müstəqillik Günü qeyd edi-
lib.

Hər k  ölkən n Dövlət h mnlər  
səslənd r l b. Sonra Qazaxıstanın Azər-
baycandakı sə r  Al m Bayel açılış n tq  
lə çıxış edərək, ölkəs n n müstəq ll k 

əldə etd y  llər ərz ndə onun keçd y  yol-
dan danışıb.

Sə r Qazaxıstan-Azərbaycan müna-
s bətlər nə toxunaraq b ld r b k , strate  
tərəfdaşlıq - müttə ql k səv yyəs nə yü-
ksələn bu münas bətlər n daha da nk şaf 
etməs  üçün səylər n  əs rgəməyəcəklər.

Xar c  şlər naz r n n müav n  lnur 

Məmmədov Azərbaycan Hökumət  adın-
dan çıxış edərək dey b k , müstəq ll k 
llər ndə ölkələr m z əhəm yyətl  uğur-

lara na l olaraq, öz reg onunda mühüm 
dövlətlərə çevr l blər.

Sonda Qazaxıstanla əməkdaşlıqda 
xüsus  rolu olan şəxslər təlt f olunublar.

X Q
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Dövlətçilik məsuliyyəti

II MƏQALƏ

Dünyanın müasir problemlə-
rinin heç birini güc vasitəsilə həll 
etmək mümkün deyildir.

Fidel Kastro R U S

AMEA nümunəsi
AM A-nı yeniləşmə nümunəsi kimi 

göstərməkdə məqsəd bu elm məbədi barə-
də   hansısa fikir formalaşdırmaqla qətiy-
yən bağlı deyildir. Sadəcə olaraq, AM A 
elmi yeniləşmə konsepsiyasını həqiqətən 
hazırlamışdır və orada dövlətçilik məsu-
liyyəti ilə əlaqəli məqamlar da az deyildir. 
Hər şeydən öncə, bu təşkilatın yeniləşmə 
kursunun ana xəttini və strate i məqsədi-
ni Azərbaycanın dövlət və cəmiyyət kimi 
strate i inkişafında elmin rolunu tələb olu-
nan səviyyəyə yüksəltmək təşkil edir. 

İkinci məqam ondan ibarətdir ki, ölkə-
nin ali elmi təşkilatı yeniləşməni bütün sfe-
ralarda elmi yaradıcılığa və elmi fəaliyyə-
tin təşkilinə dövlətçilik kontekstində yeni 
məzmun verən əsas amil kimi qəbul edir. 
Məsələn, elmi yaradıcılıqda Azərbaycanın 
fikir tarixində, müxtəlif sosial-humanitar 
elm sahələrində dövrləşdirmənin müəyyən 
edilməsinə azərbaycançılıq məfkurəsi və 
müstəqil dövlətçiliyin inkişafı kontekstin-
də araşdırılması prizmasından yanaşılır. 
Bununla yanaşı, beynəlxalq elmi əmək-
daşlığa da ilk növbədə Azərbaycan mə-
dəniyyətinin və elminin aktual məsələləri 
kontekstindən baxılır. Bu cür yanaşma öz 
növbəsində iki miqyasın uyğunlaşdırılma-
sını tələb edir. 

Birincisi, miqyas Azərbaycanın milli 
fikir tarixinin Azərbaycan dövlətçiliyinin 
ənənəsi və azərbaycançılıq məfkurəsinin 
təntənəsinin sintezindən ibarətdir. 

İkincisi miqyas isə dövrləşdirmə kon-
sepsiyalarının Türk dünyasının ümumi 
dəyərləri və bütövlükdə müasir dünyanın 
elmi tərəqqisi ilə bağlı müəyyən etdiyi 
kriteriyaların sintezi ilə bağlıdır. Dünya 
miqyasında elmi tərəqqinin keriteriyaları 
isə konkret olaraq, BMT-nin 2030-cu ilə 
qədər strate i inkişaf konsepsiyasının 17 
istiqaməti ilə bağlılıqda götürülür.  

Bununla da AM A-nın yeniləşmə 
kursu milli-regional-qlobal miqyasların 
qarşılıqlı əlaqəsində dövlətçiliyin əsas gö-
türülməsi şərti ilə əhatəli konseptual proses 
kimi xarakterizə oluna bilər. Bu konsepsi-
yanı reallaşdırmaq üçün AM A prezidenti 
yüksək zəhmət və çalışqanlıq nümunəsi 
göstərir. AM A kollektivinin əksər qismi 
də bu nümunəni götürərək böyük zəhmət 
sərf edir. 

Digər nümunələr
Ölkə miqyasında götürəndə AM A 

yeganə dövlət təşkilatı deyildir ki, yük-
sək dövlətçilik məsuliyyəti ilə yeniləşir. 
Azərbaycanın təhlükəsizlik orqanları, ay-
rı-ayrı nazirlikləri, müxtəlif icra orqanları 
eyni dərəcədə dövlətçilik məsuliyyətini 
dərk edərək çalışırlar. O cümlədən, Azər-
baycan KİV-də milli, dövlətçi və azərbay-
cançı mövqeyi olan çox orqanlar vardır. 
Bəzi KİV təmsilçilərinin düzgün istiqamət 
seçməməsinə baxmayaraq, azərbaycançı 
və dövlətçi media vasitələri dominantlıq 
təşkil edirlər. 

Azərbaycan təhlükəsizlik orqanlarının 
gecə-gündüz səmərəli çalışmasını kim in-
kar edə bilər? Və ya Azərbaycan Ordusu-
nun qəhrəmancasına ərazilərimizi işğaldan 
qurtarmasını görməmək olarmı? Minlərlə 
Azərbaycan müəlliminin orta və ali mək-
təblərdə fədakarcasına çalışmasını necə 
qiymətləndirməmək olar? Məhz Azərbay-
can elm və təhsil sistemi vətənpərvər, ça-
lışqan, azərbaycançı və dövlətçi məmur, 
nazir, millət vəkili, alim, müəllim, əsgər 
yetişdirməmişdirmi? Bu işdə Azərbayca-
nın dövlət orqanları ilə ailənin və məktə-
bin ortaq fəaliyyəti yoxdurmu? Əlbəttə, 
bu sualların hər birinin cavabı müsbətdir. 
Azərbaycan dinamik fəaliyyət göstərən və 
məqsədini bilən müstəqil dövlətdir. Və ha-
mıya nümunə olan şəxsiyyət də vardır. O, 
Azərbaycan Prezidentidir!

Azərbaycan Prezidenti 21 ildir ki, çox 
dinamik və intensiv fəaliyyətdədir. Vətən 
müharibəsində İlham Əliyev həm dövlət 
başçısı, həm lider, həm də Ali Baş Ko-
mandan kimi yüksək çalışqanlıq nümunəsi 
göstərdi. Bunu Azərbaycanda hamı görür 
və qiymətləndirir! Məhz bu nümunə mil-
yonlarla azərbaycanlını savaş meydanına 
səsləyirdi! 

Azərbaycan Prezidenti həm də təkba-
şına informasiya müharibəsində müxtəlif 
ölkələrdən gəlmiş urnalistlərlə müba-
rizə apardı və qalib gəldi. Bununla İlham  
Əliyev yüksək dövlətçilik məsuliyyətinə 
malik olduğunu dünyaya sübut etdi!    

Dövlətçiliyə yüksək bağlılığını min-
lərlə azərbaycanlı gənc döyüş meydanında 
göstərdi. Azərbaycan vətəndaşları Vətən 
və dövlət müstəqilliyi uğrunda mərd-mər-
danə savaşdılar! Ölkənin bütün təbəqələ-
rindən olan insanlar qələbə üçün əlindən 
gələni etdilər. 

Bütün bunlar və burada nümunə kimi 
gətirilməyən çoxsayda faktlar Azərbay-
canda hazırkı mərhələdə dövlətçilik mə-
suliyyətinin bütövlükdə mövcud olduğu 
nəticəsini çıxarmağa imkan verir. Lakin 
məsələ bununla yekunlaşmır. Məncə, bir 
sıra məsələlər vardır ki, onlara diqqət ar-
tırılmalıdır.

Koordinasiyalı fəaliyyət
Dövlət təşkilatlarının hər birinin qar-

şısında konkret vəzifələr qoyulmuşdur. 
Onlar “Azərbaycan 2030: sosial-iqtisadi 
inkişafa dair Milli Prioritetlər”, “Azərbay-
can Respublikasının 2022–2026-cı illərdə 
sosial-iqtisadi İnkişaf Strategiyası”  və di-
gər sənədlərdə ifadə edilmişdir. Strate i in-
kişaf kursuna aid sənədlərdə hər bir icraçı 
təşkilat qarşısında duran vəzifələr konkret 
müəyyən edilmişdir. Deməli, həmin və-
zifələrin öhdəsindən layiqli gəlmək üçün 
hər bir təşkilatın yeni tələblərə uyğun ye-
niləşmə konsepsiyasının olması vacibdir. 
Burada iki istiqamətin qarşılıqlı əlaqəsi 
gərəklidir.

Təşkilat strate i sənədlərdə müəyyən 
edilmiş vəzifələrin yerinə yetirilməsinə 
istiqamətlənmiş yeniləşmə kursu seçməli-
dir. Bu zəruridir. Çünki söhbət yeni tarixi 
mərhələdə qarşıya qoyulan məqsədlərdən 
gedir ki, onlar prinsipcə yenidir. Buna 
görə də onları həll etmyə imkan verən və 
bu zaman dövlətçilik xəttindən çıxmayan 
addımlar ardıcıllığı müəyyən edilməlidir. 

İkinci istiqamət təşkilatların yeniləş-
mə kursları arasında uyğunluğun, məqsəd 
baxımından bir-birini tamamlamanın ol-
ması vacibdir. Konkret ifadə etsək, söhbət 
koordinasiyalı yenləşmə prosesindən gedir. 
Bunun üçün isə təşkilatların öz yeniləşmə 
konsepsiyalarını təqdim edərək müzakirə 
əsasında fəaliyyətləri eyni məqsəd uğrun-
da fokuslandıra bilərlər. İkinci istiqamət 
həm də dövlət təşkilatlarının dövlətçiliyə 
vahid baxışlarının formalaşmasına və o 
əsasda da dövlətçilik məsuliyyətinin eyni 
mənada yüksəlməsinə imkan yaradacaqdır. 

Yeni tələblər və  
dövlətçilik məsuliyyəti
Dövlətçilik məsuliyyəti məsələsinin 

Azərbaycan üçün daha da aktuallaşma-
sının daxili və xarici (beynəlxalq) səbəb-
ləri vardır. Daxili səbəblər Azərbaycan 
Respublikasının müstəqil dövlətin özü-
nütəsdiqi üçün yetərli ola biləcək qədər 
uğurları, nailiyyətləri vardır. Azərbaycan 
həm müstəqil inkişaf qabiliyyətini ortaya 
qoydu, həm də Avrasiyada bütün geosiyasi 
konyukturaları və siyasi avantüraları sındı-
raraq, hərbi, siyasi, diplomatik və informa-
siya meydanlarında böyük qələbə əldə etdi 
– tarixi baxımdan çox qısa müddətdə ərazi 
bütövlüyünü və suverenliyini tam bərpa 
etdi. Azərbaycan bununla artıq müstəqil 
dövlət kimi özü üçün dövlət kimliyini (və 
ya identikliyini) müəyyən etmiş ölkədir! 
Dövlətçilik məsuliyyəti məsələsinin daha 
da aktuallaşmasının daxili səbəbləri bu-
nunla bağlıdır, lakin onunla məhdudlaşmır.

Məsələnin digər mühüm tərəfi dün-
ya miqyasında geosiyasi proseslərin daha 
mürəkkəb və ziddiyyətli mərhələyə yük-

səlməsi (bunu liderlər və təhlilçilər etiraf 
edirlər) ilə əlaqəlidir. Bu prosesin tərkibin-
də Azərbaycanın dövlətçiliyinə qarşı qəsd-
lərin davam etməsi isə xüsusi yer tutur. 
Həmin qəsdlər haqqında Prezident İlham 
Əliyev müxtəlif kontekstlərdə konkret 
faktlar əsasında bəhs etmişdir. Vətən mü-
haribəsindən sonra Azərbaycan dövlətçi-
liyinə qarşı aparılan kampaniyalar barədə 
Prezident andiçmə mərasimində söylədiyi 
nitqdə,   Şuşa Qlobal Media Forumunda 
və başqa tədbirlərdə açıq fikirlər ifadə et-
mişdir.                                                                                                

Həmin fikirlərdən aydın olur ki, qlobal 
miqyasda bir sıra dairələr anti-Azərbaycan 
fəaliyyətlərini davam etdirirlər və onun 
əhatə dairəsi genişlənir. Buna, təbii ki, 
Azərbaycan adekvat reaksiya verməlidir. 
Müasir dünyada müstəqil dövlətlərin bey-
nəlxalq miqyasda fəaliyyəti üçün bu, təbii 
normadır. Əslində, dövlətin mövcud ola 
bilməsi üçün zəruri şərtlərdən biridir. Bir 
nəzəri arqumentə baxaq. 

Henri Kissincer 1994-cü ildə qələmə 
aldığı “Diplomatiya” adlı əsərində yazırdı 
ki, hər bir dövlətin həyati əhəmiyyəti olan 
maraqları olur. Həmin maraqlar daxili və 
xarici mənzərənin qarşılıqlı əlaqəsi müstə-
visində dövlətin müstəqilliyinin və döv-
lətçiliyinin saxlanması fonunda müəyyən 
edilir. Burada baza rolunu dövlətin özü 
haqqında ideolo i və siyasi mövqeyi oy-
nayır. H.Kissincerin bu istiqamətdə apar-
dığı araşdırmalardan gəldiyi qənaət ondan 
ibarətdir ki, əgər cəmiyyət və dövlət həyati 
əhəmiyyətli maraqlarını mövcud şərtlərə 
adekvat müəyyən etməsə, onda daxildə və 
ətraf aləmdə elə vəziyyət yaranar ki, döv-
lətin milli təhlükəsizliyi çox ciddi risklər 
altına düşə bilər.                                          

Deməli, əsl müstəqil olmaq istəyən 
dövlət gözlənilən təhlükələrə qarşı dayan-
maq qüdrətində və real imkanında olmalı-
dır. Bunun üçün isə konseptual səviyyədə 
dövlət özünün həm müstəqillik identikli-
yini müəyyən etməli, həm də dövlətçilik 
məsuliyyətini dəyişən situasiyalara adek-
vat ola biləcək səviyyədə dinamik olaraq 
inkişaf etdirməlidir.       

Məsələnin bu cür qoyuluşu avtomatik 
olaraq müasir şərtlər daxilində dövlətin 
özünü daxildən daim yeniləşdirməyə məh-
kum olduğunu ifadə edir. İndiki şəraitdə 
bunu bacarmayan dövlətin müstəqil aktor 
kimi dünya proseslərində iştirakı mümkün 
deyildir. Ondan başqa, Azərbaycan artıq 
regional liderdir. Bu statusda onun dünya-
da rolu yeniləşir və imici də yeni səviyyəyə 
yüksəlir. Zirvədə qalıcı olmaq üçün daimi 
yeniləşmə və daha məsuliyyətli cəmiyyət 
formalaşdırmaq mühüm şərtdir.                                                                    

Azərbaycanda dövlətçilik məsuliyyəti-
nin inkişafını şərtləndirən faktorlar sırasın-
da regional təşkilatlar çərçivəsində dövlətin 
fəaliyyətinin faktiki olaraq yeni mərhələyə 
qədəm qoymasını mütləq nəzərə almaq 
gərəkdir. Məsələ ondan ibarətdir ki, Azər-
baycan Qoşulmama Hərəkatı, MDB və 
TDT-də birləşdirici, inteqrasiyaedici və re-
gionlararası əməkdaşlığa yönləndirici güc 
rolunu oynayır. Bu, asan məsələ deyildir 
və Azərbaycan cəmiyyətinin öz dövlətinin 
fəaliyyətinə ciddi dəstək verməsi zəruridir. 
Bunun üçün hər şeydən öncə, dövlətçilik 
qarşısında məsuliyyət daşımaq duyğumuz 
olmalıdır. Cəmiyyət daha da güclənməlidir 
ki, dövlətin potensial imkanlarını reallaş-
dırmaq üçün əlavə imkanlar yaransın.                                     

Nəhayət, Azərbaycan  Qarabağ mü-
haribəsində əldə etdiyi Qələbə ilə regionda 
və qlobal miqyasda geosiyasi dinamikaya 
yeni çalarlar gətirdi. Bu nailiyyət dövlətlə 
yanaşı, cəmiyyət qarşısında da yeni məsu-
liyyət tələbləri qoyur. Dövlətçilik məsuliy-
yətinin bu sırada ilk yerdə olması şübhə 
doğurmur. 

Bütün bunlardan məntiqi olaraq belə 
nəticə çıxarmaq olar: dövlətçilik məsuliy-
yəti faktiki olaraq cəmiyyəti daxili və xari-
ci risklərdən sığortalaya bilən əsas mənəvi 
faktor rolunu oynaya bilər. Onun cəmiy-
yətdəki rolu birləşdirici və motivəedicidir. 

Füzuli Q U R B A N O V ,  
XQ-nin analitiki,  

fəlsəfə elmləri doktoru

2020-ci il sentyabrın 27-də Ermənistan silahlı qüvvələrinin cəbhəboyu 
törətdiyi genişmiqyaslı təxribatlara cavab olaraq Azərbaycan Ordusu 
sonradan “Dəmir yumruq” adlandırılan əks-hücum əməliyyatına başladı. 44 
gün davam edən Vətən müharibəsi, təxminən, 30 illik işğala son qoyulması və 
ərazi bütövlüyümüzün bərpası ilə nəticələndi. Müzə ər Ali Baş Komandan 
İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə qazanılan  möhtəşəm Zəfər tariximizə qızıl 
hər ərlə yazıldı.

Vətən müharibəsinin 
xronikası: 24 oktyabr

 Cəbhənin Ağdərə, Xocavənd, Füzuli, 
Hadrut və Qubadlı istiqamətlərində döyüş 
əməliyyatları müxtəlif intensivliklə davam 
edib. Düşmən müdafiə mövqelərimizi atı-
cı silahlar, minaatanlar və toplardan atəşə 
tutub. Azərbaycan Ordusunun bölmələri 
cəbhənin müəyyənləşdirilmiş istiqamətlə-
rində döyüş fəaliyyətlərini davam etdirib. 
Xocavənd, Füzuli və Qubadlı istiqamət-
lərində mütəşəkkil müqavimət göstərə 
bilməyən rmənistan silahlı qüvvələrinin 
bölmələrinə sarsıdıcı zərbələr vurulub. 
Düşmənin silah-sursat, yanacaq ehtiyatları 
anbarları sıradan çıxarılıb, bir neçə dayaq 
məntəqəsi dağıdılıb, əhəmiyyətli kommu-
nikasiya xətləri nəzarətə götürülüb və mü-
hüm yüksəkliklər azad olunub. Bu barədə 
Müdafiə Nazirliyi məlumat yayıb.

Məlumatda qeyd edilib ki, hazırda bü-
tün cəbhə boyu döyüşlər davam edir. Qo-
şunlarımız əməliyyat şəraitinə nəzarət edir.

 Prezident İlham Əliyev Fransanın 
“Figaro” qəzetinə müsahibə verib. Dövlə-
timizin başçısı müsahibədə – “Siz sentyab-
rın 27-də Dağlıq Qarabağa qarşı hücuma 
keçmisiniz və bu hərbi hücumun siyasi 
məqsədləri nədir” sualına cavabında bil-
dirib: “Biz sentyabrın 27-də Dağlıq Qa-
rabağa qarşı hərbi hücuma keçməmişik, 

rmənistan Azərbaycana qarşı hərbi hü-
cuma keçmişdir. Bu hərbi hücumun ilk 

saatlarında bizim mülki şəxslər və hərbi 
qulluqçularımız arasında qurbanlarımız ol-
muşdur. Bu, üç ay müddətində rmənistan 
tərəfindən Azərbaycana qarşı üçüncü hərbi 
təxribat idi. Onlar birinci dəfə bizə Qara-
bağ bölgəsindən uzaqda olan rmənis-
tan–Azərbaycan dövlət sərhədində hücum 
etdilər. Beynəlxalq müşahidəçilərin yekdil 
rəyi ondan ibarət idi ki, rmənistan bizə 
qarşı hücum etmişdir. Onlar yeni əraziləri 
işğal etmək istəyirdilər”. 

Ali Baş Komandan müsahibədə r-
mənistanın bü müharibəyə başlaması ilə 
ərazi işğalı ilə bərabər, işğalçının dövlət 
sərhədindən bir neçə kilometr məsafədə 
yerləşən Azərbaycanın strate i ener i in-
frastrukturunu – tamamlanmaqda olan 
Trans-Adriatik boru kəməri üzərində nə-
zarəti ələ keçirmək və bizi, ola bilsin Av-
ropa istehlakçılarını şanta  etmək istədiyini 
diqqətə çatdırıb. 

Prezident İlham Əliyev daha sonra de-
yib: “Onlara ciddi cavab verildi. Biz onla-
rın geriyə çəkilməsinə nail olduq. Lakin 
əfsuslar olsun ki, növbəti avqust ayında 
onlar azərbaycanlılara qarşı terror aktları 
törətməyi planlaşdıran diversiya qrupunu 
göndərdilər. Bu sabota  qrupunun başçısı 
bizim hərbi qulluqçular tərəfindən saxla-
nılmışdır və o ifadə verir. Beləliklə, bu, 
danışıqları pozmaq və Azərbaycana hü-
cum etmək üçün qəsdən edilən bir cəhddir. 
Bu hücumu etməklə rmənistanın güddü-
yü siyasi məqsədlərə gəlincə, bunlar sta-
tus-kvonun dəyişməz olaraq qalmasından, 
bu eskalasiyaya görə günahı bizim üstü-
müzə atmaqdan, danışıqların tamamilə po-
zulmasından, üçüncü ölkələri münaqişəyə 
cəlb etməkdən və münaqişəni beynəlmiləl-
ləşdirməkdən ibarət idi. Biz onlara yalnız 
adekvat cavab verdik. Bunun nəticəsində 
biz Azərbaycanın beynəlxalq səviyyədə 
tanınan ərazilərinin bir hissəsini azad etdik 
və azad etməyə davam edirik”.

 Düşmənin məhv edilən çoxsaylı dö-
yüş texnikalarının videogörüntüləri təqdim 
olunub.

 Azərbaycan Hava Hücumundan Mü-
dafiə bölmələri Qubadlı istiqamətində r-
mənistan hərbi hava qüvvələrinə məxsus 
döyüş təyyarəsi və Ağdərə istiqamətində 
uçuş keçirməyə cəhd göstərən pilotsuz 
uçuş aparatını məhv edib. Bölmələrimiz 
Cəbrayıl rayonu istiqamətində “BZ Z” 
zərbə pilotsuz uçuş aparatını aşkarlayaraq 
xüsusi texniki vasitələrlə yerə endiriblər.

 Artilleriyaçılarımız düşmənin atəş 
nöqtələrinə dəqiq zərbələr endirirlər.

 Müdafiə Nazirliyinin məlumatına 
əsasən, Azərbaycan Hərbi Hava Qüvvələ-
rinin döyüş aviasiyası cəbhənin Ağdərə və 
Ağdam istiqamətlərində rmənistan silahlı 
qüvvələrinin üç tankını, iki sığınacağını 
və dörd dayaq məntəqəsini dəqiq aviasiya 
zərbələri ilə məhv edib.

 Laçın və Qubadlı istiqamətlərində 
Azərbaycan Ordusunun hücumlarına qar-
şı müqavimət göstərə bilməyən və döyüş 
mövqelərini itirərək geri çəkilməyə məc-
bur edilən düşmən rmənistanın Gorus 
və Qafan rayonları ərazisindən raket və 
artilleriya qurğuları ilə Laçın və Qubad-
lı ərazilərini güclü atəşə tutub. Ordumuz 
əməliyyat planına uyğun olaraq cəbhənin 
müxtəlif istiqamətlərində əks-hücumu da-
vam etdirib. rmənilərin könüllülərdən 
ibarət dəstələri və döyüş texnikası məhv 
edilərək bir neçə vacib yüksəkliklər azad 

olunub. Peşəkar Azərbaycan Ordusu yalnız 
düşmənin silahlı birləşmələrini və legitim 
hərbi obyektləri hədəfə alır.

 rmənistanın siyasi-hərbi rəhbərliyi 
uşaqları da Qarabağda gedən hərbi əməliy-
yatlara cəlb edir.

İşğalçı ölkə rəhbərliyinin beynəlxalq 
konvensiyaları və normaları kobud şəkil-
də pozmasını sübut edən videogörüntülər 
sosial şəbəkələrdə elə ermənilərin özləri 
tərəfindən yayılıb. Görüntülərdə erməni 
hərbçilərinin 12–13 yaşlı yeniyetmədən 
istifadə etdiyi əks olunur.

Bütün bunlar onu göstərir ki, ermə-
nilər Azərbaycan Ordusuna qarşı döyüş-
lərdə yeniyetmələrdən də istifadə edirlər. 
Bununla da döyüş meydanında heç bir 
qanun tanımayan düşmənin çoxsaylı bey-
nəlxalq qanunları, o cümlədən BMT-nin, 
UN C F-in, Paris konvensiyasının uşaq 
hüquqları ilə bağlı sənədlərini və normala-
rını pozması sübuta yetirilir.

rmənistanın baş naziri Nikol Paşinya-
nın hərbi xidmətə çağırılmış orta yaşlılarla 
və qocalarla görüşünü əks etdirən vide-
ogörüntülərdə də onun  orta yaşlı, qoca əs-
gərlər qarşısındakı “ürəyinizdə qələbə ilə 
gedin” şüarını səsləndirməsi hərbi qulluq 
üçün yararlı olmayan bu şəxslərin cəbhəyə 
yola salındığını göstərir.

 rmənistan ordusunun Azərbaycanın 
yaşayış məntəqələrini ağır artilleriya və ra-
ket atəşinə tutması nəticəsində ümumilik-
də 65 mülki şəxs həlak olub. Onların 18-i 
qadın, 10-u uşaqdır. Oktyabrın 4-də, 11-də 
və 17-də raket və ağır artilleriya hücumları 
nəticəsində Gəncədə 10-u qadın, 6-sı uşaq 
olmaqla 26 nəfər həyatını itirib, 138 nəfər 
yaralanıb. Bu barədə Baş Prokurorluq mə-
lumat verib.

 ANAMA cəbhəyanı ərazilərdə 175 
partlamamış hərbi sursat və iki dron aşkar-
layıb.

 rmənistan ordusu Goranboyda ya-
şayış məntəqəsinə “Smerç” raketləri atıb.
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R A K U R S

Birinci yazı

Bu qeydlərim dost Tacikistanın döv-
lət müstəqilliyinin elan edilməsinin 33,  
Emoməli Rəhmonun prezident seçilməsi-
nin 30, onun Azərbaycana axırıncı səfəri-
nin  ildönümü günlərinə düşür. Maraqlı-
dır ki, bu faktların hamısı məhz oktyabr 
 noyabr aylarına təsadüf edir.

Ötən həftə türk televiziyalarından han-
sındasa  verilişin qonağı olan din xadimin-
dən belə bir ifadə eşitmişdim: “Kimsə sizə 
xoş arzular söyləyibsə, on illərdən sonra 
olsa da, həmin arzular reallaşacaq”. Doğru-
su, həmin tezis mənə inandırıcı gəlməmişdi 
və o qədər də inanmamışdım. Amma dörd 
gün Düşənbədə qalandan sonra həmin mən-
tiqin həqiqət olduğunu anladım. 

Söhbət ondan gedir ki, İncəsənət İnsti-
tutunda oxuduğumuz illərdə sənətşünaslıq 
fənnindən bizə dərs deyən Sevil Əliyeva 
(Allah ona rəhmət eləsin!) böyük sənətkar, 
heykəltəraş  Fuad Əbdürrəhmanovun  yarat-
dığı Nizami ( Gəncədə və Bakıda), Səməd 
Vurğun, “Azad qadın”, Mehdi Hüseynzadə 
heykəlləri barədə danışdıqdan sonra de-
mişdi ki, onun iki böyük əl işi – Rudəki və 
Sədrəddin Ayni heykəlləri Düşənbədə, İbn 
Sina heykəli isə Səmərqənddə ucaldılıb. O 
zaman demişdim ki, kaş o heykəlləri görə 
biləydim. Sevil xanım qətiyyətli idi: “ rək-
dən arzulasan, görəcəksən!”

 Düşənbədə Rudəkinin də, Sədrəddin 
Ayninin də abidəsi önündə dayananda bir 
vaxt deyilənlərə inanmadığıma görə xəcalət 
çəkdim. lə oradaca türk din xadiminə, 
Fuad Əbdürrəhmanova,  Rudəkiyə və Səd-
rəddin Ayniyə və həmçinin müəllimim Sevil 
xanıma min rəhmət oxudum. lə Fuad Əb-
dürrəhmanovun həmin əsərlərinin memarı 
Mikayıl Hüseynova da. Sədrəddin Ayninin 
Düşənbədəki başqa bir heykəlinin müəllifi 
isə görkəmli sənətkarımız Ömər ldarov-
dur. Ona isə Allah  kömək olsun. 

Tacikistan dostumuz, 
taciklər sirdaşlarımızdır
Ötən ay “Xalq qəzeti”ndə bu barədə bir 

yazım verildiyinə görə indi təfərrüata var-
maq istəmirəm. Ancaq bəzi faktları xatırlat-
maq  lazım gəlir. Belə ki, respublikamızın   
xarici siyasətində Mərkəzi Asiya ölkələri ilə 
əməkdaşlıq xüsusi yer tutur. Çünki xalqla-
rımızın əsrlərlə davam edən tarixi, mədəni, 
dini bağlılığına ehtiramla yanaşmalıyıq və 
yanaşırıq. Prezident İlham Əliyevin son 2-3 
il ərzində Mərkəzi Asiya ölkələrinə ardıcıl 
səfərləri və həmin dövlətlərin başçılarının 
Azərbaycana gəlmələri yenidən qütbləşən 
dünyada zamanın çağırışlarına, əslində, 
cavabdır. Rəsmi Bakının Mərkəzi Asiya 
ölkələri ilə əməkdaşlığında Tacikistan ilə 
münasibətlərin  özünəməxsus yeri var.

Tarixi ənənələr üzərində qurulmuş bu 
münasibətlər Azərbaycanın öz ərazi bü-
tövlüyünü bərpa etməsindən sonra daha 
böyük əhəmiyyət kəsb edir. Hamı bilir ki, 
bu gün Çindən Avropaya gedən ən qısa və 
təhlükəsiz tranzit daşımalar məhz Mərkəzi 
Asiya ölkələrindən və Azərbaycandan ke-
çir.  Tacikistanlı mütəxəssislərin hazırladıq-
ları elektron resurslarda tez-tez vurğulanır 
ki, Çindən başlanan qədim İpək Yolu məhz 
Tacikistan ərazisindən keçirdi. stəlik, bey-
nəlxalq aləmdəki son hadisələr fonunda 
Azərbaycanın da üzərində yerləşdiyi Orta 
dəhlizin əhəmiyyəti artmaqdadır. Mütəxəs-
sislərin fikrincə, bu gün Orta dəhlizə artan 
maraq heç də təsadüfi deyil. O da faktdır 
ki,  Zəngəzur dəhlizi həmin nəhəng layihə-
nin mühüm tərkib hissələrindən biri olacaq. 
Bu fakt isə regionda yeni əməkdaşlıq for-
matının yaranmasına, sülhün və tərəqqinin 
təmin olunmasına xidmət göstərəcək.

Tacikistanla münasibətlərə gəlincə isə 
xatırladaq ki, Azərbaycan Prezidenti İlham 
Əliyevin və Tacikistan Prezidenti momə-
li Rəhmonun şəxsi dostluq münasibətləri 
haqqında ölkəmizdə öyrəndiklərimin əksə-
riyyətini Düşənbədə də eşitdim.  Xatırla-
dım  ki, Prezident İlham Əliyev Tacikistana 
indiyədək altı dəfə səfər edib. Ötən il döv-
lətlərimiz arasında ali səfərlər baxımından 
olduqca məhsuldar il olub. Azərbaycan 
Prezidenti 2023-cü ildə dost ölkədə iki dəfə 
səfərdə olub. Dövlətimizin başçısı 2023-cü 
il aprelin 5-6-da Tacikistana dövlət səfəri 
edib. Məlum olduğu kimi, Prezident İlham 
Əliyev ötən il sentyabrın 14-də Mərkəzi 
Asiya dövlət başçılarının Məşvərət Şura-
sının Düşənbədə keçirilən iclasında Prezi-
dent moməli Rəhmonun dəvəti ilə yeganə 

fəxri qonaq qismində iştirak edib. Tacikis-
tan Prezidenti moməli Rəhmon isə ötən 
il noyabrın 24-də BMT-nin Mərkəzi Asiya 
Ölkələrinin İqtisadiyyatları üçün Xüsusi 
Proqramının  – SP CA-nın iştirakçı ölkələ-
rinin dövlət və hökumət başçılarının Zirvə 
görüşündə iştirak etmək üçün Bakıda səfər-
də olub.

Ölkələrimiz arasında, ümumilikdə, 
70-dən çox sənəd, o cümlədən 2007-ci il 
martın 15-də “Azərbaycan Respublikası və 
Tacikistan Respublikası arasında dostluq və 
əməkdaşlıq haqqında” Müqavilə imzalanıb. 
Xüsusi vurğulamaq lazımdır ki, dövləti-
mizin başçısının ötən il Tacikistana dövlət 
səfəri çərçivəsində müxtəlif sahələrdə 
əməkdaşlığın dərinləşdirilməsinə dair daha 
14 sənəd imzalanıb.

Bu ilin may ayında Prezident moməli 
Rəhmonun ölkəmizə dövlət səfəri ərəfəsin-
də isə  Bakıda keçirilən Azərbaycan –Ta-
cikistan İnvestisiya Forumu çərçivəsində 
şirkətlər arasında ticarət, dağ-mədən və 
kənd təsərrüfatı sahələrində əməkdaşlı-
ğa dair daha 8 sənəd imzalanıb.  Bakı və 
Düşənbə şəhərləri arasında Qardaşlaşma 
haqqında memorandumun  imzalanması da 
mühüm faktdır. Bundan başqa, Xocənd ilə 
Gəncə qardaşlaşmış şəhərlərdir.

“O Tacikistanda vətəndaş 
müharibəsinə son qoyub”

Düşənbə səfərim ezamiyyə və ya han-
sısa tapşırığın yerinə yetirilməsi məqsədi 
daşımadığına görə heç bir rəsmi quruma və 
ya təşkilata müraciət etmədim. Milli Dövlət 
Kitabxanasına, tnoqrafiya muzeyinə   və 
bu dost ölkədə çıxan “Narodnaya qazeta”-
nın redaksiyasına getməyim isə bu ilin ya-
yında ərsəyə gəlmiş iki kitabımın tacik oxu-
cularına və oradakı həmkarlarımıza təqdim 
etmək məqsədi daşıyırdı. Aşağıda həmin 
görüşlər barədə söhbət açacağam. 

Qərəz,  Ayni küçəsində həmsöhbə-
tim olan  (məmnuniyyətlə xatırladıram ki, 
Düşənbədə rastlaşdığım yaşlı adamların ha-
mısı əcnəbi turist  və ya qonaq görəndə əlini 
sinəsinə qoyaraq başını əyməklə, ehtiramla 
salam verir) Əlişir müəllimlə söhbətimiz 
doğmaların və  ya köhnə tanışların ünsiyyə-
tini xatırlatdı. Həmsöhbətim Azərbaycanın 
sürətlə inkişaf etdiyini və bütün planlarını 
istədiyi şəkildə reallaşdırdığını xatırlatdı. 
Mən isə Düşənbənin də sürətlə yeniləş-
məsini, şəhərin başdan-başa yeni binalarla 
gözəlləşdirildiyini xatırlatdım. Həmsöhbə-
tim daha böyük əhəmiyyət kəsb edən başqa 
bir məsələdən söz açdı:

“ moməli Rəhmonun tacik xalqına ən 
böyük xidməti 90-cı illərin əvvəllərində 
alovlanmış vətəndaş müharibəsinə son qoy-
ması idi. Təbii ki, bütün müharibələr faciə 
və fəlakətlər gətirir. Ancaq vətəndaş müha-
ribəsi təkcə itkilər, faciələr gətirmir, həm 
də xalqın ruhunu zədələyir, mənəviyyatına 
zərbələr vurur, millətə üz-qaralığı gətirir”.

“Dahi sözü yetərli deyil”
Şəhəri daha yaxşı görə bilmək üçün 

taksidən az istifadə etdim. Ona görə də 
Rudəki prospektinə çatmaq üçün Sədrəd-
din Ayni küçəsi ilə xeyli piyada  getməli 
oldum. Rudəki prospekti isə demək olar ki, 
bitib-tükənmək bilmirdi. Prospektin sonun-
dakı Rudəki parkını ( taciklər Boqi Rudaki 
– Rudəki bağı deyirlər) isə yaxşı görmək 
üçün ən azı üç-dörd gün gəzmək lazımdır. 
Yəni özümü çox yordum. Ona görə də bir 
az əvvəl kəsilmiş yağışın yuduğu klassik 
oturacaqlardan birində əyləşdim. 

Məndən bir az aralıda iki ağsaqqal əyləş-
mişdi. Onlardan biri aşıq demiş,  əl sinəyə 
qoyaraq, məni öz yanlarına dəvət etdi. Azər-
baycanlı olduğumu biləndə  dövlət başçı-
mızın qazandığı uğurlardan və xüsusən, 
torpaqlarımızın düşmən tapdağından azad 
edilməsindən məmnunluqla danışdılar. 

Həmsöhbətlərimdən biri dedi ki, Prezi-
dent İlham Əliyev dahi siyasətçidir. Digəri 
isə etiraz etdi: “Dahi sözünü şairlər, yazı-
çılar, alimlər, xüsusən, fiziklər, kimyaçılar 
haqqında demək olur.  İlham Əliyevin bö-
yüklüyünü xarakterizə  etmək üçün isə dahi 
sözü yetərli deyil. 

Söhbətin bu məcraya yönəldiyini görən-
də mən onların kimliyi  ilə maraqlandım. 
Məlum oldu ki, hər ikisi uzun illər ali mək-
təb müəllimi olub və indi pensiyaçıdır. 

“And və  əməl” regionun ən 
böyük kitabxanasında 

Düşənbəyə gedəndə bu ilin yayında 
“Xalq qəzeti” baş redaktorunun təşəbbü-
sü ilə ərsəyə gətirdiyim “And və əməl” və 
“Baş redaktorlarımız haqqında yazılanlar” 
adlı kitablardan bir neçəsini götürmüşdüm. 
Həmin kitablardan ikisini təqdim etmək 
üçün Tacikistan Prezidenti İcra Aparatı nəz-
dindəki Milli Kitabxanaya getdim. 

Kitabxana direktorunun birinci müavi-
ni   Salima  xanım Racabzado, sözün həqiqi 
mənasında, söz vurğunu, kitab aşiqi imiş. 
Bu xanım “Odlar yurdu” təmsilçisinin onla-
ra iki kitab bağışlamasını əlamətdar bir gün 
kimi qəbul etdi. Hətta, mən Düşənbədən 
Bakıya qayıdanadək həmin görüş haqqında-
kı məlumatı xəbər şəklinə salaraq öz oxucu-
larına təqdim etdilər. 

Onu da əlavə edim ki, “Xalq qəzeti”nin 
kitabxanası seriyasından olan həmin kitab-
lar Mərkəzi Asiyanın ən böyük kitabxana-
sı adlandırılan bu bilik mənbəyinin Xarici 
ədəbiyyat şöbəsində yaradılmış “Azərbay-
can” guşəsində nümayiş etdiriləcək. 

Qarabağ Azərbaycandır
Rudəki prospekti ilə  Milli Kitabxana 

tərəfə gedəndə Sovet dönəmindən qalmış, 
üstündə heç bir yazısı, qeydi olmayan  bir 
bina ilə maraqlandım. Bir nəfərdən soruş-
dum ki, bu bina nə məqsədlə tikilmişdi? 
Təbii ki, rus dilində soruşdum. Dedi ki,  
əfəndim, mən rus dilini bilmirəm. Mən Tür-
kiyədənəm.  

Mənim azərbaycanlı olduğumu biləndə 
sanki sevindi. O biri tindəki yaraşıqlı binanı 
göstərərək dedi ki, ora bizim səfirliyimizdir. 

Məlum oldu ki, Ədhəm adlı bu şəxs 
Mirzoxan adlı özbək dostunu gözləyir. Mir-
zoxanla da salamlaşdıq və mən yoluma da-
vam etdim. 

Günortaya yaxın yenə də həmin pros-
pektlə otelə qayıdanda yanımda bir maşın 
dayandı fərqinə varmadım. Siqnal verdilər. 
Çevrilib gördüm Ədhəmlə Mizoxandır. 
“Əfəndim, hara gedirsənsə biz bırakak” 
– deyə Ədhəm təklif etdi.  Mən heç bir 
köməyə ehtiyac olmadığnı deyəndə isə öz-
bək oğlan əlini maşının şüşəsindən kənara 
çıxararaq prospektdə hamının eşitməsi üçün 
deyirmiş kimi ucadan səsləndi: “Qarabağ 
Azərbaycandır!”

Çörəyimiz diz üstündə yox, 
göz üstündədir...

Düşənbəyə gedəndə Bakı aeroportunda  
Mədəniyyət nazirinin müşaviri, eyni zaman-
da Azərbaycan Respublikası Kino Agentliyi 
baş direktorunun vəzifəsini icra edən Orxan 
Fikrətoğlu ilə görüşdük. O, Düşənbəyə mə-
dəniyyət nazirlərinin beynəlxalq forumunda 
iştirak etmək üçün gedirdi. Xeyli söhbət et-
dik və çay içdik. 

İş elə gətirdi ki, qayıdanda da onunla 
eyni təyyarədə gəlməli olduq. Zəngin təəs-
süratları var idi. Mən isə həm Qazaxıstana 
səfərlərimdə, həm də Düşənbə səfərimdə 
Azərbaycan haqqında kifayət qədər xoş söz 
eşitdiyimi söylədim: “Məmnun oldum. Bi-
zim haqqımızda ağız dolusu danışırlar!”

 – Çünki bizim çörəyimiz diz üstündə 
yox, göz üstündədir” – deyə Orxan Fik-
rətoğlu gülümsədi. Əlavə etdi ki, dünya 
tamam dəyişib: “Hamı saxta münasibətlə 
səmimi münasibəti çox rahatlıqla seçə bilir. 
Azərbaycana olan inam bundan sonra daha 
da çoxalacaq”. 

İttifaq MİRZƏBƏYLİ,
Əməkdar urnalist 

Bakı  Düşənbə  Bakı

Mən qərib olmadım tacik elində
mummilli lider Heydər Əliyevə 

Koqalımda abidə ucaldılıb
Rusiyanın Xantı-Mansi Muxtar Dairəsinin Koqalım şəhərində ümum-

milli lider Heydər Əliyevə abidə ucaldılıb.

Görkəmli dövlət xadimi Heydər Əliyev 
1980-ci illərin əvvəlində o vaxt hələ qəsə-
bə olan, indi isə şəhərə çevrilən Koqalımın 
və ümumilikdə ölkənin neft sənayesinin 
inkişafına mühüm töhfə verib. Heydər Əli-
yev SSRİ Nazirlər Soveti sədrinin birinci 
müavini vəzifəsində idi və onun tapşırığına 
əsasən, qəsəbənin, həmçinin Sibirin neft 
hasilatçısı rayonlarının yol infrastrukturu-
nun inkişafı üçün, o cümlədən Azərbaycan-
dan podratçı təşkilatlar cəlb olunmuşdu. Bu 
şəhərin “Bakı” küçəsi Azərbaycan xalqının 
Koqalımın formalaşmasına verdiyi töhfəni 
xatırladır. 

Abidənin müəllifi Aydın Zeynalov de-
yib ki, iş il yarıma yaxın davam edib. “Biz 
Heydər Əliyevin görkəmli şəxsiyyətini, 

onun təkcə bu şəhərin de-
yil, bütün Sovet İttifaqı-
nın inkişafındakı rolunu 
təsvir etməyi qarşımıza 
vəzifə qoymuşduq. Nəti-
cədə diametri 15 metr və 
hündürlüyü 4 metr olan 
kifayət qədər möhtəşəm 
kompleks yaradılıb. İş 
prosesində Heydər Əli-
yevin müxtəlif illərdə 
çəkilmiş fotoşəkilləri 
diqqətlə tədqiq edilib. 
Onun çöhrəsində xəfif 
təbəssüm təsvir olunub. 
Mənə elə gəlirdi ki, Hey-
dər Əliyev təkcə güclü, 
iradəli şəxsiyyət deyil, 
həm də çox mehriban, is-
tiqanlı, gülərüz insandır. 
Mən bu keyfiyyətləri Ulu 
öndərin obrazında çatdır-
mağa çalışdım,”- deyə o 
vurğulayıb. 

Xatırladaq ki, Koqalım şəhərində 
mummilli liderin gələcək abidəsinin ye-

rindəki rəmzi daş 2023-cü ildə qoyulub. 
Həmin vaxt şəhərin rəhbəri Nikolay Palçi-
kov özünün “Telegram” kanalında abidənin 
Heydər Əliyevin 100 illik yubileyi şərəfinə 
ucaldılacağını qeyd edib: “Azərbaycanlı-
lar neft-qaz sənayesinin (Rusiya Federa-
siyasının Xantı-Mansi Muxtar Dairəsində 
- red.) inkişafına mühüm töhfələr veriblər. 
Bu görkəmli insanlara ehtiramımı ifadə 
edərək, bu gün Azərbaycan Respublikası-
nın Prezidenti Heydər Əlirza oğlu Əliyevin 
100 illik yubileyi münasibətilə gələcək abi-
dənin yerinə rəmzi daş qoyuldu”.

X Q

“Yer kürəsi uşaqların gözü ilə” 
IDEA İctimai Birliyinin təsisçisi və rəhbəri Leyla Əliyevanın təşəbbü-

sü ilə “Yer kürəsi uşaqların gözü ilə” adlı beynəlxalq fotomüsabiqə elan 
edilib.

Fotomüsabiqə BMT-nin İqlim Dəyişik-
liyi üzrə Çərçivə Konvensiyasının Tərə ər 
Konfransının 29-cu sessiyasına (COP29) 
həsr olunur. Layihə dünyaşöhrətli fotoqraf, 
“Reza Visual Academy”nin təsisçisi Reza 
Deqatinin iştirakı ilə reallaşdırılır.

“Yer kürəsi uşaqların gözü ilə” təkcə 
fotomüsabiqə deyil, eyni zamanda, gələcək 
nəslin ətraf mühitə dair maari əndirmədə 
və təbliğatda fəaliyyət göstərməsinə çağı-
rışdır. Müsabiqəyə dünyanın hər yerindən 
18 yaşına qədər uşaq və yeniyetmələr tə-
biətin gözəllikləri, çirklənmə və iqlim də-
yişikliyinin yaratdığı problemlər barədə 
fərqli baxışlarını fotolar vasitəsilə təqdim 
etməyə dəvət olunur.

“Mən təbiəti sevirəm, çirklənmədən 
qorxuram” devizi altında keçirilən müsa-
biqə gəncləri ətraf mühitə sevgilərini və 
planetimizin gələcəyi ilə bağlı narahatlıq-
larını əks etdirən cəlbedici fotoşəkillər çək-
məyə təşviq edir.

Qalib gələn fotoşəkillər COP29 çərçi-
vəsində noyabrın 11-dən etibarən Bakıda 

Heydər Əliyev Mərkəzində sər-
gilənəcək.

Xatırladaq ki, bundan əv-
vəlki “Yer kürəsi uşaqların 
gözü ilə” beynəlxalq fotomüsa-
biqəsi gənc fotoqra arın bədii 
istedadlarını, ətraf mühitə dair 
məlumatlılığını nümayiş et-
dirərək qlobal diqqət toplayıb, 
fotoqrafiyanın maari əndirmə 
və sənətin unikal və effektiv 
bir formada birləşdirici rolunu 
göstərib.

Müsabiqə gənclərə ətraf 
mühitin mühafizəsində mövqe 
tutmaq və fotoqrafiyanın uni-
versal dili ilə dəyişikliklərə il-
ham vermək məqsədi daşıyır.

Fotoqrafiyada təcrübə və 
bacarıq səviyyəsindən asılı ol-

mayaraq, bütün ölkələrdən 18 yaşa qədər 
uşaq və yeniyetmələr müsabiqədə iştirak 
etmək üçün mövzuya uyğun gələn 1-dən 
20-dək fotoşəkil (şəkillərin kontekstini və 
mövzu ilə əlaqəsini təsvir edən qısa izah 
qeyd etməklə) təqdim edə bilərlər. Oktyab-
rın 31-i müraciət üçün son tarixdir.

Münsi ər heyəti fotoşəkilləri yaradıcı-
lıq, mövzuya uyğunluq, düşüncə və emo-
siya oyatmaq bacarığı əsasında qiymətlən-
dirəcək. Qaliblər qlobal səviyyədə tanınma 
fürsətindən əlavə, sənət nailiyyətlərinə 
görə SRL kameralar qazanacaqlar.

Təqdimatlar müsabiqənin rəsmi inter-
net səhifəsi vasitəsilə onlayn verilə bilər. 
Ətra ı məlumatı https: childreneyes.earth 
veb-saytından əldə etmək olar. 

Sosial media hesabları: instaqram: 
childrenseyesonearth  feysbuk: children-
seyesonearth

Əlaqə: photocontest childreneyes.
earth

X Q

Martinikada etirazlar 
yenidən şiddətlənib

Fransanın Martinika departamentində komendant saatının vaxtının 
uzadılması etirazlara səbəb olub.

 “Figaro” nəşri xəbər verir ki, narazı 
kütlə departamentin mərkəzi Fort de Frans-

da yolları bağlayıb, barrikadalar qurub.
Polis aksiyanı yatırmaq üçün güc tətbiq 

edib. Qarşıdurma zamanı çox sayda avto-
mobil, iş yeri və ticarət obyekti yandırılıb. 
Hadisə nəticəsində bir neçə nəfər xəsarət 
alıb, 3 etirazçı saxlanılıb. Onlardan ikisi 
həbs edilib.

Qeyd edək ki, bahalığa qarşı aksiyala-
rın davam etdiyi Martinika departamentin-
də komendant saatının vaxtı oktyabrın 28-
dək uzadılıb.

X Q



Cənub Qaz Dəhlizi ener i 
bazarına önəmli çıxışdır 
u layihənin yarımillik əliri  faiz artıb

(əvvəli 1-ci səhifədə)

“Cənub Qaz Dəhl z ” Səhmdar 
Cəm yyət n n mal yyə hesabatına 
əsasən, qurum bu l n lk yarısında 
901,554 m lyon ABŞ dolları (ötən l n 
eyn  dövrü lə müqay sədə 24,1fa z 
çox) xal s mənfəət əldə ed b. Səhm-
dar Cəm yyət n yanvar- yun ayların-
da  əməl yyat gəl rlər  1 m lyard 632  
m lyon ABŞ dolları ( ll k müqay sədə 
17,2 fa z çox), satışının maya dəyər  
365,617 m lyon ABŞ dolları (49,2 fa z 
çox), ümum - nz bat  xərclər  185,175 
m lyon ABŞ dolları (12,7fa z çox), 
nəqletmə xərclər  107,775 m lyon ABŞ 
dolları (55,8 fa z çox), d gər gəl rlər  
35,296 m lyon ABŞ dolları (26,3 fa z 
çox), fa z gəl rlər  80,87 m lyon ABŞ 
dolları (75,2 fa z çox)  təşk l ed b.

Bu l yulun 1-nə “Cənub Qaz Dəhl -
z ”n n vəsa tlər  14 m lyard 750 m lyon 
ABŞ dolları (ötən l n müva q dövrü 
lə müqay sədə 0,3 fa z çox) olub. He-

sabat dövründə ş rkət n öhdəl klər  9,8 
fa z azalaraq 7 m lyard 468 m lyon ABŞ 
dollarına düşüb, balans kap talı sə 13,2 
fa z artaraq 7 m lyard 284 m lyon ABŞ 
dollarına çatıb.

Xatırladaq k , “Cənub Qaz Dəhl z ” 
Səhmdar Cəm yyət  ölkə Prez dent n n 
“Şahdən z qaz-kondensat yatağının s-
t smarının  mərhələs  və Cənub Qaz 
Dəhl z n n yaradılmasına da r d gər 
lay hələrlə bağlı bəz  tədb rlər haqqında” 

25 fevral 2014-cü l tar xl  sərəncamı lə 
“Şahdən z” qaz-kondensat yatağının tam 
m qyaslı st smarı, Cənub  Qafqaz Boru 
Kəmər n n gen şlənd r lməs , TANAP 
və TAP lay hələr ndə dövlət n şt rak 
paylarının b rləşd r lməs , darə ed lməs  
və mal yyələşd r lməs  məqsəd  lə yara-
dılıb. Səhmdar Cəm yyət n n zamna-
mə kap talı 2 m lyard 416 m lyon ABŞ 
dolları olub, səhmlər n n 51 fa z  İqt -
sad yyat Naz rl y nə, 49 fa z  sə Dövlət 
Neft Ş rkət nə ver l b.

Azərbaycanın təb  qazını Avropa 
bazarlarına çatdıran Cənub Qaz Dəh-
l z n n dörd seqmentdən b r  olan TAP 
boru kəmər  lə t carət əməl yyatlarının 
başlandığı gündən buvaxtadək “köhnə 
q təyə” 40 m lyard kubmetrdən çox qaz 
nəql ed l b. Avropanın ener  təhlükəs z-
l y n  və davamlılığını dəstəkləyən boru 

kəmər  lə 2026-cı lə qədər ldə əlavə 
1,2 m lyard kubmetr qaz nəql olunması 
planlaşdırılıb.  

Qeyd edək k , TAP kommers ya qaz 
nəql nə 2020-c  l n dekabrında başlayıb. 
Boru kəmər  Xəzər dən z n n Azərbay-
can sektorundakı nəhəng “Şahdən z” 
yatağından çıxarılan təb  qazı Avropaya 
çatdırır. TAP Türk yə –Yunanıstan sər-
həd ndə TANAP boru kəmər nə b rləş r, 
Yunanıstan, Alban ya və Adr at k də-
n z ndən keçərək İtal yanın cənubunda 
sah lə çıxır.

Boru kəmər  perspekt vl  nterkon-
nektorlar vas təs lə Cənub–Şərq  Avropa 

ölkələr nə qaz tədarükünü asanlaşdıra-
caq. TAP-ın Yunanıstan və Alban yadakı 
çıxışları, İtal yaya uzanması lə b rl kdə 
Azərbaycan qazının daha gen ş Avropa 
bazarlarına nəql  üçün çoxsaylı mkanlar 
yaradır. TAP Cənub Qaz Dəhl z n n əsas 
h ssəs  k m  Avropa üçün strate  və q-
t sad  baxımdan mühüm əhəm yyət kəsb 
ed r.

Hazırda Azərbaycan qazının Avro-
panın cənubuna nəql olunduğu Cənub 
Qaz Dəhl z n n Avropa h ssəs  olan TAP-
ın ötürücülük qab l yyət  ldə 12 m lyard 
kubmetrə çatıb.TAP-ın t k nt s  2020-
c  l n oktyabrında başa çatıb. Kəmər n 
ümum  uzunluğu 878 k lometrd r k , bu-
nun da 550 k lometr   Yunanıstanın ş mal 
h ssəs ndən, 215 km-  Alban ya əraz -
s ndən, 105 km-  Adr at k dən z n n d b  
lə, 8 km-  sə İtal ya əraz s ndən keç r.

Azərbaycan qazının TAP vas təs lə 
İtal ya, Yunanıstan və Bolqarıstandakı 
stehlakçılara tədarükü 2020-c  l de-

kabrın 31-dən başlayıb.
Türk yəyə Azərbaycanın “Şahdən z” 

yatağından has l ed lən təb  qaz nəql olu-
nur. Təb  qaz həcmlər  Cənub  Qafqaz 
Boru Kəmər  (Bakı-Tb l s -Ərzurum) 
və TANAP vas təs lə Türk yə bazarına 
çatdırılır. Bakı-Tb l s -Ərzurum kəmər  
lə lk qaz Türk yə bazarına 2007-c  ldə 

dax l olub. TANAP vas təs lə Türk yəyə 
kommers ya qazının nəql nə sə 2018-c  
l yunun 30-da başlanılıb.

Aqrar Sığorta Fondu 
Türkiyə təcrübəsini öyrənir

Aqrar Sığorta Fondunun nümayəndə heyəti respublikamızda aqrar 
sığorta mexanizminin fəaliyyətinin təkmilləşdirilməsi, bu sahədə Türkiyə 
təcrübəsinin və yeniliklərin öyrənilməsi məqsədilə qardaş ölkədə görüşlər 
keçirib.

Fonddan ver lən məlumata görə, 
görüşlərdə aqrar sığorta müqav lələr n n 
bağlanması, sığorta had sələr n n tən-
z mlənməs , sığorta ödən şlər n n daha 
sürətlə reallaşması, ək n sahələr nə dəyən 
zərərlər n q ymətlənd r lməs  lə bağlı Tür-
k yə təcrübəs n n öyrən lməs  ətrafında 

k r mübad ləs  aparılıb. Müzak rələrdə  
müstəq l aqrar sığorta ekspertlər  nst tu-
tunun təkm lləşd r lməs , ekspertlərlə ş n 
qurulması, onların göstərd y  x dmətlər n 
key yyət nə nəzarət məsələlər nə də toxu-
nulub.   

Xatırladaq k , Azərbaycanda 2020-c  
ldən dövlət dəstəy  lə fəal yyətə başlayan 

aqrar sığorta mexan zm  Türk yə Respubl -
kasının Tarım Sığortaları S stem n n “TAR-
SİM” təcrübəs  və dəstəy  lə yaradılıb.

Hazırda Aqrar Sığorta Fondu vas təs -
lə 41 b tk  növü üzrə 48 b tk  məhsulunu 
çoxsaylı r sklərdən sığortalamaq müm-
kündür. Bu sə ölkə üzrə ək n sahələr n n 
96 fa z n  əhatə ed r. Aqrar sığorta zamanı 
hesablanan sığorta haqqının 50 fa z  fer-
merlərə dəstək məqsəd lə dövlət tərə ndən 
ödən l r. Nət cədə fermer təsərrüfatlarında 
cüz  məbləğ ödən lməklə sığorta həyata 
keç r l r. Aqrar sığorta ək n sahələr n  tə-
b  fəlakətlər, dolu, qasırğa, fırtına, leysan 
yağışları, 3-cü şəxslər n hərəkət , yanğın, 
vəhş  heyvanların hücumu və s.  r sklərdən 
sığortalayır.

Aqrar sığortadan faydalanan fermer-
lər n sayı sürətlə artır. Fondun  fermer və 
təsərrüfatlara ödən lən sığorta ödən şlər  
artıq 10 m lyon manatı keç r.

lkəmiz  İsveçrədə 
elektroliz  
zavodu tikəcək 

Azərbaycan Dövlət Neft 
Şirkətinin “2023-cü il üzrə da-
vamlı inkişaf haqqında hesa-
bat”ında bildirilir ki, qurum 
2026-cı ilə qədər gücü 10 meqa-
vata qədər olan elektroliz zavo-
dunun inşa edilməsini planlaş-
dırılıb. 

mum l kdə sə 2025-c  ldə başlana-
caq t k nt n n sonunda zavodun tam ge-
n şlənd r lməs  nət cəs ndə ldə 1–1,2 m n 
tona qədər yaşıl h drogen stehsalı nəzər-
də tutulub. Əldə ed ləcək h drogen n boru 
kəmər  vas təs lə ş rkət n bu ölkədək  ya-
nacaqdoldurma stans yalarına daşınacağı 
qərara alınıb.  

Qeyd edək k , Azərbaycan Dövlət 
Neft Ş rkət   Bern şəhər  yaxınlığındakı 
ayda 150-ə yaxın yük maşınını yanacaqla 
təm n edən lk h drogen yanacaqdoldurma 
məntəqəs n  şə salıb. Qurum,  həmç n n 
elektr kl  akkumulyatorla şləyən avtomo-
b llər üçün ener  doldurma b znes n  ge-
n şlənd rməyə başlayıb. Ş rkət 2023-cü l n 
sonuna qədər İsveçrədək  yanacaqdoldur-
ma məntəqələr n n sayını 206-a çatdırıb.

İqtisadi Zonaların İnkişafı Agentliyindən bildirilib ki, 2013-cü ildən indiyədək 
sənaye zonaları üzrə ümumi investisiya həcmi 7,88 milyard manat olan 157 
sahibkarlıq subyektinə rezident statusu verilib. Sənaye zonalarına 6,8 milyard 
manatdan çox investisiya yatırılıb və 10 min 500-dən çox daimi iş yeri yaradılıb.

Mövcud layihələr üzrə növbəti mər-
hələdə sənaye zonalarına əlavə 1 milyard 
manatdan çox investisiyanın yatırılması və 
9400-dən çox yeni iş yerinin yaradılması 
nəzərdə tutulub. Bundan başqa, 2015-ci 
ildən bu il oktyabrın 1-dək sənaye zonala-
rında 14,5 milyard manatlıq məhsul satışı 

həyata keçirilib. Bunun 4,7 milyard manat-
lıq hissəsi ixrac edilib.

Azərbaycan iqtisadiyyatın bütün 
sahələrində, eləcə də sənayenin inkişafın-
da böyük uğurlar əldə edir. Bu gün iqtisa-
di fəallığın artırılması, dayanıqlı inkişafın 
təmin olunması məqsədilə ənənəvi sənaye 
sahələri ilə yanaşı, yeni prioritet istehsal 
obyektlərinin, sənaye parklarının yaradıl-
ması da intensiv xarakter daşıyır. 

Qeyri-neft-qaz sektorunda nəzərə çar-
pan müsbət dinamika həm də ölkəmizdə 
uğurlu sənayeləşmə siyasəti sayəsində 
mümkün olub. Sənaye parklarının mövcud 
sahədəki fəaliyyəti, həmin zonalarda yeni 
sənaye sahələrinin yaradılması, rəqabətqa-
biliyyətli və ixracyönümlü yeni məhsul is-
tehsalının təşkili, bu işə investorların geniş 
cəlb olunması kimi məsələlər hökumətin 
daim diqqət mərkəzində saxlanılıb və bu, 
müsbət göstəricilərlə müşahidə edilib.

Sənaye parklarının yaradılmasında 
əsas məqsəd innovativ və yüksək texno-
logiyalar əsasında rəqabət qabiliyyətli sə-
naye istehsalının inkişafına, xidmətlərin 
göstərilməsi üçün münbit şəraitin yaradıl-
masına və mövcud sahədə sahibkarlığın 
dəstəklənməsinə nail olmaqdır. yni za-
manda, ölkənin yerli və xarici investisiya-
lar üçün əlverişliliyinin artırılması, əmək 
qabiliyyətli əhalinin istehsal sahəsində 
məşğulluğunun artırılması kimi məsələlər 
də qarşıda mühüm vəzifələr kimi durur.  

Qarabağın dirçəlməsində də sənayeləş-
mə siyasətinə mühüm önəm verilir. Başqa 
sözlə, işğaldan azad edilmiş ərazilərimiz-
də sənaye parklarının yaradılması və bu 
sahəyə investisiya cəlb olunması bölgə-
nin resurslarından, həmçinin  iqtisadi im-
kanlardan yararlanmaqla Qarabağın ölkə 
iqtisadiyyatına səmərəli reinteqrasiyasına 
əlavə stimul yaradır.  

Düşməndən xilas olunan torpaqlarımı-
zın  dirçəldilməsi və sənaye potensialının 
inkişaf etdirilməsi məqsədilə yaradılan 
Ağdam və “Araz Vadisi İqtisadi Zonası” 
sənaye parklarında sahibkarlıq fəaliyyəti-
nin inkişafı üçün əlverişli investisiya mü-
hiti formalaşdırılıb ki, bu da iş adamlarının 
sözügedən sənaye zonalarına marağının 
artmasına səbəb olub.

Xatırladaq ki, işğaldan azad edilmiş 
ərazilərdə quruculuq və abadlıq işlərinin 
uğurla həyata keçirilməsi, eləcə də əha-
linin dayanıqlı məskunlaşmasının təmin 
edilməsi məqsədilə rəqabətqabiliyyətli və 
dayanıqlı iqtisadiyyatın formalaşdırılması, 
bu sahədə dövlət-özəl tərəfdaşlığının inki-
şafı və zəruri stimulların tətbiqinin xüsusi 
əhəmiyyəti nəzərə alınaraq dövlət başçı-
sının 2021-ci il 28 may tarixli fərmanı ilə 
Ağdam şəhərində 190 hektar ərazidə Ağ-

dam Sənaye Parkı yaradılıb. 
Hazırda Ağdam Sənaye Parkında sa-

hibkarlar üçün əlverişli investisiya mü-
hitinin yaradılması istiqamətində işlər 
mərhələli şəkildə həyata keçirilir və artıq 
burada   sosial zonanın təşkili yekunlaşıb, 
parka ayrılan 190 hektar ərazi minalardan 

təmizlənib, elektrik ener isi və su təchiza-
tı sistemi qurulub. Həmçinin rezidentlər 
üçün konteyner tipli ofis, yataqxana, tibb 
məntəqəsi, mağaza, aptek və yeməkxana 
yaradılıb, əraziyə asfalt yol çəkilib, abad-
lıq işləri aparılıb. 

İqtisadiyyat Nazirliyi yanında İqtisadi 
Zonaların İnkişafı Agentliyi İdarə Heyəti-
nin sədri Seymur Adıgözəlovun sözlərinə 
görə, cari il ərzində Ağdam Sənaye Parkın-
da 5-dən çox müəssisənin fəaliyyətə başla-
ması nəzərdə tutulub. Artıq parkın ərazisi-
nin 60 faizindən çox hissəsi sahibkarların 
uzun müddətlik istifadəsinə verilib. 

Azad olunmuş ərazilərin iqtisadi po-
tensialının hərəkətə gətirilməsində, eləcə 
də sənaye sahəsində məşğulluğun təmin 
olunmasında mühüm rol oynayan “Araz 
Vadisi İqtisadi Zonası” Sənaye Parkı isə 
“Araz Vadisi İqtisadi Zonası Sənaye Par-
kının yaradılması haqqında” Prezident İl-
ham Əliyevin 4 oktyabr 2021-ci il tarixli 
Fərmanı ilə Cəbrayıl rayonunda yaradılıb. 

Parkın logistik imkanlar baxımından 
əlverişli ərazidə yaradılması investorların 
diqqətini cəlb edən əsas amillərdən biri-
dir. “Araz Vadisi İqtisadi Zonası” Sənaye 
Parkının yeni salınan magistral avtomobil 
və dəmir yollarının üzərində yerləşməsi də 
onun uğurlu fəaliyyəti üçün zəmin yaradır. 
Belə ki, parkın ərazisindən həmin magistral 
yollara birbaşa giriş-çıxışın təmin edilməsi 
Zəngəzur dəhlizi vasitəsilə Azərbaycandan 
Türkiyəyə və Türkiyədən Azərbaycana, 
eləcə də Azərbaycan ərazisindən Rusiyaya 
yüklərin daşınmasına imkan verir. 

Sənaye parklarının qarşısına innovativ 
və yüksək texnologiyalar əsasında rəqa-
bətqabiliyyətli sənaye istehsalının inkişaf 
etdirilməsi, xidmətlərin göstərilməsi üçün 
münbit şəraitin yaradılması və bu sahədə 
sahibkarlığın dəstəklənməsi mühüm və-
zifə kimi qoyulub. Bütün bunlarla yanaşı, 
iqtisadiyyatın, o cümlədən qeyri-neft sek-
torunun davamlı inkişafının gerçəkləşdiril-
məsi, ölkənin yerli və xarici investisiyalar 
üçün əlverişliliyinin yüksəldilməsi, əmək 
qabiliyyətli əhalinin istehsal sahəsində 
məşğulluğunun artırılması kimi məsələlərə 
xüsusi önəm verilib. 

Qanunvericiliyə uyğun olaraq, sənaye 
parklarında indiyədək bir sıra stimullaşdı-
rıcı tədbirlər tətbiq olunub. Məsələn, Vergi 
Məcəlləsinə və “Gömrük tarifi haqqında” 
Qanuna uyğun olaraq, sənaye parklarının 
rezidentləri qeydiyyata alındıqları tarixdən 
10 il müddətinə əmlak, torpaq, gəlir və ya 
mənfəət vergilərindən, istehsal məqsədilə 
idxal etdikləri texnikanın, texnolo i ava-
danlıqların və qurğuların idxalı zamanı 
ƏDV-dən və 10 il müddətinə gömrük rü-
sumlarından azad olunurlar.

Sahibkarlara güzəştli kredit 
“asan”laşdırılacaq   

İqtisadiyyat Nazirliyi yanında Sahi-
bkarlığın İnkişafı Fondu İdarə Heyəti-
nin sədri Osman Xaliyev Bakıda “Da-
yanıqlı mikromaliyyə üçün innovativ 
həllər” mövzusunda keçirilən konf-
ransda  Azərbaycanda güzəştli kredit 
mexanizminin tam elektron platforma 
üzərindən həyata keçirilməsinin plan-
laşdırıldığını bildirib.

Onun sözlərinə görə, artıq bununla 
bağlı işlər başa çatmaq üzrədir. Bu addın 
sahibkarların maliyyəyə, xüsusilə güzəştli 
maliyyəyə çıxışını asanlaşdırmaq məqsə-
di daşıyır. Hazırda isə həm   sahibkarlıq 
subyektləri, həm də kredit təşkilatları ilə 
əməkdaşlığın genişləndirilməsi hədə ənit.   
İllər ərzində atılan addımlar nəticəsində 
mikro, kiçik və orta sahibkarlıq subyekt-
lərinin Sahibkarlığın İnkişafı Fondunun 
təklif etdiyi güzəştli kreditlərdə payı indi 

həm say və həm də məbləğ baxımından ar-
tır. Belə ki, bu gün verilən güzəştli kredit-
lərin say olaraq 99 faizi, məbləğ olaraq isə 
93 faizi mikro, kiçik və orta sahibkarların 
payına düşür. 

Sənaye parkları milli 
iqtisadiyyatımızı modernləşdirir

eni istehsal zonalarında 1  milyard manatlıq məhsul buraxılıb

Səhifəni hazırladı   
Vaqif BAYRAMOV 

 XQ
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Xəzər dənizi Rusiya, Azərbaycan, 
Qazaxıstan, İran və Türkmənistan da 
daxil olmaqla 5 ölkənin ərazisini yu-
yan ən böyük su hövzəsi olmaqla bə-
rabər, həm də sahilyanı dövlətlər üçün 
qlobal əhəmiyyətli zəngin təbii sərvət-
lər xəzinəsidir.  Bu gün Xəzər çirklən-
mə və iqlim dəyişikliyinin fəsadları ilə 
üz-üzədir. Dənizin ekosistemi sürətlə 
deqradasiyaya uğrayır. Bunun nəticə-
sində  bəzi dəniz heyvanları tələf olur, 
bir çoxu isə təhlükə altındadır. Sahil 
xətti ciddi təsirlərə məruz qalır. 

TN Coğrafiya İnstitutunun Xəzər 
dənizinin hidrometeorologiyasi şöbəsinin 
müdiri, coğrafiya elmləri doktoru Səid 
Səfərov bütün  bunlarla bağlı XQ-yə bil-
dirdi:  

– Xəzər dənizinin səviyyəsi son 5 il 
ərzində 69 santimetr, son 10 ildə isə 114 
santimetr enib. 1990-cı illərin ortasından 
bəri su hövzəsinin səviyyəsi 2 metrdən çox 
aşağı düşüb. Bu azalma iqlim istiləşməsi, 
Xəzər hövzəsinə aid çaylar boyu əhalinin, 
su istehlakı standartlarının artması və çay 
hövzələrində yağıntıların azalması səbəb-
ndən daha da artıb. Artıq bu, bütün Xəzər-
yanı ölkələri ciddi narahat edən problem-
lərdən birinə çevrilib.   

Dənizin səviyyəsinin aşağı düşməsi ilə 
bağlı çox sayda versiyalar var. Onlardan   
biri Avrasiyanın daxili ərazilərində iqlimin 
quraqlaşması və bunun bir sıra su obyekt-
lərinin, o cümlədən Xəzərin səviyyəsinin 
aşağı düşməsi ilə bağlıdır. Digər versiya-
ya görə, dənizinin cənub hissəsi tektonik 
cəhətdən aktivdir. Ola bilsin ki, su hövzə-
sinin cənub hissəsindəki dərin səth dalğa-
lanmaları həddindən artıq dayaz olan şimal 
hissəsində suyun səviyyəsində dəyişikliyə 
səbəb olur. Suyun bir hissəsi çənuba doğ-
ru çəkilir. çüncü versiya isə dənizin sə-
viyyəsinin dəyişməsi onun su balansı ilə 
əlaqələndirilir. Xəzərdə quraq iqlimə görə 
dəniz səthindən illik yağıntının miqdarın-
dan çox su buxarlanır.

Çayların suyunun azalması da təsirsiz 
ötüşmür. Dənizin qidalanmasında Volqa 
çayının xüsusi əhəmiyyəti var. Bu çay va-
sitəsilə ona ümumi illik axar 80 faiz, digər 
çaylar – Kür 6 faiz, Ural 5 faiz, Terek, Su-
laq və Samur birlikdə 4,5 faiz, İran ərazi-
sindən Səfidrud, Şirrud, Gürgan və s. 4-4,5 
faiz təşkil edir. Amma indi Volqa və digər 

çaylar əvvəlki kimi dənizə bol su gətirmir.
 Xəzər dənizində çirklənmənin art-

ması hansı təhlükəli nəticələr törədir?
– Dənizin əsas çirkləndiricisi təbii ki, 

neftdir. Bu, Xəzərin mavi–yaşıl yosun-
larının və fitoplanktonlarının inkişafını 
zəi ədir, oksigen istehsalını azaldır və dib 
çöküntülərində toplanır. Nəticədə dəniz 
heyvanlarının yem və oksgen qıtlığı yara-
nır. Çirklənmənin artması su səthi ilə at-
mosfer arasında istiliyə, qaz mübadiləsinə 
mənfi təsir göstərir. Neft ləkələrinin geniş 
ərazilərə yayılması ilə   buxarlanma sürəti 
bir neçə dəfə azalır.

Neft çiriklənməsi ilə yanaşı, sənaye 
müəssisələrindən müxtəlif tullantı suları 
Xəzər dənizinə axıdılır. Çayların rolu da 
az deyil. Mütəxəssislərin fikrincə, hər il 
Xəzər dənizinə 100 milyon kubmetr çirkab 
su axıdılır. Bu da dənizin ekologiyasına zi-
yan vurur, eyni zamanda, insan sağlamlığı 
üçün təhlükəli olan yoluxucu xəstəliklərin 
mənbəyinə çevrilir.

Beləliklə, dənizdə karbohidrogen ehti-
yatlarının axtarışı, hasilatı və nəqli zamanı 
ekolo i tələblərin gözlənilməməsi, sənaye 
tullantıları, çay suları ilə dənizə müxtəlif 
çirkləndirici maddələrin gətirilməsi, məişət 
tullantı sularının təmizlənmədən Xəzər də-
nizinə axıdılması, kənd təsərrüfatında isti-
fadə olunan gübrələrin yağıntı və suvarma 
suları ilə çaylar–kanallar vasitəsilə dənizə 
buraxılması da onu çirikləndirir.

 Xəzər bəzi heyvan növləri üçün 
risk zonasına çevrilib. Mütəxəssislər on-
ların tamamilə yox olacağını proqnoz-
laşdırırlar. 

– Çirklənmə nəticəsində təkcə bir nö-
vün deyil, bütün yaşayış yerlərinin itiril-
məsi daha təhlükəlidir. Hazırda su sahəsi 
qurğuşun, civə, kadmium, arsen, sink, ni-
kel, vanadium və bir çox digər təhlükəli 
maddələrlə çirklənib. Ən böyük zərəri fe-
nollar – neftin emalı zamanı əmələ gələn 
maddələr vurur. Onların miqdarı icazə ve-
rilən normadan bir neçə dəfə çoxdur.  

Digər tərəfdən suyun səviyyəsinin aşa-

ğı düşməsi və onun səth sahəsinin azalma-
sı duzluluğu dəyişir,  ora və faunanın bir 
çox növləri üçün təhlükə yaradır. Bundan 
əlavə, suyun həcmi azaldıqca çirkləndi-
ricilərin qatılığı artır. kosistemdəki də-
yişikliklər növlərin miqrasiyasına, qida 
zəncirlərinin pozulmasına və rəqabətin art-
masına səbəb olur. 

Məsələn, Xəzər suitiləri risk zonasın-
dadır. Onlar endemikdir (yalnız müəyyən 
coğrafi ərazidə və başqa heç yerdə rast 
gəlinməyən canlı orqanizm növü) və sağ-
lamlığı bütün Xəzər dənizinin ekolo i ri-
fahının göstəricisi hesab olunur. kolo i 
dəyişikliklər suitlərin kilkə və siyənəkdən 
ibarət qida təminatını pisləşdirir. Bütün bu 
amillər isə suitilərin həyatı üçün ciddi təh-
lükələr yaradır və onların sayının azalma-
sına səbəb olur.

Mütəxəssislər onların tamamilə yox 
olacağını proqnozlaşdırırlar. Belə ki, 1990-
cı ildən 2012-ci ilə qədər populyasiyanın 
sayı 1,2 milyondan 274 minə qədər azalıb. 
Sonrakı dövrlərdə də Xəzərin sahillərində 
vaxtaşırı heyvanların kütləvi ölümü qeydə 
alınıb.

Yuxarıda qeyd etdiyim kimi, balıqların 
sayı da sürətlə azalır. Bu, təkcə Azərbay-
can ərazisində yox, Xəzəryanı ölkələrin 
hər birində nərəcinsli balıqların ehtiya-
tı ötən əsrin 80-ci illəri ilə müqayisədə, 
təqribən,  30 dəfə, 2005–2006-cı illərlə 
müqayisədə isə 10 dəfə azalıb. Sudak ba-
lığının kürüləmə, kiçik balıqların qidalan-
ma sahələri əsasən, neft və qazlı ərazilərlə 
üst-üstə düşür. Kilkə balığının 50–60 faiz 
azaldığı bildirilir. Bu da iri balıqların yem 
ehtiyatının azalması və onların yox olması-
na gətirib çıxara bilər. 

Balıqların ölümünə həm də oksigen 
çatışmazlığı təsir edir. Kilkələr, kefallar 
və s. əsasən, iyuldan sentyabra qədər kürü 
tökmək üçün sahilyanı dayaz hissələrə 
miqrasiya edirlər. Burada onlar müsbət ol-
mayan bir şəraitlə rastlaşdıqları üçün məhv 
olurlar. Çünki Xəzər dənizi dayazlaşır, bu 
zaman dərinlik azalır, su daha çox qızdığı 
üçün oksigenin miqdarı azalır. 

Dənizin neftlə çirklənməsi su quşlarına 
da təsir edir. Yağla təmasda olan lələklər su 
itələyici və istilik izolyasiya xüsusiyyətlə-
rini itirir, bu da quşların tez ölümünə səbəb 

olur. Abşeron rayonunda dəfələrlə quşların 
kütləvi tələfatı qeydə alınıb. 1998-ci ildə 
Ələt qəsəbəsinin yaxınlığındakı Gel adası-
nın sahil zolağının neftlə çiriklənməsi nə-
ticəsində 30 min bataqlıq quşu tələf olub. 
Son illərdə isə  bu ərazidə vəziyyət xeyli 
yaxşılaşıb.

Bundan 3 il əvvəl isə “Tengiz” quyu-
sunda (Qazaxıstan) baş vermiş qəza nəti-
cəsində 200 minə yaxın quş ölüb. 2020-ci 
və 2022-ci illərdə də kütləvi quş ölümləri 
qeydə alınıb.

 Alimlər Xəzərin xilasını nədə gö-
rürlər?

– Dənizin ekolo i vəziyyəti tədricən 
fəlakətə yaxınlaşır. 2006-cı ildə 5 ölkə 
Tehran Çərçivə Konvensiyasını imzalayıb 
ki, bu da Xəzər dənizində ətraf mühitin qo-
runması, atqıların idarə edilməsi, müxtəlif 
maddələrlə çirklənmədən qorunması, də-
niz suyunun mühafizəsi və bərpası məqsə-
di daşıyır. Lakin bu,  Xəzər dənizinin eko-
logiyasını xilas etmir və ildən–ilə vəziyyət 
daha da pisləşir.

2022-ci ildə Aşqabadda keçirilən V  
Xəzər Zirvə toplantısı zamanı Xəzəryanı 
ölkələrin dövlət başçıları bu çağırışdan 
narahat olduqlarını bildiriblər. Toplantıda 
problemin həlli ilə əlaqədar əməkdaşlığın 
genişləndirilməsinin vacibliyi vurğula-
nıb. Azərbaycan tərəfi həmin problemin 
hərtərə i öyrənilməsi, habelə səviyyə sse-
nariləri və müvafiq uyğunlaşma tədbirlə-
rinin hazırlanması üçün ekspert qrupunun 
yaradılması təşəbbüsü ilə çıxış edib. Se-
vindirici haldır ki, Xəzəryanı ölkələr də 
həmin təşəbbüsə qoşulublar.

kspert qrupunun əsas məqsədi Xəzər 
dənizinin səviyyəsinə təsir edən amillərin 
tədqiqi, bu mühüm su hövzəsinin davamlı 
idarə olunması üçün tövsiyələrin formalaş-
dırılmasıdır. Hesab edirəm ki, ilk növbədə, 
Xəzər dənizinin dibindən başlayaraq onun 
sahil zonalarına qədər tam tədqiqi zəruri-
dir. İkincisi, Xəzər dənizi ilə təmasda olan 
bütün çirkləndirici mənbələrin inventarlaş-
dırılması aparılmalıdır. Həmçinin, hər biri-
miz istirahətdən sonra sahilə zibil atmadan 
sadəcə olaraq dənizin ümumi ekolo i və-
ziyyətinin yaxşılaşdırılmasına öz töhfəmi-
zi verə bilərik.

Müsahibəni a ardı   
ünhan ƏFƏN İYEV  
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Xəzər  imdad  diləyir

Karbonsuz ener iyə  
keçid qlobal çağırışdır

COP29 Azərbaycan Əməliyyat Şirkətindən verilən məlumatda konfransın 
gedişində dayanıqlılığın təşviqi və ətraf mühitə təsirlərin minimuma endiril-
məsi öhdəliyinin bir hissəsi kimi dayanıqlı ener i həllərinin tətbiq ediləcəyi, 
Bakı Stadionunun mühüm ener i təchizatının hidratlaşdırılmış bitki yağı 
(HVO) hesabına gerçəkləşdiriləcəyi bildirilib.

Vurğulanıb ki, COP29 Azərbaycan 
Əməliyyat Şirkəti COP29-un nəzərdə tu-
tulan 7 əsas öhdəliyini dayanıqlılıq siyasə-
tinə əsaslanaraq təşkil edir. Bu öhdəliklərin 
ən başlıcası bərpaolunan ener i istifadəsi, 
ener i səmərəliliyi və qaçılmaz emissiyala-
rın balanlaşdırılması yolu ilə istixana qaz 
emissiyalarını azaldaraq karbon neytrallığı 
konsepsiyasına nail olmaqdır. Birdəfəlik 
plastiklərin azaldılması, dayanıqlı nəqliy-
yat xidmətləri və ekolo i cəhətdən təmiz 
satış məhsullarının təchizatı kimi dayanıqlı 
təcrübələrin təşviqi də dayanıqlılıq siyasə-
tinə əsasən, ikinci əsas öhdəlikdir.

Bu iki istiqamətin əsasını təşkil edən 
prioritet təşəbbüslərdən biri də konfrans 
məkanının əksər hissələrinin ener i təc-
hizatı üçün qazıntı yanacağına alternativ 
olaraq hidratlaşdırılmış bitki yağının seçi-
mi və istifadəsidir. Bu təşəbbüs konfrans 
məkanında ener idən istifadə nəticəsində 
yaranan İXQ emissiyalarını əhəmiyyətli 
dərəcədə azaldılması məqsədi daşıyır.

Hidratlaşdırılmış bitki yağı aşağı kar-
bonlu yanacaq mənbəyidir və onun yan-
ması zamanı yaranan karbon emissiyaları 
bu yağı hazırlamaq üçün istifadə olunan 
bitkilərin udduğu karbonla kompensasiya 

olunur. Bu isə hidratlaşdırılmış bitki yağı-
nı ənənəvi qazıntı yanacağından daha da-
yanıqlı alternativə çevirir. Bundan əlavə, 
hidratlaşdırılmış bitki yağı tədbir məkanla-
rında və ətrafda havanın keyfiyyətini yax-
şılaşdıraraq bərk hissəciklər, azot oksidləri 
və kükürd oksidləri kimi zərərli tullantıları 
əhəmiyyətli dərəcədə azaldır. Hidratlaşdı-
rılmış bitki yağı ilə yanaşı, tədbir məkanın 
bütün digər ener i ehtiyacları konfransın 
keçirildiyi günlərdə bərpaolunan ener-
i mənbələri hesabına gerçəkləşdirilməsi 

nəzərdə tutulur.
Qeyd edək ki, bu innovativ təşəbbüs 

COP29 ner i keçidi üzrə Tərəfdaş –“SO-
CAR Green” şirkətinin dəstəyi ilə realla-
şacaq. Sözügedən şirkət tədbir məkanını 
elektrik ener isi ilə təmin etmək üçün lazı-
mi hidratlaşdırılmış bitki yağı həcmlərinin 
təmin edilməsində əhəmiyyətli rol oynayır. 
Bu fakt Azərbaycanın daha dayanıqlı və 
aşağı karbonlu ener i gələcəyinə keçidlə 
bağlı böyük hədə ərini əks etdirir.

Səhifəni hazırladı   
Vaqif BAYRAMOV 
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Neft Şirkətinin   
“yaşıl” layihələri

Azərbaycan Dövlət Neft Şirkətinin 
2023-cü il üzrə davamlı inkişaf haqqın-
da hesabatına əsasən, qurum Qarabağ 
və Şərqi Zəngəzur iqtisadi rayonlarının 
karbon neytral zona kimi inkişaf etdiril-
məsini qarşıya mühüm vəzifə kimi qoyub. 

Şirkət bu məqsədlə perspektivdə emis-
siyaların azaldılması, ener i səməriliyinin 
artırılması, karbonun tutulması, istifadəsi və 
saxlanması kimi imkanların tətbiqini nəzər-
də tutub. Bütün bunlarla bərabər, işğaldan 
azad edilən ərazilərdə  elektrikli nəqliyyat 
vasitələri üçün regional infrastrukturun qu-
rulmasını da planlaşdırıb. 

Neft Şirkəti Qarabağ və Şərqi Zəngə-
zurun karbon neytral zona kimi inkişafı  
məqsədilə qazın bərpaolunan ener i, H2  və 
digər “yaşıl” ener i həlləri ilə əvəzlənməsi-
ni, həmçinin “yaşıl” yanacaq istehsalının 
artırılması və ənənəvi karbohidrogen yana-
cağının bioqaz və biodizellə əvəz edilməsini 
nəzərdə tutur.

Britaniya lordları  
ADA Universitetində

Böyük Britaniyanın Lordlar Palatasının iki üzvü  uzun müddət Müha-
fizəkarlar Partiyasının icraçı direktoru vəzifəsini icra etmiş lord Darren Mott 
və 7 il İşçi Partiyasının Baş katibi vəzifəsində işləmiş lord İain McNicol ADA 
Universitetində təşkil edilən “Azərbaycanın COP29-da strate i əhəmiyyəti” 
adlı konfransda çıxış etmək üçün “Qarabağ” Futbol Klubunun prezidenti, iş 
adamı Tahir Gözəlin dəvəti ilə Bakıya səfər ediblər.

Konfransda Azərbaycanın COP29-da 
strate i əhəmiyyəti, beynəlxalq əməkdaş-
lığın inkişafındakı rolu müzakirə edilib, 
tələbələrin sualları cavablandırılıb.

Lord McNicol və lord Mott COP29-a 

evsahibliyi edən ölkəmizi ziyarətdən məm-
nun olduqlarını söyləyib, Azərbaycanın iq-
lim dəyişikliyi ilə mübarizədə töhfələrinə 
görə minnətdarlıqlarını bildiriblər.

Bakı konfransının əsas sənədləri
COP29 Sədrliyi iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə am-

bisiyaların artırılmasına və fəaliyyətin sürətləndirilmə-
sinə yönəlmiş bir sıra yeni təşəbbüs, bəyannamə və öh-
dəliklər təqdim edib.

Bu barədə COP29-un 
müəyyən edilmiş preziden-
ti Muxtar Babayevin Bakıda 
keçiriləcək BMT-nin iqlim 

sammitində sədrlik proqramı 
çərçivəsində 9 bəyannamə və 
öhdəliyin yekun variantlarının 
yer aldığı məktubunda deyilir. 

Bu sənədlər bütün tərə ərin 
iqlim öhdəliklərinin artırılması 
prosesinə töhfə vermək məqsə-
di daşıyır.

Təqdim olunan təşəbbüs-
lərə COP29 atəşkəs çağırışı, 
qlobal ener i anbarları və şə-
bəkələri öhdəliyi, yaşıl ener i 
üzrə zona və dəhlizlər öhdəliyi, 
hidrogen, yaşıl rəqəmsal fəaliy-
yət, üzvi tullantıların tərkibin-
dəki metan qazının azaldılması 
və s. haqqında bəyannamələr 
aiddir. Onlar iqlim fəaliyyətinin 
əsas prioritetlərini əhatə edir, 
həmçinin diqqəti unudulmuş 
istiqamətlərə yönəldir.

Məktubda deyilir ki, 
COP29 Sədrliyi bütün ölkələ-
ri və qeyri–dövlət qurumlarını 
iqlim prosesinə etimadı artır-
maq və keçmiş öhdəliklərin 

yerinə yetirilməsini təmin et-
mək üçün bu bəyannamə və 
öhdəliklərə qoşulmağa çağırır. 
Bir çox təşəbbüslər sürəti qo-
rumaq üçün mövcud öhdəlik-
lərə əsaslanır.

COP29 “Atəşkəs çağırı-
şı” artıq 127 ölkəni və 1100-ə 
yaxın qeyri–dövlət subyekti-
ni səfərbər edib və buna görə 
Sədrlik onlara minnətdarlığını 
bildirib.

“Sədrlik bütün tərə əri 
konfransın uğurlu keçməsi və 
qlobal iqlim fəaliyyətində əhə-
miyyətli irəliləyişin əldə edil-
məsi üçün birgə işləməyə ça-
ğırır. Ambisiyaların artırılması 
və aydın hədə ərin müəyyən 
edilməsi iqlim dəyişikliyi ilə 
səmərəli mübarizənin açarı-
dır , – məktubda bildirilir.
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Energetika Nazirliyindən aldığı-
mız məlumata görə, nazir Pərviz Şah-
bazov  Çində energetika nazirlərinin 
“Kəmər və yol” konfransı  çərçivəsin-
də keçirilən forumda bazar sabitliyi, 
etibarlı təchizat və bərpaolunan ener-
idə dəyişkənliyin səmərəli idarə edil-

məsində diversifikasiyanın vacib amil 
olduğunu  bildirib.

Çıxışda diversifikasiyanın bərpaolunan 
ener i mənbələrinə əsaslanan müasir qlo-
bal ener i arxitekturasının da əsas prioritet 
olduğu vurğulanıb, eyni zamanda, ener i 
təhlükəsizliyi və şaxələndirmənin sadəcə 
seçim deyil, həm də həyati vacib zərurət 
kimi diqqət çəkdiyi qeyd edilib. 

Bildirilib ki, Azərbaycanın təşəbbü-
sü olan Bakı–Tbilisi–Ceyhan və Cənub 
Qaz Dəhlizi layihələri ilə tarixdə ilk dəfə 
Xəzər Aralıq və Adriatik dənizləri ilə bir-
ləşdirilərək, Avropanın ener i xəritəsini 
dəyişən, şaxələndirilmiş ener i mənbələri 
və marşrutlarının unikal modelinə çevri-
lib. Şaxələndirilmiş marşrutlar sayəsin-
də Azərbaycan 10 ölkəni qaz, 30-a yaxın 
ölkəni isə neftlə təchiz edir. Ötən il neft 
ixracının 75 faizi, qaz tədarükünün isə 50 
faizi Avropanın payına düşüb. Azərbaycan 
beynəlxalq miqyasda ener i təhlükəsizliyi-
nin təminatında etibarlı tərəfdaş olduğunu 
sübuta yetirib. İndi isə ölkəmizin ener i tə-
chizatında rolunu “yaşıl” ener i ilə daha da 
şaxələndirən və genişləndirən strate i əhə-
miyyətli gündəlik həyata keçirilir. Türkiyə, 
Avropa və Mərkəzi Asiya istiqamətlərində 
“yaşıl” ener i dəhlizlərinin yaradılması bu 
gündəliyin mühüm prioritetləridir.

“Xəzər–Qara dəniz–Avropa Yaşıl 
ner i dəhlizi” layihəsinin texniki–iqti-

sadi əsaslandırmasının ilkin hesabatının 
COP29 çərçivəsində keçiriləcək “Xəzər–
Qara dəniz–Avropa Yaşıl ner i Dəhlizi 
üzrə Liderlər Sammiti”ndə təqdim edilə-
cəyi, 2025-ci ildən isə layihənin fəal icra 
mərhələsinə daxil olacağı bildirilib. “Yaşıl 

ner i Zonası” konsepsiyasının tərkib his-
səsi kimi reallaşdırılan və 1 QVt ötürmə 
gücünə malik “Azərbaycan–Türkiyə –Av-
ropa” “yaşıl” ener i dəhlizinin isə texni-
ki–iqtisadi əsaslandırmasına başlanıldığı, 
həmçinin COP29 zamanı “Azərbaycan, 
Qazaxıstan və Özbəkistan arasında yaşıl 
ener inin inkişafı və ötürülməsi sahəsində 
strate i tərəfdaşlıq haqqında Hökumətləra-
rası Saziş”in imzalanacağı barədə məlumat 
verilib.

nergetika naziri deyib ki, bu dəhlizlər 
şəbəkə dayanıqlığının artırılmasında, re-
gionlar arasında daha geniş bərpa olunan 
ener inin inteqrasiyasının dəstəklənməsin-

də və balanlaşmanın təmin edilməsində 
interkonnektorların mühüm rolu ilə bağlı 
qlobal çağırışlara cavab verən unikal la-
yihələrdir. Təchizatın təhlükəsizliyini güc-
ləndirəcək, eyni zamanda, təmiz ener iyə 
keçidi sürətləndirəcək bu “yaşıl” ener i 
dəhlizləri “Kəmər və yol” təşəbbüsünün 
də ener i təhlükəsizliyi, ekolo i dayanıqlı-
lıq və iqtisadi inkişa a bağlı məqsədlərinə 
töhfə verəcək.

Konfransda Azərbaycanın “yaşıl” 
ener i dəhlizləri və interkonektorların in-
kişafını özünün COP29 Sədrliyinin əsas 
ener i təşəbbüsü kimi elan etdiyi də diqqətə 
çatdırılıb. Yeri gəlmişkən, bir müddət bun-
dan əvvəl  Macarıstanın Baş naziri Viktor 
Orbanın mətbuat katibi Zoltan Kovaç “X” 
sosial şəbəkəsində ölkəsinin xarici işlər na-
ziri Peter Siyartoya istinadla Azərbaycan, 
Gürcüstan, Macarıstan və Rumıniyadan 
olan ener i operatorlarının tezliklə “yaşıl” 
ener i sahəsində tərəfdaşlıq haqqında ye-
nilənmiş sazişi imzalamağı planlaşdırdıq-
larını bildirib.

Z.Kovaç daha sonra “yaşıl” ener inin 
Azərbaycan və Gürcüstandan Macarıstan 
və Rumıniyaya idxal etməyə imkan verən 
layihənin praktiki icrasına yaxınlaşdığı-
nı, bununla bağlı Macarıstan–Azərbay-

can–Gürcüstan–Rumıniya tərəfdaşlığına 
dair Buxarestdə keçirilən görüşdə milli 
təhlükəsizliyin əsas elementi kimi ener i 
təhlükəsizliyinin vacibliyinin vurğulandı-
ğını, eyni zamanda, “Azərbaycan–Gürcüs-
tan–Avropa Qara dəniz vasitəsilə “yaşıl” 
ener i dəhlizi” layihəsinin Gürcüstan və 
Azərbaycandan yeni ener i mənbələrinin 
reallaşacağına şərait yaradacağını, bununla 
da Macarıstanın ener i istehlakında daya-
nıqlığının artacağını qeyd edib. 

Paylaşımda, həmçinin layihədə işti-
rakçı ölkələrin elektrik ener isi şirkətləri-
nin birgə müəssisə yaradılması və tezliklə 
“yaşıl” ener i sahəsində tərəfdaşlıq haqqın-
da dəyişdirilmiş sazişin imzalanmasının 
planlaşdırılması diqqətə çatdırılıb. Məlu-
matda belə layihələrin uğurunun çox vaxt 
maliyyələşdirmədən asılı olduğu, Avropa 
İttifaqının bu layihəyə lazım olan infrast-
rukturun inkişafı üçün maliyyə dəstəyi 
göstərəcəyinə ümid edildiyi bildirilib. Pay-
laşımın sonunda 1100 kilometrlik sualtı 
kabelin uzunluğuna görə rekord olacağı və 
layihə başa çatdıqdan sonra “yaşıl” ener i-
nin idxalının asanlaşacağı vurğulanıb.

Xatırladaq ki, Rumıniyanın paytaxtı 
Buxarest şəhərində “Azərbaycan, Gürcüs-
tan, Macarıstan və Rumıniya arasında yaşıl 

ener inin inkişafı və ötürülməsi sahəsində 
strate i tərəfdaşlıq haqqında Saziş”in icrası 
məqsədilə 8-ci Nazirlər–Rəhbər Komitə-
nin iclası keçirilib. nergetika Nazirli-
yindən aldığımız məlumata görə, toplan-
tıda Azərbaycanı energetika naziri Pərviz 
Şahbazov, Rumıniyanı energetika naziri 
Sebastian-İoan Burdu a, baş katib Mirça 
Abrudean, Gürcüstanı Baş nazirin birinci 
müavini, iqtisadiyyat və davamlı inkişaf 
naziri Levan Davitaşvili, Macarıstanı isə 
xarici işlər və ticarət naziri Peter Siyarto 
təmsil ediblər. Görüşə Bolqarıstan, Avropa 
Komissiyası, ötürücü sistem operatorları 
və C S  şirkəti nin nümayəndələri də qa-
tılıblar.

İclasda layihənin C S  şirkətinin həya-
ta keçirdiyi texniki–iqtisadi əsaslandırma-
sının cari vəziyyəti, birgə müəssisənin tə-
sis edilməsi ilə bağlı görülən işlər, “yaşıl” 
ener i dəhlizinin fiber–optik komponenti, 
həmçinin Bolqarıstanın layihəyə inteqra-
siyası imkanlarına və digər istiqamətlərə 
dair məsələlər müzakirə edilib.

2022-ci il dekabr ayının 17-də imza-
lanan “Azərbaycan Respublikası, Gürcüs-
tan, Rumıniya və Macarıstan Hökumət-
ləri arasında “yaşıl” ener inin inkişafı və 
ötürülməsi sahəsində strate i tərəfdaşlıq 

haqqında Saziş”də Rumıniya ilə respubli-
kamız arasında bərpaolunan mənbələrdən 
elektrik ener isinin nəqli üçün Gürcüstan 
və Qara dəniz vasitəsilə sualtı kabelin çə-
kilməsi nəzərdə tutulub və 1000 meqavat 
gücündə 1195 kilometr (1,1 min kilometr 
sualtı və 95 kilometr yerüstü) uzunluğun-
da sualtı elektrik kabelinin tikintisi qərara 
alınıb. Bu anlaşma ilə Qara dəniz hövzə-
sində milli və regional ener i təhlükəsiz-
liyinin güclənməsi, təchizat mənbələrinin 
şaxələndirilməsi və Xəzərdə bərpaolunan 
ener i istehsalı potensialının kapitallaşdı-
rılması ilə bağlı dörd ölkə arasında əmək-
daşlığın əsası qoyulub. 

Layihənin əhəmiyyətini nəzərə alan 
Dünya Bankının İcraçı Direktorlar Şura-
sı elektrik ener isi və bərpaolunan ener i 
mənbələri proqramı vasitəsilə Qara dənizin 
dibinin geofiziki və geotexniki tədqiqatla-
rının aparılmasının maliyyələşdirilməsi 
üçün 35 milyon dollar məbləğində krediti 
təsdiqləyib. Avropa İttifaqı isə Şərq Tərəf-
daşlığı İnvestisiya Planına əsaslanaraq la-
yihəyə 2,3 milyard avro ayırmaq niyyətini 
bəyan edib. yni zamanda, Avropa Yeni-
dənqurma və İnkişaf Bankı bu layihəyə 
dəstək məqsədilə müzakirələrə başlayıb. 

Ölkəmiz Avropanın mühüm elektrik 
ener isi, əsasən, “yaşıl” ener i təchizatçı-
sına çevrilməyi planlaşdırır. Çünki Azər-
baycan bərpaolunan ener i mənbələri üzrə 
yüksək potensiala malik olan ölkələrdən-
dir. Belə ki, respublikamızın bərpaolunan 
ener i mənbələrinin texniki potensialı qu-
ruda 135 qiqavat, dənizdə 157 qiqavatdır. 
“Yaşıl” ener i mənbələrinin iqtisadi poten-
sialı 27 qiqavat, o cümlədən, külək ener i-
si üzrə 3000 meqavat, günəş ener isi üzrə 
23000 meqavat, bioener i potensialı 380 
meqavat,  dağ çaylarının potensialı 520 
meqavat həcmində qiymətləndirilir. Əl-
bəttə, bu göstəricilər xarici strate i inves-
torların Azərbaycanın ener i bazarı üçün 
maraqlı olmasını deməyə əsas verir.

Xəzər regionundan Avropa İttifaqı  
ölkələrinə Gürcüstan və Qara dəniz va-
sitəsilə sualtı kabelin çəkilməsi 4 qiqa-
vata qədər “yaşıl” ener inin ötürülməsini 
asanlaşdıracağı gözlənilir. yni zamanda, 
bu layihə ilə yanaşı, Xəzər regionundan 
Avropa İttifaqına  “yaşıl” hidrogenin çat-
dırılması üçün sistemin yaradılması da 
diqqətdə saxlanılır. Artıq Xəzər dənizindən 
Qara dənizə, oradan da Avropaya istiqamət 
götürəcək bu layihənin texniki–iqtisadi 
əsaslandırılması sonuncu mərhələyə qə-
dəm qoyub. Layihənin texniki-iqtisadi 
əsaslandırılmasını İtaliyanın C Sİ şirkəti 
həyata keçirir. Texniki–iqtisadi əsaslandır-
manın bu ilin sonuna qədər hazır olacağı 
gözlənilir.

Ener i bazarında sabitlik və  
tənzimləmə zəruridir

COP29: 32 mindən çox 
qonaq qeydiyyata alınıb

Bu ilin 11 22 noyabrında Bakıda 
keçiriləcək Birləşmiş Millətlər Təşki-
latının İqlim Dəyişmələri üzrə Çərçivə 
Konvensiyasının Tərə ər Konfran-
sının 29-cu sessiyasında iştirak üçün 
müvafiq qeydiyyat prosesindən keçən 
iştirakçıların sayı 32 min nəfəri keçib.

COP29 Azərbaycan Əməliyyat Şirkə-
tindən verilən məlumata görə, beynəlxalq 
iqlim konfransında iştirakla bağlı qeydiy-
yat prosesinə bu il  iyunun 24-dən baş-
lanılıb. Dünyanın müxtəlif ölkələrindən 
konfransda iştiraka göstərilən maraq qey-
diyyatdan keçənlərin sayının günbəgün 
artıması ilə müşayiət edilib. Davam edən 
qeydiyyat prosesi ərzində bu rəqəmin 
yaxın günlərdə daha da artması gözlənilir.

Bildirilib ki, COP29 konfransı bey-
nəlxalq iqlim siyasətinin formalaşmasın-
da əsas platforma olaraq dünya miqya-
sında iqlim dəyişmələrinə qarşı mübarizə 
məsələlərinin müzakirə mərkəzi olacaq. 
Dünyanın bir sıra ölkələrindən bu müza-
kirələrdə iştirak etmək üçün 10 minlərlə 
nümayəndənin Bakıda qarşılanması üçün 
yekun hazırlıq işləri davam etdirilir.

Bakı konfransının hədəfi təmiz 
gələcək və ümumi tərəqqidir

Avstriyalı siyasi analitik Klaus Jürgens mediaya müsahibəsində bildirib 
ki, Bakıda keçiriləcək COP29 təkcə iqlim dəyişmələri paktının bir parçası 
deyil, həm də iqtisadi məsələdir. 

Onun sözlərinə görə, iqlim dəyişik-
liyi ilə mübarizədə əsas diqqətin inkişaf 
etməkdə olan və qlobal istiləşmənin mən-
fi təsirinə daha çox məruz qalan ölkələrə 
yönləndirilməsi vacibdir: “COP29 çox 
mühüm tədbirdir. Hər şeydən öncə bu top-
lantı iqlim dəyişmələri, ətraf mühit və di-
gər mühüm məsələlərlə əlaqədardır. Yəni 
belə konfranslar hansı ölkədə keçirilmə-

sindən asılı olmayaraq çox əhəmiyyətlidir. 
İndiki şəraitdə isə inkişaf etmiş ölkələrin 
bu məsələdə dəstəyi önəmlidir”.

Tədbirin Bakıda keçirilməsinə gəlincə, 
analitikin fikrincə, Azərbaycan hökuməti 
COP29-la müsbət gündəmə nail olacaq, 
sürətli sosial-iqtisadi inkişafını bütün dün-
yaya nümayiş etdirəcək. Bununla da ölkə-
nin beynəlxalq aləmdəki  reputasiyası daha 
da yüksələcək. Təbii ki, bu, Azərbaycan 
üçün iqtisadı və siyasi baxımdan böyük bir 
avanta , üstünlük olacaq.

Analtik daha sonra vurğulayıb ki, 
COP29-un broşürünə baxanda da mən-
zərədən aydın olur ki, Bakı artıq konfransa  
hazırdır. Azərbaycan hökuməti bu tədbirə 
gələcək nümayəndə heyətlərinə, diplomat-
lara, hər kəsə əvvəlcədən dəstək göstərir və  
COP29-dan istifadə edərək bəzi ölkələrə 
“Biz istənilən yerdə dostuq”, – deyir.  Karbon tullantısının 15 faizi  

nəqliyyatın payına düşür 
Energetika nazirinin müavini, COP29-un Azərbaycan üzrə baş icraçı 

direktoru Elnur Soltanov “Gələcək üçün dayanıqlı nəqliyyat” mövzusunda 
keçirilən tədbirdə ölkəmizdəki emissiyaların, təxminən, 15 faizinin 
nəqliyyatın payına düşdüyünü  bildirib. Nazir müavininin sözlərinə görə, 
2022-ci ildə respublikamızın ümumi emissiyaları, təxminən, 61 milyon tondan 
çox olub. Azərbaycanın emissiyaları qlobal emissiyaların, təxminən, mində 
biri səviyyəsində qeydə alınıb.  

Baş icraçı direktor iqlim müzakirələri-
nin əsasını Azərbaycanın hazırladığı Mil-
li Səviyyədə Müəyyən dilmiş Töhfələr 
sənədi təşkil etdiyini, burada ölkələrin öh-
dəliklərinin və iqlim fəaliyyət planlarının 
əksini tapdığını vurğulayıb. 

Qeyd edək ki, Milli Səviyyədə Müəy-
yən dilmiş Töhfələr sənədində ölkəmizin  
milli şəraiti və maraqları, eləcə də gələcək 
inkişaf perspektivləri  nəzərə alınaraq, qlo-
bal iqlim dəyişmələrinin təsirlərinin yum-
şaldılması təşəbbüslərinə  töhfə  olaraq 
baza ili (1990) ilə müqayisədə 2030-cu ilə 

istixana effektli qaz tullantılarının səviy-
yəsində 35 faiz azalmanın saxlanılmasını 
hədəf kimi götürülüb.

Son 100 ildə Azərbaycan ərazisində 
orta illik temperatur 0,4-1,3 dərəcəyə qə-
dər artıb. Temperatur artımı regionlardan 
asılı olaraq qeyri–bərabər paylanıb. Belə 
ki, Böyük Qafqazın yüksək dağlıq ərazilə-
rində orta illik temperaturun 1,1-1,3 dərəcə   
artması müşahidə olunub. Azərbaycanda 
aparılan tədqiqatlara əsasən, 1961-1990-cı 
illərlə müqayisədə 1991 –2012-ci illərdə 
temperatur artımı 0,2–1,5 dərəcə interva-
lında dəyişib. Son 10  illiklərdə Azərbay-
can ərazisində kiçik dağ çaylarında sel və 
daşqınların sayı və gücü də artıb.

Azərbaycan iqlim dəyişmələrinin təsir-
lərinə yüksək dərəcədə həssas, inkişaf et-
məkdə olan ölkədir. İstilik effekti yaradan 
qazların milli tullantıları qlobal tullantıla-
rın yalnız 0,1 faizini təşkil edir.

İqlim tarazlığı üçün  
maliyyə islahatları  

COP29-un “X” hesabında 
COP29 sədrliyi ilə Beynəlxalq Val-
yuta Fondunun (IMF) icraçı direk-
toru Kristalina Georgievanın iqlim 
davamlılığı üçün maliyyə islahatla-
rını müzakirə etmələri barədə pay-
laşım edilib.

kologiya və təbii sərvətlər naziri, 
COP29-un müəyyən olunmuş prezidenti 
Muxtar Babayev və maliyyə naziri Samir 
Şərifovun  iştirak etdikləri görüşdə iqlim 
davamlılığı üçün maliyyə islahatları və 
həllərinin genişləndirilməsi  ilə bağlı fikir 
mübadiləsi aparılıb. Müzakirələrdə diqqət 
dayanıqlı, iqlimə uyğun inkişafın gerçək-
ləşdirilməsi üçün qlobal maliyyə sistemlə-

rinin COP29 məqsədləri ilə uzlaşdırması-
nın zəruriliyinə yönəldilib.

Səhifəni hazırladı   
Vaqif BAYRAMOV 
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Avropanın “qurtuluşu” yaxınlaşır
vro a ttifaqı tələsindəki endirə  

daha yaxın dü ən yoxdur
(əvvəli ötən sayımızda)

2016-cı ildə İngiltərənin Aİ-da “Brext” adı alan 
“boşanma”sının əleyhinə olan “Britaniya Avropa-
da daha güclüdür” kampaniyasının internet saytında 
Aİ-də qalmağın lehinə müxtəlif mənbələrdən bir sıra 
maraqlı statistik məlumatlar dərc etdilər. Məsələn, 
məlumatlardan birində qeyd edilirdi ki, Böyük Brita-
niya “Aİ-nin vahid bazarının üzvü olmaq üçün ildə 5,7 
milyard funt-sterlinq xərcləyir və bunun nəticəsində 
Britaniya iqtisadiyyatı hər il 91 milyard funt-sterlinq 
(115 milyard avro) gəlir əldə edir. Ölkə Aİ-dən çıx-
sa, ərzaq, yanacaq və elektrik ener isinin qiymətləri 
artacağından və bu hər bir britaniyalı ailənin xərcləri-
ni ildə 4,3 min funt sterlinq (5,4 min avro) artmasına 
səbəb olacaq”. Amma bunların bir faydası olmadı və 
əhali Britaniya krallığının Aİ-ni tərk etməsinə səs ver-
di.  Şübhəsiz, burda ingilislərin tarixi, milli-mənəvi və 
ailə dəyərlərinə olan bağlılığı da böyük rol oynadı.

Avropa İttifaqının dağılmasına aparan dördüncü 
səbəb isə miqrantlardır. Avropanı çökdürmək üçün 
ABŞ hakimiyyət institutlarının başında duran eli-
ta köhnə mexanizmlərdən istifadə edir. Xüsusən də 
konkret bu və ya digər ölkənin cəmiyyətini daxildən 
sarsıdan qondarma miqrasiya layihəsini yenidən can-
landırırlar. Yeganə fərq ondan ibarət idi ki, indiki va-
riant Aİ-də artıq mövcud olan miqrant resurslarından 
istifadəni nəzərdə tuturdu.

Bu prosesin başlanmasının sübutu fransız “sarı 
iletlilər” hərəkatının başlanmasıdır, daha dəqiq 

desək, onun tozlu və bulanıq  pərdələri arxasında baş 
verənlərdir. Avropa Fransa polisinin, nümayişçilərin 
hərəkətlərini və hakimiyyətin addımlarını həvəslə 
müzakirə etdiyi bir vaxtda, respublika prezidenti sa-
kitcə və gizlincə miqrasiya haqqında aktı imzalayır. 
Xatırlayırsınızsa, prezident mmanuel Makron tətil-
lər başlamazdan əvvəl Fransanın heç vaxt imzalama-
yacağına söz verdiyi sənədə imza atdı. Bundan sonra 
sərhədlərin bağlanmasından söhbət gedə bilməzdi və 
Paris miqrantların sayını azaltmaq əvəzinə, daha çox 
miqrant qəbul etməyə başladı. 

Fransa mühitində, xüsusən də əhalinin miqrantla-
rın parazitizmindən hədsiz narazılığını nəzərə alsaq, 
adi məntiqi nöqteyi-nəzərdən bu, absurd görünür. 
Amma vəziyyətin ironiya doğuran tərəfi ondadır ki, 
süni etirazların təşkilatçıları ilə Aİ-nin dağılmasında 
maraqlı olanlar eyni adamlardır. Məhz buna görə də 
sənəd imzalanan vaxt fransız küçələri birdən-birə bu 
aktual məsələ ilə maraqlanmağı dayandırdı.

Cəmiyyətlə hakimiyyətin parçalanması üçün real-
lıqla mətbuatın mövqeyi arasında süni uçurumdan daha 
yaxşı heç nə ola bilməz. Buna görə də fransızlar miq-
rantların olduğu şəhərlərdən kütləvi şəkildə daha sakit 
yerlərə köçərkən, hakimiyyətin sifarişlərini yerinə ye-
tirən media bunun tam əksini “üfürməyə” başladı. 

Həmin ərəfədə Britaniyanın mediaya nəzarət 
orqanı olan Müstəqil Mətbuat Standartları Təşkila-
tının təzyiqi ilə məşhur tabloid “Daily Mail” düzəliş 
və əlavələr kolonunu dərc etməyə məcbur oldu. Qı-
saca desək, o, miqrantlarla bağlı işlərin real vəziyyəti 
haqqında hesabat dərc etməyə cəsarət etdiyi üçün ha-
mıdan üzr istədi. Onların əvvəlcə dərc etdikləri ma-
terialda Aİ-nin müxtəlif şəhərlərində bütöv ərazilərin 
total islamlaşmasından, həmçinin Fransada bu məsələ 
ilə bağlı kritik vəziyyətdən bəhs edilirdi.

“Dünyanın ən azad mətbuatının” hakimiyyətin 
bir tələbi ilə xəbərlərinə düzəliş etməsi ilk baxışda 
təəccüblü görünə bilər, amma reallıq ondan ibarətdir 
ki, anqlosaksların mediası həmişə elitanın əlində alət 
olub. Yeganə fərq ondadır ki, əvvəllər onlar bunu xa-
ricdə edirdilər, indi isə Avropa İttifaqının daxilində 
edirlər. Xalq kütlələrinin qəzəbini daşırmaq avroto-
lerantlığın uzun müddətdir qaynayan çaydanını da-
şırmaq məqsədi daşıyır və bu, Aİ-nin dağılması üçün 
daha bir şərtdir.

Beşinci səbəb kimi isə qlobal təxribatı qeyd etmək 
olar. Avropanın iqtisadi kəmərlərinin sıxılması daxi-
li deyil, ilk növbədə xarici səbəblərdən qaynaqlanır. 
Problemin kökü kapitalizm böhranı və bazar qıtlığı-
nın getdikcə zahiri sivilizasiyalı Qərb dünyasını öz 
əsl “vəhşi” formasına qaytarmasındadır. Çin Qərbin 
“maliyyə parazitizmi” üçün yeni bazarlar açmasına 
mane olur. Rusiya yerli münaqişələrin, çevrilişlərin və 
müharibələrin qarşısını almağa nə qədər cəhd göstərsə 
də onu müharibəyə çəkə bilirlər və nəticədə iki xalqı 
bir-birinə qırdırırlar.

Birləşmiş Ştatların niyyətlərini sübut etmək üçün 
adi məntiq də kifayətdir. 2000-ci illərin əvvəllərində 
Aİ və Amerikanın bütün ehtiyaclarını ödəmək üçün 
Avropanın texnolo i imkanları və istehsal potensialı 
var idi. yni zamanda, Vaşinqton da həm Birləşmiş 
Ştatlar, həm də Avropa bazarlarını öz malları ilə tam 
təmin edəcək texnologiya və istehsal potensialına ma-
lik idi. Ona görə də onlardan biri getməli idi. Daha 
doğrusu, başqasının yeminə çevrilməli idi. Təbii ki, bu 
ABŞ ola bilməzdi, ona görə də Avropa oldu... 

Belə şəraitin yaranmasına gətirib çıxaran əsas sə-
bəblərindən biri də ABŞ-nin özünün iqtisadi vəziyyə-
tidir. Daha dəqiq desək, qlobal borc iqtisadiyyatının 
artımının əsas drayverinin – yeni köpüklər yaratmaq 
qabiliyyətini itirməsidir. Əsasən ABŞ ordusu və in-
vestorların inamı üzərində qurulan dollar sisteminin 
işləməsi üçün Amerikaya daim yeni münaqişələr ya-
ratmaq lazımdır. Dolların işğal etmədiyi bu və ya di-
gər bölgəni açarı inqilablar və müharibələr ola bilər. 
Resursları milliləşdirilən ölkələr dağıdıldı, dolların 
mövcud olduğu sistemlər inqilablarla yenidən işə düş-
dü – İraq, Liviya, Suriya, Misir, Tunis. Köpükləri şi-
şirtməklə və dolları xaricə ixrac etməklə pul çap edən 
maşınının gücü dayanmadan artırdı.

Lakin 2015-ci ildən və Rusiyanın Suriyaya gə-
lişindən sonra hər şey başqa cür inkişaf etməyə baş-
ladı. Amerikalıların ümid etdiyi böyük münaqişə baş 
vermədi. Suriya dövləti inqilabdan və dağıdıcı mü-
haribədən salamat qurtardı. Milli dövlətlərin ləğvi və 
əvvəllər milliləşdirilmiş aktivlərə trilyonlarla dollar 
qoyulması baş vermədi, əsas marşrutlar və ener i mən-
bələri  ABŞ-nin əlinə keçmədi. Digər tərəfdən onlar 
məhz özlərinin yaratdıqları və silahlandırdıqları ter-
rorçu ordular üzərində nəzarət itirdilər.

O vaxtdan bəri, yeni maliyyə köpüyü və xaos ya-
ratmaqla dollar sisteminin mövcudluğunu uzatmaq 
cəhdi Moskva və Pekinin birgə müqavimətilə qarşılaş-
mağa başladı. Dünyanın inkişaf etməkdə olan nəhəng 
iqtisadiyyatları BRİCS-də birləşdilər və dünyanın çox 
güclü bir iqtisadi birliyini qurmağa başladılar. İndi bu 
təşkilat ətrafına müstəqil iqtisadi və siyasi siyasət yü-
rütmək arzusunda olan onlarla dövlət toplamaqdadır. 

Aİ yenidən iki yanğın arasında qalıb. ABŞ-yə indi 
dollar iqtisadiyyatının böhranını təxirə salmaq üçün 

Avropanı “yemək”, bunun üçünsə əvvəlcə onu məhv 
etmək lazımdır. Bu planın reallaşdırılmasına başla-
mazdan 2 il əvvəl Rusiya–Ukrayna müharibəsi alov-
landırıldı və bir il əvvəl isə İsrailin Yaxın Şərqdə qızış-
dırdığı müharibənin hansı cəhətdən yardımçı olacağını 
artıq görməkdəyik. 

Rusiyaya sonsuz sanksiyalar tətbiq edən Qərb 
artıq ABŞ-nin qurduğu tələyə düşüb, desək, əsla ya-
nılmarıq. Aİ iqtisadiyyatı son illər bir-birinin ardınca 
şok yaşamaqdadır. Beynəlxalq Valyuta Fondunun sitat 
gətirdiyi məlumatlara görə, 2019-cu ildən bəri Aİ-nin 

DM-i real ifadədə təxminən 4,8 faiz artıb, ABŞ-da 
isə real DM-in artımı təxminən 8 faiz olub. Aİ-nin 
ən böyük iqtisadiyyatı olan Almaniyada adambaşına 
düşən DM faktiki olaraq azalıb. Avropa İttifaqı üçün 
rəsmi proqnozlar bu il artımın 1 faizdən az olacağını 
göstərir, müşahidəçilər isə gələcək vəziyyəti “qey-
ri-müəyyən” xarakterizə edirlər.

Əvvəlcə, koronavirus pandemiyası Avropa “birli-
yinin” kövrəkliyini əvvəllər heç vaxt yaşamadığı dərə-
cədə ifşa etdi. Sonra – Ukrayna ətrafında vəziyyətin 
kəskinləşməsinin yaratdığı “ener i şoku” baş verdi. 
İndi isə iki yeni “bədbəxtlik” gündəmə gəlib. Çin tərə-
findən davamlı olaraq artan iqtisadi rəqabət və tran-
satlantik ticarət müharibəsinin yeni mərhələsini vəd 
edən Donald Trampın gələn il ABŞ prezidentliyinə 
qayıtması təhlükəsi.

Doğrudur, Qərb optimistlərinin fikrincə, avropa-
lılar üçün ener i qiymətlərində yeni fəlakətli sıçra-
yışlar təhlükəsi “artıq keçmişdə” qalıb. Lakin ener i 
qiymətləri nə qədər azalsa da, onlar Avropa İttifaqının 
əvvəlki iqtisadi modelinin effektiv fəaliyyət göstər-
məsinə imkan verən səviyyədən xeyli yüksək olaraq 
qalır.  2022-ci ilin payızında Aİ-nin xarici işlər və təh-
lükəsizlik siyasəti üzrə ali nümayəndəsi Cozep Borrell 
“ Foreign Policy” nəşrinə müsahibəsində vəziyyəti belə 
şərh etmişdi: “Aİ-nin əvvəlki iqtisadi uğurlarının iki 
sütunu bunlar idi – Rusiyadan ucuz xammal və Çindən 
ucuz işçi qüvvəsi”. Hətta o zaman Avropa komissarı 
hər iki resursun tükəndiyini və “yeni modelə ehtiyac 
olduğunu” bildirirdi.

Çin bu minilliyin əvvəlindən, TT-yə üzv olduq-
dan sonra Qərb şirkətləri üçün “monta  sexi”ndən dün-
yanın aparıcı iqtisadiyyatlarından birinə çevrilib. Bu 
isə Qərbi qorxudur. 2000-ci illərin sonlarında ABŞ və 
Avropa İttifaqının rəsmi dairələrində “kritik sahələr-
də Çindən asılılığın qarşısının alınması” zərurəti 
haqqında ciddi söhbətlər gedirdi. Amma bu arada Çi-
nin ixracatında sənaye məhsullarının payı durmadan 
artırdı. Bu gün “O CD T VA Database”-nin yaydığı 
məlumatlara əsasən, Çinin qlobal sənaye istehsalında 
payı 35 faizə çatıb. Avropa İttifaqının iqtisadi inkişa-
fının əsas drayveri olan Almaniyanın payı cəmi 4 faiz, 
 Aİ-nin ikinci və üçüncü iqtisadiyyatları olan Fransa və 
İtaliya isə – hər biri 2 faiz təşkil edib. 

 Avropanın Çindən “asılılığını azaltmaq”, yəni 
bu ölkədən əsas resursların və malların tədarükünü 
azaltmaq, habelə Çinə investisiyaları və yüksək tex-
nologiyalı malların ixracını məhdudlaşdırmaq cəhdlə-
ri yalnız xərclərin kəskin artmasına səbəb olacaqdır. 
“The conomist” nəşrinə görə, Çinlə ən sıx əlaqədə 
olan Avropa iqtisadiyyatı Almaniya üçün, hətta nizam-
lı bir şəkildə ayrılma belə DM-in 1,2 faizini itirməsi 
hesabına başa gələcək. Digər iri Avropa ölkələri isə 

 DM-in təxminən 0,5 faizini itirəcək. Çinin itkiləri 
təxminən 2 faiz olacaq.

Bu məsələrdən aydın görünür ki, Avropa rəsmilə-
rinin ucadan danışmaq istəmədikləri əsas məsələ məhz 
ABŞ ilə geoiqtisadi münasibətlərdəki problemlərdir. 
Çünki Vaşinqtonun öz strate i maraqlarını həyata ke-
çirməsi Qədim dünyadakı nominal müttəfiqlərinə çox 
vaxt zərər vurur. Avropa siyasi elitası ABŞ-nin belə 
əbədi və əzəli bir devizini əsla unudur: “Amerikanın 
əbədi dostları yox, əbədi maraqları var”. Əvvəldə qeyd 
etdiyimiz kimi, məsələnin kökü ondan ibarətdir ki, 
Avropa İttifaqı Amerika iqtisadiyyatını dəstəkləməyə 
çalışır... Avropa İttifaqı real olaraq  ABŞ-ni, onun iq-
tisadiyyatını, iqtisadi siyasətini dəstəkləmək üçün Av-
ropa ölkələrinin iqtisadiyyatlarını məhv etmək alətinə 
çevrilib. 

Bu günün bir reallığına diqqət yetirin. Rusiya– 
Ukrayna münaqişəsinin alovlanması ABŞ və Avropa 
arasında silah alışı sahəsində rəqabətin yeni mərhələ-
sinə səbəb olub. Həm Almaniyada, həm də Fransada 

hərbi sənaye müəssisələrinin mənafeyinə ciddi ziyan 
dəyir. Hər kəs başa düşür ki, hərbi-sənaye komplek-
si şirkətlərinin əhəmiyyətli dövlət subsidiyaları aldığı 
Avropa bazarında ABŞ-dən silah tədarükünə məhdu-
diyyətlər olmadığı halda, öz hərbi sənaye istehsalını 
inkişaf etdirmək siyasəti i asa uğrayacaq. Lakin Va-
şinqton “Rusiya təhlükəsi”ni əsas gətirərək, Avropa-
dakı müttəfiqlərindən mümkün qədər tez “müdafiə 
potensialını artırmağı” tələb edir. Belə olan halda, 
ABŞ-dən gələn təzyiqlərə boyun əyərək, əvvəlki onil-
liklərdə öz müdafiə sənayesinin problemlərinə məhəl 
qoymayan avropalı siyasətçilərin Amerika silahlarının 
idxalını artırmaqdan başqa çarəsi qalmır.

Bayden iqlim dəyişikliyi ilə mübarizədə “xeyirxah 
və ağlabatan” bəhanə ilə proteksionizmi gücləndirmək 
fürsətindən istifadə etdi. Onun Amerika sənayesi üçün 
elan etdiyi “yaşıl subsidiyaların” ölçüsü Avropada şok 
yaratdı. Avropanın “təmiz” texnologiya sənayesi, yeni 
kəş ərin okeanın o tayına axını üzündən artıq fəlakət 
yaşamaqdadır. 

Belə bir şəraitdə nəticəni dərk etmədən iqtisadi 
məsələlərin ideologiyalaşdırılması, həmçinin Vaşinq-
tonun “Qərbi” təkcə Rusiyaya deyil, həm də Çinə qarşı 
yenidən “soyuq müharibə” konfiqurasiyasına çəkmək 
istəyinə yol vermək Avropa İttifaqının dağılmasına 
böyük təkan verəcək. Bununla belə, bir çox əvvəlki 
yüksək səviyyəli Avropa rəsmiləri kimi, osep Borrell 
də karyerasını bitirməyə hazırlaşarkən Birliyin ciddi 
problemləri ilə bağlı səmimi bəyanatlar verməyə baş-
layıb: “Avropanın hakim dairələri yaxınlaşan prob-
lemlərin real miqyasını etiraf etməyə hazır görünür. 
Ancaq onlar üçün adekvat həll yolları tapa biləcəklər-
mi? Axı bunun üçün onlardan böyük siyasi iradə tələb 
olunacaq, çünki Vaşinqton uzun müddətdir Qərbdə də 
bunu inhisara alıb”. 

Yekun olaraq demək istərdik ki, Avropa İttifaqı-
nın daim genişlənməsinə baxmayaraq, onun liderləri 
bu gün belə avropalı olmağın nə demək olduğu sua-
lına dəqiq cavab verə bilməyiblər. Avropa dəyərləri 
müqaviləsində adı çəkilən – azadlıq, demokratiya, 
insan hüquqları, qanunun aliliyi bütün sivil dünya 
üçün universaldır. Onların heç biri xüsusi “avropa-
lılıq” əlaməti ilə seçilmir. Avropanın xristian köklə-
rinə istinadlar konstitusiyanın hazırlanması mərhələ-
sində onun mətnindən çıxarılıb. stəlik, Aİ müasir 
Avropanın səlib yürüşləri, papalar və imperatorlar 
arasında qarşıdurma, renessans, kilsə islahatı və dini 
müharibələr, müstəmləkəçilik və maarifçilik irsi ol-
mamasının ağlasığmaz olduğu barədə vətəndaşlarla 
danışmaqdan utanır.

Bu məqamda görkəmli rus nasiri Fyodor Dosto-
yevskinin aşağadakı fikri yadıma düşdü. Ədib hələ 
1879-cu ildə  yazırdı: “Avropaya getmək istəyirəm... 
Bilirəm ki, ancaq qəbiristanlığa gedəcəm... Yerə yıxı-
lıb bu daşları öpüb ağlayacağam, - eyni zamanda bütün 
qəlbimlə əmin olacağam ki, bütün bunlar çoxdan qəbi-
ristanlıqdır və başqa heç nə”.

Əlbəttə, biz Avropanın qəbiristanlıq olmasını 
istəməzdik, amma Avropa İttifaqının Brüsseldəki bi-
nasının qarşısına yaxın illərdə “Burada Avropa İtti-
faqının baş ofisi yerləşib” sözlərinin yazıldığı  xatirə 
lövhəsinin vurulacağına əsla şübhə etmirik. 

İlqar RÜS ƏMOV  
X Q

Avropa Parlamenti 
yenə havanı silkələyir

Azərbaycanın dünyanın önəmli aktoruna  
çevrilməsi “qoca qitə”də müəyyən siyasi da-
irələri ciddi narahat edir. Belə  qüvvələr rəsmi 
Bakının Cənubi Qafqaz regionunda yeni real-
lıqlar yaratmasını həzm edə bilmir, müxtəlif 
böhtanlara əl atır, hüquqi müstəvilərdə pers-
pektivsiz təşəbbüslər göstərirlər. Bu məsələ-
də xüsusilə də korrupsiya qalmaqalları ilə 
gündəmdən düşməyən Avropa Parlamenti 
“fərqlənir”. tən gün “Azərbaycanda siyasi 
vəziyyət və insan haqları problemləri” möv-
zusunda keçirilən müzakirələrdə Azərbay-
can və Türkiyə düşmənləri gözlərini yumub 
ağızlarını açaraq, ölkəmizə qarşı böhtan, 30 il 
işğal siyasəti aparan Ermənistana isə bol-bol 
tərif yağdırıblar.  

mumiyyətlə, Avropa Parlamenti nədir? 
Azərbaycanda da gözəl bilirlər ki, Avropa İttifaqı-
nın bu qanunverici orqanı bəzi Qərb dairələrinin 
müstəqil siyasət yürüdən ölkələrə qarşı hərtərə i 
təzyiq göstərməyə çalışdığı daha böyük mexa-
nizmin sadəcə bir halqasıdır. “Qoca qitə”nin bəzi 
ölkələri Avropanın ideya və məramlarını, daha 
doğrusu, onun maraqlarını bölüşməyən ölkələrə 
qarşı “Səlib yürüşü”nə çıxır, böhtan kampani-
yalarını işə salır, sanksiyalardan dəm vururlar. 
Avropa Parlamentinin xarici siyasətində bütün 
ölkələrlə qarşılıqlı hörmətə əsaslanan və mehri-
ban əlaqələrin saxlanılmasına yönələn prinsiplərə 
əməl edən Azərbaycana qarşı qərəzli siyasət yü-
rütməsi də buna bariz nümunədir. Bakı bölgədə, 
ümumiyyətlə, dünyada ayırıcı xətlərə qarşıdır 
və hər bir ölkənin öz inkişafını müstəqil şəkildə 
müəyyənləşdirilməsi prinsipini dəstəkləyir.

Bu, bir faktdır ki, Qərbdəki bəzi siyasi 
 qüvvələr İkinci Qarabağ müharibəsində qalib 
gələrək, regionda yeni reallıq yaratdıqdan sonra 
Azərbaycana qarşı hücumları daha da artırıblar. 
Avropa Parlamentində rmənistan və erməni lob-
bisinin təsiri altında olan bir sıra dairələr qərəzli 
müzakirələr keçirir və müəyyən qətnamələr qəbul 
edirlər. COP29-un Azərbaycanda keçirilməsini 
heç cür həzm edə bilməyən ermənipərəst depu-
tatlar sərsəm bəyanatlar səsləndirirlər. Belə ki, 
ötən gün bu qanunverici orqanda keçirilən mü-
zakirələrdə növbəti böhtan və yalanlara geniş yer 
veriblər. Bu məsələdə xüsusilə də fransız depu-
tatlar canfəşanlıq ediblər. Avropa Parlamentinin 
Fransadan olan deputatı Nathali Lauzo ölkəsinin 
Azərbaycana düşmənçilik siyasətini tribunadan 
səsləndirib. O, BMT-nin ən mühüm tədbirlərin-
dən biri olan COP29-u “boykot” etməyə çağırıb. 

Əlbəttə, erməni lobbisinin əlində alətə çevril-
miş Natali Luazo kimi adamlar COP29-un əhə-
miyyətini anlamırlar. Luazo da çox gözəl başa 
düşür ki, onun ölkəsi Fransa əsrlər boyu müstəm-
ləkəçilik siyasəti yürüdür, işğal etdiyi ölkələrin və 
xalqların sərvətlərini talayır. Keçmişindən utan-
mayan fransızlar indi Azərbaycanı ittiham etməyə 
çalışırlar. Fransızların erməniləri “sevdiklərini” 
bilirik, amma dünyanın ekolo i problemlərinin 
müzakirəsinin Bakıda keçirilməsinə qarşı çıxış 
etmələrinin məntiqini anlamaqda çətinlik çəkirik. 

Əslində, burada başa düşülməyəcək prob-
lem də yoxdur, fransızlar və digər ermənipərəst 
 qüvvələr COP29-un Bakıda keçirilməsini bəhanə 
edərək, Azərbaycana qarşı böhtan kampaniyası 
aparırlar. Bu mənada digər fransalı deputat Fran-
sua-Xavier Belami də “fərqlənməyə” çalışıb. r-
mənilərə nə qədər “böyük məhəbbət” bəslədiyini 
nümayiş etdirməkdən özünü saxlaya bilməyən bu 
fransız ölkəmizə qarşı ağ yalanlar, böhtanlar səs-
ləndirib. Azərbaycanı haqsız yerə ittiham etməyə 
çalışan və COP29-u hədəf alan bu zatın çıxışını 
oxuduqdan sonra düşünməyə bilmirsən ki, o da 
digər bəzi Avropa siyasətçiləri kimi türkofobiya 
və islamofobiya ilə bağlı təkəbbürlü fikirlərin əsi-
ridir. 

Bir sözlə, Azərbaycanın müstəqil siyasət yü-
rütməsi, Qərbin regionda geosiyasi maraqlarının 
güclənməsinə kömək edən addımları dəstək-
ləməməsi “qoca qitə”dəki müxtəlif siyasi da-
irələri hiddətləndirir və bu qərəzli münasibət də 
ermənilərə dəstəkdə özünü büruzə verir. Amma 
Azərbaycana təzyiq göstərməyin və COP29-a 
hücumları davam etdirməyin heç bir perspektivi 
yoxdur. rməni lobbisinin qanuni nümayəndəsinə 
çevrilən Avropa Parlamenti regionda gedən pro-
seslərə mane ola bilməyəcək və belə qərəzli ad-
dımları ilə yalnız destruktivliyini və ikiüzlüyünü 
nümayiş etdirəcək.
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“Qlobus” yüksəkliyinin əbədiyyət ünvanı
Vətən Müharibəsi Qəhrəmanı Əfqan Abdurahmanovun zəfər tari çəsi

“Biz son 3 ildə Qəbələdə həyət evində qalırdıq. Həftə sonu onun evə 
gələn vaxtına az qalmış bir zəng gəlirdi. Telefonu açırdım, deyirdi: “Əli-
bəyə de, qapını açsın, çatıram”. Bax, onda dünyalar bizim olurdu. Gəlib 
həyətə girəndə darvazadan evə qədər salınmış daş cığırda xüsusi bir səs 
yaranırdı. Bu, onun çəkmələrinin, atdığı nizamlı addımların səsi idi. O 
gedən gündən həmin səsi və içəri girəndəki görkəmini elə hey xəyalımda 
canlandırıram. Evə girəndə öncə uşaqlarla görüşər, sonra mənə “gəl, sən 
də mənim balamsan...”  deyərdi. Onun bizimlə o görüş anına qaytmaq 
üçün ömrümü verərdim.” Bu ağrılı xatirə Vətən Müharibəsi Qəhrəmanı, 
şəhid polkovnik-leytenant Əfqan Abdurahmanovun həyat yoldaşı Rəqinə 
xanımın kövrək və nisgilli xatirələrindən bir parçadır. 

Əfqan Abdurahmanov kim idi?
Azərbaycan Ordusunun polkovnik-ley-

tenantı olan Əfqan Abdurahmanov 2020-ci 
il sentyabrın 27-də rmənistanın işğalı 
altında olan ərazilərin azad edilməsi və 
Azərbaycanın ərazi bütövlüyünün bərpa 
olunması üçün başlanan İkinci Qarabağ 
müharibəsi zamanı Murovdağ silsiləsində-
ki mühüm zirvələrdən birinin alınmasında 
şücaət göstərmiş, Suqovuşan qəsəbəsinin 
azadlığı uğrunda gedən döyüşlərdə iştirak 
etmiş, oktyabrın 10-da “Qlobus” yüksək-
liyi uğrunda gedən döyüşlər zamanı qəhrə-
mancasına şəhid olmuşdur. Polkovnik Qə-

bələ rayonunun Əmirvan kəndində dəfn 
olunmuşdur. Dövlət başçısının 09.12.2020-
ci il tarixli sərəncamına əsasən, Əfqan Ab-
durahmanova “Vətən Müharibəsi Qəhrə-
manı” adı verilmişdir. 

Həyatı
Əslən Qəbələ rayonunun Əmirvan 

kəndindən olan Əfqan Ağasəf oğlu Ab-
durahmanov 1976-cı ildə Bakı şəhərində 
dünyaya göz açıb. Qarabağ münaqişəsi 
başlayanda Əfqanın 12 yaşı vardı. Binəqə-
di rayonu Vahid Əzizov adına 30 nömrəli 
tam orta məktəbdə təhsil alırdı. Həmin vaxt 
çox qarışıq dövr idi. rmənilər tərəfindən 
azərbaycanlılara qarşı təxribat xarakterli 
qırğınlar törədilirdi. Çox keçmədən  Qa-
rabağ savaşı başladı. Torpaqlarımız işğal 
edildi, soydaşlarımız qaçqın-köçkünə çev-
rildi. Xocalı faciəsi baş verdi. Qarabağın 
incisi Şuşa işğala məruz qaldı. 

Bütün bu hadisələr onun yaddaşında 
dərin iz buraxdı...

Əfqan Dağlıq Qarabağın düşmən tərə-
findən işğal edilməsi ilə heç cür barışa bil-
mirdi. Buna görə də hərbçi olmaq və gələ-
cəkdə işğal altında olan torpaqlarımızın 
azad olunmasında iştirak etməyi qarşısına 
məqsəd qoydu. 1993-cü ildə orta məktəbi 
bitirəndə qəti şəkildə hərbçi olmağı, tərəd-
düd etmədən bu məqsədin arxasınca get-
məyi qərarlaşdırdı. 1995–1997-ci illərdə 
həqiqi hərbi xidmətini başa vurandan sonra 
sənədlərini Heydər Əliyev adına Azərbay-
can Ali Hərbi Məktəbinə verdi. İmtahan-
lardan uğurla keçən Əfqan ixtisasını dərin-
dən, incəliklərinədək öyrəndi. O, 2001-ci 
ildə məzun oldu və 1 il Silahlı Qüvvələrin 
Təlim və Tədris Mərkəzində təcrübə keç-

di. Burada Əfqanın bir zabit kimi peşəkar-
lıq səviyyəsi yüksəldi, daha müasir hərbi 
peşə bacarıqlarına və vərdişlərə yiyələndi. 
2002-ci ilin iyul ayından Gəncə şəhəri N 
saylı hərbi hissədə xidmətə başladı. Xid-
mət etdiyi müddətdə Müdafiə Nazirliyinin 
sərəncamları ilə Türkiyə, Çexiya və Çində 
müxtəlif kurslara, hərbi təlimlərə başladı. 

Aprel döyüşləri
Əfqan Abdurahmanov 2016-cı 

ildə Azərbaycan və rmənistan Silahlı 
Qüvvələrinin bölmələri arasında cəbhə-
nin Tərtər istiqamətlərində başlanan dö-

yüşlərdə iştirak edib. Aprel döyüşlərində 
ön cəbhədə olub. Bu döyüşlər Dağlıq Qara-
bağda 1994-cü ildə atəşkəs haqqında saziş 
imzalandıqdan bəri baş verən ən şiddətli 
döyüşlər idi. Azərbaycan Silahlı Qüvvələ-
rinin hücumları ilə Tərtər rayonunun Talış 
kəndi ətrafındakı yüksəkliklər və Seysulan 
kəndi, Cəbrayıl rayonunun Lələtəpə yük-
səkliyi və Cocuq Mərcanlı kəndi, Goran-
boy rayonunun Gülüstan kəndi, həmçinin 
Tərtər rayonunun Qazaxlar və Madagiz 
kəndi istiqamətindəki yollar düşməndən 
azad olundu.

Döyüşlər zamanı yaxın dostu, Milli 
Qəhrəman, polkovnik-leytenant Murad 
Mirzəyev şəhid oldu. O, dostunun ölümü 
ilə ilk sarsıntısını yaşadı.  Fəxri Xiyaban-
da dəfn olunmuş dostunu ziyarət etməyi 
həmişə özünə borc bilirdi. 

Əfqan ikinci sarsıntını 2020-ci ilin iyul 
ayında yaşayır. Tovuz döyüşlərində gene-
ral-mayor Polad Həşimovun şəhid olması 
xəbəri ona çox ağır təsir edir. və gəlib 

rəngi - ruhu ağarmış halda Poladın adını 
təkrarlayır. Məzuniyyətə cəmi 3 gün əvvəl 
çıxmasına baxmayaraq, bu xəbərdən sonra 
evdə qala bilmir, həyat yoldaşının daha bir 
neçə gün qalmasını israrla xahiş etməsinə 
baxmayaraq, elə ertəsi gün xidmət etdiyi 
hərbi hissəyə qayıdır. “Polad kimi oğul 
şəhid olub, mən istirahət edə bilmərəm”, 
–deyir.

Vətən müharibəsi
Bu hadisədən 2 ay sonra Azərbaycan 

ordusunun əks-hücum əməliyyatı başla-
dı. Əməliyyatların ilk günlərində Murov-
dağ silsiləsindəki zirvələrdən birinin azad 
olunmasına Əfqan Abdurahmanov rəhbər-

lik edirdi. Döyüş zabitinin rəhbərliyi ilə 
əməliyyat keçirilən zaman hərbiçilərimiz 
qalın sis-dumana düşür. Getdikcə duman 
daha da artır və bir addım irəlini də gör-
mək olmur. Ərazi qayalı, yarğanlı bir yer 
olduğundan adi bir səhv addım ölümlə, 
səhv istiqamətə getmək isə düşmən müha-
sirəsinə düşmək və ya döyüş əməliyyatının 
pozulması ilə nəticələnərdi. Əfqan Abdu-
rahmanov komandir kimi əsgərlərinə ca-
vabdeh olduğunu çox yaxşı başa düşürdü. 
Onları bu çətin vəziyyətdən çıxarmalı və 
döyüş tapşırığını yerinə yetirməli idi. O əs-
gərlərinə deyir: “Sıraya düzülün, öndə mən 
gedəcəyəm, bir-birinizin kəmərindən tutun 
və ardımca gəlin”.

Onun ən çətin anda doğru qərar verə 
bilmək peşəkarlığı, relyefi düzgün qiy-
mətləndirməsi sayəsində hərbçilərimiz itki 
vermədən sağ-salamat döyüş mövqeyinə 
çıxırlar. O, Murovdağ silsiləsindəki mü-
hüm zirvələrdən birinin düşməndən azad 
edilməsində qəhrəmanlıq göstərir və zir-
vəyə Azərbaycan bayrağı sancılır.

 Bu əməliyyat nəticəsində Azərbayca-
nın işğal olunmuş ərazilərini rmənistanla 
birləşdirən hərbi əhəmiyyətli Vardenis–
Ağdərə avtomobil yolu vizual, eləcə də 
atıcı silahların və artilleriya vasitələrinin 

atəş nöqtələri nəzarətə götürüldü. Əldə 
edilən hərbi üstünlük rmənistandan əlavə 
hərbi yüklərin işğal altında olan Kəlbəcər 
və Ağdərə istiqamətindəki marşrutla da-
şınmasının qarşısını almağa imkan verdi. 
Əməliyyatın uğurlu keçməsində Əfqan 
Abdurahmanov və onun döyüşçülərinin 
böyük rolu oldu.

Günbəgün hərbi hissələr, kəndlər, ra-
yonlar işğaldan azad edilirdi. Suqovuşanın 
azad edilməsindən öncə Əfqan Abdurah-
manovun dəstəsi mühasirəyə düşmək təh-
lükəsi ilə qarşılaşsalar da bu çətinliyin də 
öhdəsindən gəldilər. Əfqan Abdurahma-
nov oktyabrın 10-da Suqovuşan döyüşləri 
zamanı yaxınlıqda olan şiddətli partlayış 
nəticəsində qəhrəmancasına şəhid oldu. 
Valideynlərinin istəyilə igidimiz Qəbələ 
rayonunun Əmirvan kəndində dəfn olun-
du.

Əfqan Abdurahmanov Vətənə xidmət 
etdiyi dövrdə hərbi nailiyyətləri və üstün 
şəxsi keyfiyyətlərinə görə, Azərbaycan 
Silahlı Qüvvələrinin yubiley, “Qüsursuz 
xidmətə görə” 3-cü, 2-ci, 1-ci, “Hərbi 
xidmətdə fərqlənməyə görə” 3-cü dərə-
cəli medallarla təltif olunub. O, həmçinin 
ölümündən sonra “Vətən uğrunda” me-
dalı və “Suqovuşanın azad olunmasına 
görə” medalı ilə təltif edilib.

İgid şəhidimizin Hilalə adlı qızı və 
Əlibəy adlı oğlu yadigar qalıb. Həyat 
yoldaşını dinlədikcə, qadınlarımızın 
necə güclü, iradəli, çətinliyə sinə gərən, 
fədakar olduğuna bir daha əmin oluruq. 
Əfqanın xanımı Rəqinənin arzusu öv-
ladlarının xoşbəxt olduğu günü görmək, 
bununla da həyat yoldaşının ruhunu 
şad etməkdir. Onunla görüşdüm. Kə-
dərli, amma təbəssümlü sifəti təravətini 
itirməyib. Gözlərinin dərinliklərindəki 
qəm kölgəsi isə asanca sezilir. Böyük 
sevgisini yaşadan Rəqinə xanıma ilk su-
alım belə oldu:

 Necə tanış olmuşdunuz?

– Əfqanla ata tərəfdən qohumluğmuz 
var. Amma mən sonuncu dəfə Əfqanı 
görəndə 12 yaşım vardı. Əfqan Bakıda 
yaşayırdı, mən kənddə. 1999-cu il avqust 
ayının 1-də qohumumuz Əmirvan kəndin-
də toy edirdi. Mənim o zaman 18 yaşım 
vardı. Ailəmizlə həmin toya getdim. Əfqa-
nın gələcəyini bilmirdim. Barmağımda 
üzük vardı, onun mənə ilk sözü o oldu ki, 
“o üzüyü barmağına doğurdan taxmısan?” 
Bu sözlə onun mənə nə demək istədiyini 
başa düşdüm, amma dedim ki, “yalandan 
da üzük taxarlar?” O, yəqin ki, inanmadı. 
Çünki toyda anama deyib ki, “mən hələ 
oxuyuram, amma bu qız mənimdir, heç 
kimə vermə”.

 Toy bitdi, hərəmiz öz evimizə getdik. 
Həmin ilin dekabr ayında nişanlandıq. O 
vaxt Əfqan 3-cü kursda oxuyurdu, 2 il ni-
şanlı qaldıq. Hərbi məktəbdə oxuduğuna 
görə, o ancaq tətil, ya da bayram vaxtı məni 
görməyə gəlirdi. 2001-ci il sentyabrın 1-də 
toyumuz oldu. Artıq məktəbi bitrib ilk ley-
tenant rütbəsini almışdı. vliliyimizin ilk 
ilində onun ata evində ailəsi ilə birlikdə ya-
şadıq. 2002-ci il iyul ayının 16-da qızımız 
Hilalə dunyaya gəldi. Əfqan hərbi akade-
miyanın təlim-tədris mərkəzində zabitlik 
təcrübəsini başa vurub təyinatla Gəncədəki 
“N” saylı hərbi hissəyə göndərildi.

Gəncə həyatı 
 4 il Gəncədə yaşadıq. Təzə ailə, vali-

deynlik məsuliyyəti. O, işdə növbədə olan 
vaxtlar mənə hər şey çətin gəlirdi: gecə tək 
qalmaq, körpə uşaqla yaxınında kimsən 
yox... Çöldən evə gələnimiz yalnız Əfqan 
idi. Növbədən sonra verilən istirahət gü-
nündə nə yatmazdı, nə dincəlməzdi, bizə 
vaxt ayırırdı. Gəncənin gəzməli, görməli 
yerlərinə gedirdik. Gəzməyə çox həvəsli 
idi, amma hərbçi həyatı buna imkan ver-
mirdi. Təbii, mən də bilirdim ki, hərbçinin 
işi çətindir, üstəlik, torpağı işgal altında 
olan bir ölkədə. 

O, çox qayğıkeş insan idi. Atam- anam 
dünyasını dəyişəndə mənə dedi ki, ağlama, 
mən var olduqca sənin hər şeyin mənəm. 
İndi onun o sözlərini xatırlamağın mənə nə 

qədər çətin olduğunu sözlə ifadə edə bil-
mirəm. Çətin həyat yaşadıq, amma, inanın, 
hər çətinlikdən sonra onu görmək bütün 
çətinlikləri unutdururdu. 2006 – 2008-ci 
illərdə o, ön xətdə xidmət edirdi. Naftalan 
şəhərində “N” saylı hərbi hissənin Tapqa-
raqoyunlu kəndində yerləşən bölməsin-
də bölük komandiri vəzifəsində xidmət 
edirdi. Biz isə Bakıda onun ata- anası ilə 
qalırdıq. 2007-ci il may ayının 27-də oğ-
lumuz Əlibəy dünyaya gəldi. Dağda, ön 
xətdə xidməti zaman hər məzuniyyətə 
gələndə övladlarını böyümüş görürdü. O 
üzgün halda “övladlarımın mənsiz, mənim 
onlarsız zamanımız gedir”– deyirdi. Son-
da əlavə edirdi ki, “peşəm belə tələb edir”. 
Məzuniyyətı bitəndə onunla sağollaşmaq, 
yola salmaq çətin olurdu, uşaqlar ağlayır-
dı, ayrılmaq istəmirdilər. Birtəhər sakit-
ləşdirib yola düşürdü. 2008-ci ildə onu ön 
xətdən Naftalan şəhərindəki hərbi hissəyə 
düşürdülər. Onda bizi də yanına apardı. 
Bir müddət orada gözəl günlər keçirdik, 
saymaqla, bitməz, deməklə anlatılmaz. İşə 
gedir, nahara evə gəlir, axşam yanımızda 
olurdu. Mən hər gün onu işə yola salanda 
içimdə onu itirmək qorxusu olurdu.

 2009-cu il sentyabrın 15-də qızımız 
Hilalə Naftalan şəhər 2 saylı tam orta mək-
təbin 1-ci sinfinə getdi. Qızımızın atdığı ilk 
addımları izləyir, işi çətin olsa da hər gün 
dərslərilə maraqlanırdı. 2010-cu il avqust 
ayında yenə xidmət yeri dəyişdi. Bu dəfə 
Tərtər rayonunda az müddətdə xidmət etdi. 
2011-ci ilin yanvar ayında Bakıya onunla 
birlikdə gəldik və 2015-ci ilin mart ayına 
qədər Bakıda yaşadıq.

İllər ötüb keçirdi
Əfqan işi ilə bağlı xarici ölkələrdə ol-

muşdu. Deyirdi ki, təqaüdə çıxanda sizi də 
getdiyim ölkələrə aparacağam. O ən çox 
Çindən danışırdı. Bu gün bunu xatirə kimi 
danışmaq mənə çox çətindir. Dediklərim 
bizim həyata keçməyən arzularımız idi. 

Amma nə yaxşı ki, Əfqan bizim həyatmız-
da olub, nə yaxşı ki, bizim onun kimi ailə 
başçımız olub. O, bizim üçün cismən yox-
dur, ruhən yanımızdadır. Bunu bizə hiss et-
dirir, yuxularımıza gəlir, özünün daim var 
olduğunu bildirir. O aramızda olmasa da 
mən onu hər gün gələcək deyə gözləyirəm. 
Qapımızı onun döyəcəyini eşitmək, açanda 
onu görəcəyəm ümidi məni yaşadır.

 Müharibə başlayanda hansı hisslə-
ri keçirdiniz? 

– 2020-ci il sentyabrın 26-sı idi. və 
gələndən 3–4 saat keçmişdi ki, müharibənin 
başlanması xəbəri gəldi. Uşaqları mağaza-
ya apardı, xeyli ərzaq aldı və geri qayıda-
cağını bildirdi. Samovar qaynatdım, çay 
dəmlədim, içdik. Nə edəcəyimi bilmədim, 
amma Əfqan üçün çox da narahat olmadım. 
Təcrübəli hərbçi olduğundan ona nəsə ola 
biləcəyini düşünmədim. Axşamüstü saat 5 – 
6 arası onu yola saldıq. Əlibəy çox da başa 

düşmürdü, amma Hilalə onu yola salmağa 
qapıya çıxdı, özünü saxlamayıb ağladı, mən 
özümü güclə toparladım ki, onun fikri bizdə 
qalmasın, maşın sürür, sükan arxasındadır. 
Hilalənin alnından öpdü, dedi, qızım, na-
rahat olma, ata gələcək, dərslər başlayanda 
səni Bakıya aparacaq. Həmin il Hilalə Azər-
baycan Dillər Universitetinə daxil olmuşdu. 
Amma sözlər onun boğazında düyünləndi, 
qızının göz yaşlarına dözmədi, üzünü yola 
tutub “hələlik”– dedi və bizdən ayrıldı. 
Hilalə bu il Azərbaycan Dillər Universite-
tindən məzun olub. Əlibəy isə Çexiyanın 
Praqa şəhərində yerləşən Çarles Universite-
tinə daxil olub, fizika-riyaziyyat fakültəsin-
də təhsil alır. 

Hilalə (qızı):
– Atam bizə çox xoş xatirələr qoyub. 

Hər yerdə qürur duya bilməyimiz üçün dö-
yüşüb. Hara gedirəm, deyirlər qəhrəmanın 
qızıdır, Abdurahmanovun övladıdır. Bu, 
mənə güc verir. Atam qardaşımla da, mə-
nimlə də dost kimi idi. Bizə həyatda hansı 
mövqeyə sahib olacağımızdan asılı ol-
mayaraq, düzgün, ədalətli olmağı tövsiyə 
edirdi. Atam bütün qızların ağlında olan, 
arzuladıqları ideal bir ata tipi idi. vdə 
olanda dərslərimizlə maraqlanar, başqa 
məşğuliyyətlərimizlə bağlı düzgün məs-
ləhətlər verərdi. 

Rəqinə deyir:
– Mən ömrümüzün sonunadək 

səs-küydən uzaq, sakit bir həyat yaşamağı 
arzulayırdım, amma arzum ürəyimdə qal-
dı. Əfqanda böyük ruh yüksəkliyi, qələbə 
əzmi vardı. Deyərdi ki, “siz düşmən üzə-
rində qələbə çalıb xidməti başa çatdırma-
ğın nə olduğunu bilirsinizmi?” İndi mənim 
üçün ən ağır olan bilirsiniz nədir? İstər 
müharibədə, istərsə də məclislərdə çəkilən 

videolarda hərəkətini görürsən, səsini eşi-
dirsən, əlini uzadıb toxunmaq istəyirsən, 
alınmır. Hər gün o uzanan, amma havada 
boş qalan ələ yazığım gəlir... 

Azərbaycan dövlətinin göstərdiyi qay-
ğı və diqqət bizi qane edir. Əfqanın şəhidli-
yindən sonra Vətən Müharibəsi Qəhrəma-
nının ailəsi kimi dövlət bizi 3 otaqlı mənzil 
və Prezident təqaüdü ilə təmin edib.

Rəqinə xanımdan ayrılanda bir şəkil 
uzadıb “Bu yazılardan başladı Əfqan-
sız həyatımız”  dedi. Baxdım: telefonla 
göndərilmiş mesa , şəkil və tarix. Gön-
dərən: Afgan Nar, tarix: 10 Ekim 2020, 
vaxt: saat 07.20 mesa : Sabahınız xeyirli 
olsun və 2 öpüş, 1 ürək simvolu. Bəli, 4 
il öncə göndərilmiş son mesa , son şəkil. 
Və Vətən uğrunda qurban gedən şərə i 
bir ömrün sonu...

Zərifə BƏ İRQIZI 
 XQ
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MƏDƏNİYYƏT

Xəbər verildiyi kimi, sentyabrın 
17-də Rusiyanın Ufa şəhərində Döv-
lətlərarası Humanitar Əməkdaşlıq 
üzrə Fondun 17-ci forumunda Laçın 
şəhəri MDB-nin 2025-ci il paytaxtı 
elan edilib. Oradakı təqdimatda Laçı-
nın əsrarəngiz gözəlliyi hər kəsi valeh 
edib. Oktyabrın 8-də isə Moskvada 
keçirilmiş MDB Dövlət Başçıları Şu-
rasının iclasında Laçın şəhəri 2025-ci 
ildə MDB-nin mədəniyyət paytaxtı 
elan edilməsi barədə qərar təsdiqlə-
nib. 

Laçın 28 il yarımlıq işğaldan sonra 
azad olunub, hazırda bu şəhərə keçmiş 
məcburi köçkünlərin qayıdışı təmin edilir. 
Dövlətimizin başçısının Şura iclasında de-
diyi kimi, Laçının MDB-nin mədəniyyət 
paytaxtı elan edilməsini həm laçınlılar, 
həm də bütün Azərbaycan xalqı böyük 
minnətdarlıqla qarşılayıb. 

Uca dağlar qoynunda qərar tutan Laçı-
nın təbii gözəlliyi ilə yanaşı, strate i önəmi 
də var. 1992-ci ilin mayında bu rayonun 
işğalı sayəsində rmənistanla Qarabağ 
separatçıları arasında “dəhliz” açılmışdı 
və bütün hərbi texnika, silah-sursat daşı-
nırdı. Suriyadan, Livandan gələn erməni 
ailələri Laçında yerləşdirilərək, özlərini ev 
sahibləri kimi aparırdılar. Nəhayət, qanlar 
və canlar bahasına haqq öz yerini tapdı və 
Laçın da yağıların “əyri” ayaq izlərindən 
və murdar nəfəsindən təmizləndi. 

Əvvəllər Abdallar adlandırılan, 1924-
cü ildən isə şəhər statusu alan Laçın şəhəri 
1930-cu ildən rayon mərkəzi olub. XX əsr-
də Azərbaycanın tanınmış yazıçılarından 
biri olmuş Tagı Şahbazi Simurq rayona 
yaxınlıqdakı dağın adını verməyi təklif 
edib. Laçın adı özündə azadlıq sevən, məğ-
rur quş mənasını ehtiva edir. lə hər iki Qa-
rabağ müharibəsində bütün istiqamətlərdə 
dağlar diyarının igid övladları məhz laçın 
kimi, qartal kimi o yerlərdə qıy vurublar. 
Onlarından 285 nəfəri şəhadətə ucalıb, 66 
nəfəri girov götürülüb, 120 nəfər əlil olub. 
Müharibədə xüsusi şücaət göstərmiş 6 la-
çınlı – İsrafil Şahverdiyev, Kamil Nəsibov, 
Fazil Mehdiyev, Oqtay Güləliyev, Ələsgər 
Novruzov və Qorxmaz yvazov Azərbay-
canın Milli Qəhrəmanı adına layiq görü-
lüblər. 

...Anamın doğma yurd-yuvası olan 
Laçına hələ uşaq vaxtlarımdan dəfələrlə 
getmiş, gözəlliklərini gözümə-könlümə 
köçürmüşəm. İlk poetik yaşantılarımdan 
olan “Laçın” şeirimi bir qohumumun mən-
dən xəbərsiz aparıb rayon qəzetində çapa 
verdiyini də yaxşı xatırlayıram. Onu da de-
yim ki, 2006-cı ildən “Xalq qəzeti”ndə ça-
lışsam da, Laçından yazdığım ilk məqaləm 
hələ 1977-ci ildə bu qəzetdə dərc edilib. 
“Laçında mehman olsan...” adlanan həmin 

məktubumu hərbi xidmətdən qayıtdığımda 
o ulu dağlara ana babamla nənəmin gö-
rüşünə getməyimlə əlaqədar yazmışdım. 
Daha sonra işğala məruz qalan Laçının 
həsrəti ilə şeirlər qələmə almışdım:

Çapam səməndimi, çatam dağlara,
İlham kəməndini atam dağlara.
Sinə dağlarımı qatam dağlara,
Günüm-güzəranım puçdu Laçınsız...

Nəhayət, Laçın azad olundu, məskun-
laşdırıldı. Həmkarlarım Tahir Aydınoğlu 
və Səbuhi Məmmədovla Laçına ötənilki 
unudulmaz səfərim bu yerlərlə bağlı həs-
rətimin sonu kimi tərənnüm misralarına 
çevrildi:

Laçında yer göyə yaxın,
Mələklər göydəndüşmədi.
Gözüm öpdü bu növrağı,
Sözə yad ilmə düşmədi.
 
Gələn il MDB-nin mədəniyyət paytax-

tı olacaq Laçında milli-mənəvi dəyərlər 
həmişə yüksək olub. Xatırladım ki, ötən 
il – iyulun 31-də Prezidentin “Azərbaycan 
Respublikasının işğaldan azad edilmiş əra-
ziləri üzrə şəhər günlərinin təsis edilməsi 
haqqında” sərəncamı ilə el bayramları ke-
çirilməyə başlayıb. Həmin il avqustun 26-
da Laçında ilk Şəhər günü keçirilib. Builki 
Şəhər günü isə Laçının dörd məkanında 
– Bayraq meydanı, Lacinema  kinoteatrı, 
seyrəngah və Həkəri çayının sahilindəki 
bulvarda gerçəkləşib. Müdafiə Nazirliyi-
nin Əlahiddə Nümunəvi Hərbi Orkestri 
vətənpərvərlik ruhlu musiqilər ifa edərək 
dağlara möhtəşəm əks-səda salıb. 

Şəhər günündə “Ata vəsiyyəti – oğul 

Zəfəri” və “Bir millət, iki dövlət” adlı xal-
çaların hanadan kəsimini böyük maraqla 
qarşılanıb. “Ata vəsiyyəti – Oğul Zəfəri” 
xalçası Ulu öndər Heydər Əliyevlə bağlı 
kövrək anları, müzəffər Ali Baş Komandan 
İlham Əliyevin “Zəfər Yürüşü” zamanı 
göstərdiyi sərkərdəlik qətiyyətini yada sa-
lıb. Digər xalça isə ümummilli lider Heydər 
Əliyevin Azərbaycan–Türkiyə qardaşlığı 
haqqındakı məşhur kəlamı əsasında hazır-
lanıb. Hər iki dövlətin bayrağının əks olun-
duğu xalçanın fonunda Qarabağın məşhur 
“Xətai” (XV  əsr) qrupuna aid “Ə dahalı” 
xalçasından və Türkiyənin “Lotto” (XV  
əsr) xalçasından fraqmentlər verilib. 

Yeni yaradılan “Lacinema” kinote-
atrında rəsm və foto sərgiləri nümayiş 
etdirilməsi, filmlərə baxılması burada 
mədəniyyətə ciddi önəm verildiyinin aş-
kar göstəricisidir. Dünya şöhrətli fotoqraf 
Reza Deqatinin əsərləri maraqla qarşıla-
nıb. yni zamanda şəhərdəki seyrəngahda 
xalq tətbiqi sənəti üzrə ustad dərsləri təş-
kil olunub. Şəbəkə, həsirçilik, keramika, 
misgərlik və s. sahələr üzrə məhsulların 
hazırlanması prosesi əyani nümayiş etdiri-
lib. “Can Laçın” yarmarkasında yerli mət-
bəx nümunələri təqdim olunub. Uşaqlar da 
bayramda yetərincə əyləniblər. 

Dağlar qoynunda “Poeziya saatı”, yeni 
çapdan çıxmış “Laçın – 100” ədəbi anto-
logiyasının təqdimatı burada mədəni kök-
lərin qədimlərə gedib çıxdığını göstərir. 
Həmin kitab Laçın şəhərinin salınmasının 
100 (1924–2024) illiyinə həsr olunub. 
Nəşrdə Laçın ərazisində yaşamış şair, na-
sir və aşıqların yaradıcılığından nümunələr 
toplanıb. 400 illik dövrü əhatə edən anto-
logiyanın poeziya bölümü Sarı Aşıq, Mir 
Həmzə Nigari kimi klassiklərin yaradıcılı-

ğı ilə açılır.
Laçında “Füzuli 530 – məclisi-üns” adlı 

muğam və poeziya məclisi, Şuşa Dövlət 
Musiqili Dram Teatrının aktyorlarının “Sarı 
Aşığın hekayəti” adlı bədii kompozisiyası 
da yaddaqalan tədbirlərdəndir. Musiqi şölə-
nində Xalq artisti Faiq Ağayev, Əməkdar 

artistlər htiram Hüseynov, Lalə Məmmə-
dova, İlkin Əhmədov, Rəşad İlyasov və 
digər ifaçılar, aşıq sənəti ustaları, Fikrət 
Əmirov adına Azərbaycan Dövlət Mahnı 
və Rəqs Ansamblı, “Laçın” muğam qrupu 
öz çıxışları ilə mədəni tədbirlərə əlavə rəng 
qatıblar. Mərhum müğənni Məhəbbət Kazı-
movun əzəli torpaqlar əldən gedəndən sonra 
oxuduğu “Laçınım” mahnısının səs yazısı 
xəyallarda silinməz izlər buraxıb. Bey-
nəlxalq müsabiqələr laureatı, gənc tarzən 
İbrahim Babayevin solo çıxışı da ruh ox-
şayıb. Laçın Günü təntənələrinə möhtəşəm 

atəşfəşanlıqla yekun vurulub. Azad şəhərin 
səması rəng bərəng işıqlara bürünüb.

Ədəbi antologiyanın Bakıdakı Atatürk 
Mərkəzində də təqdimatı olub. Şifahi ədə-
biyyat kitabxanamıza dəyərli töhfə olan bu 
topluda tanınmış klassiklərlə yanaşı, indiyə 
qədər ədəbi aləmə məlum olmayan Əmir 
Bəy, Şair Məmmədalı, Qara Kərim, Aşıq 
Alı (Suvatlı), Aşıq Abbas, Aşıq Cəfərqulu 
kimi el sənətkarlarının yaradıcılığından 
nümunələr verilib. mumilikdə, 98 müə-
lifin yaradıcılığı əks olunub. Nəşrdə xeyli 
tarixi məlumat da var. 

Antologiyanın tərtibçisi şair İlham Qəh-
rəman “Laçın folkloru”, “Laçın lətifələri”, 
Sarı Aşığa həsr olunan “Gül dəftəri” kimi 
kitabları ilə də ədəbi aləmdə yurdsevər ya-
zar kimi tanınır. Onun dedikləri:

– Bu antologiya yurdumuzun bədii sal-
naməsidir. Kitabda elə söz adamları var ki, 
onların adları Laçınla qoşa çəkilir. Hüseyn 
Kürdoğlu, Ağa Laçınlı, Xasay Cabbarov, 
İlyas İbrahimov, Aşıq Umbay, Malik Fər-
rux və digər şairlərin adları Laçına şərəf 
gətirir. Laçına qəlbən bağlı olan Rəşad Mə-
cidin şeirlərini də sevə-sevə topluya daxil 
etmişik.

Hazırda rmənistanın da daxil oldu-
ğu MDB-nin mədəniyyət paytaxtı qədim 
Səmərqənddir. Düz 9 həftədən sonra esta-
feti qəbul etməyə hazırlaşan Laçın şəhəri 

bu faktla düşmənlərə daha bir gözdağı 
olub. Dünya dağ vüqarlı Laçını həm də 
mədəniyyət mərkəzi kimi tanıyacaq. Gələn 
il MDB çərçivəsində, o cümlədən ayrı-ayrı 
üzv ölkələrdə Laçın şəhərinə həsr olunan 
müxtəlif mədəni tədbirlər keçiriləcək.

Bir sözlə, Laçının MDB-nin mədəniy-
yət paytaxtı seçilməsi barədə qəbul olunan 
tarixi qərar Azərbaycanın həm diplomatik, 
həm də mədəni qələbəsidir.

Əli NƏCƏFXANLI  
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“Laçınım mənim”

“İrəvan: tarixi həqiqətlər və şəxsiyyətlər” 
Azərbaycanın indiki hüquqi və siyasi sərhədlərindən kənarda qalan Qərbi 

Azərbaycanda min illər boyu yaşayan ata-babalarımız zəngin maddi və 
mənəvi mədəniyyət nümunələri yaradıblar. Bu isə ümumən Azərbaycanın elm, 
təhsil və dövlətçilik tarixinin ayrılmaz bir hissədir. Filologiya elmləri doktoru, 
professor Fəridə Səfiyevanın “İrəvan: tarixi həqiqətlər və şəxsiyyətlər” kitabı 
bu baxımdan mühüm elmi-nəzəri və praktik əhəmiyyət daşıyır. 

 Bugünlərdə təqdimatı keçirilən vacib 
mənbə İrəvanın tarixi, mədəni, demoq-
rafik və sosial məsələlərinə işıq tutaraq, 
zaman-zaman orada baş verən ictimai-si-
yasi və mədəni hadisələrin xronologiya-
sını, azərbaycanlıların bu prosesdəki ye-
rini və rolunu göstərir. Gərgin zəhmətin, 
ciddi elmi axtarışların nəticəsində ərsəyə 
gələn foto-albomun əhəmiyyətini bir neçə 
aspekt dən dəyərləndirmək olar.

Kitab, hər şeydən əvvəl, tarixi həqiqət-
lərin bərpasına xidmət edir. Azərbaycan-
lıların İrəvanın qədim sakinləri olmasını, 
onu qurub-yaratmasını, əsrlərlə orada ya-
şamasını, zəngin maddi-mənəvi sərvətlər, 
təhsil-tərbiyə ənənələri yaratmasını arxiv 
materiallarının və şəkillərin dili ilə sənəd-
ləşdirərək geniş oxucu kütləsinə çatdırır, 

zamanla təhrif olunmuş və ya unudulmuş 
həqiqətlərin yenidən işıqlandırılmasına 
kömək edir. Nəşr İrəvanın tarixi və mədə-
ni irsinin doğru bir şəkildə gələcək nəsil-
lərə çatdırılmasına, digər tərəfdən erməni 
yalanlarının və saxtakarlıqlarının ifşasına 
xidmət edir. 

İrəvan şəhərində vaxtilə mövcud olan 
tarixi abidələr, mədəni irs və memarlıq 
nümunələri xalqımızın tarixi yaddaşıdır. 

rmənilər bu möhtəşəm tarixi abidələri – 
məscidləri, sarayları, məqbərələri, karvan-
saraları, hamamları, qalaları məhv etməklə 
mədəni irsimizə ağır zərbə vurublar. Ki-
tabda verilən şəkillər həmin tarixi abidələ-
rin bir vaxtlar mövcud olduğunu və hansı 
məqsədlə erməni vandalizminin qurbanına 
çevrildiyini sübut edən canlı sənədlərdir. 
Bu fotoşəkillər yazılı sənədlərdən fərqli 
olaraq daha təsirli şəkildə baş verən dağın-
tıların real miqyasını insanlara çatdırır. 

Bu kitab həm də İrəvanda yaşayan ta-
rixi şəxsiyyətlərin irsi və kimliyini təsdiq 
edən mötəbər mənbədir. Kitabda İrəvanda 
yaşayan və milli mühitin formalaşmasında 
böyük xidmətləri olan tanınmış azərbay-
canlı şəxsiyyətlərin kimliyi və irsi sənəd-
ləşdirilir, onların ailələrinin cəmiyyətə və 
milli kimliyə verdiyi töhfələr əyani şəkildə 
göstərilir. Şəkillər vasitəsilə İrəvanskilər, 
Əliyevlər, Qədimbəyovlar, Topçubaşovlar, 
Makinskilər, Seyidzadələr, Mirbağırovlar, 
Mirbabayevlər, Məmmədzadələr, Qazı-
yevlər, Qazızadələr, Bağırbəyovlar, Nəcə-
fovlar və başqa nəsillərin tanınmış şəxsiy-
yətlərinin həyatına, geniş ictimai-siyasi və 

elmi-mədəni fəaliyyətlərinə nəzər salmaq 
mümkün olur. Bu da oxuculara həmin döv-
rün mədəni və ictimai mənzərəsini daha 
yaxından başa düşməyə imkan yaradır. 
Ailə şəcərəsi şəkilləri milli kimliyin qo-
runmasında və ailə dəyərlərinin saxlanıl-
masında mühüm əhəmiyyət daşıyır. İrəvan 
milli mühitinin yetirdiyi azərbaycanlılar 
təkcə öz dövrünün liderləri, alimləri və 
mədəniyyət xadimləri deyil, həm də bu 
dəyərləri ailələri vasitəsilə gələcək nəsil-
lərə ötürmüş şəxslərdir. 

Zamana şahidlik edən bu şəkillər 
həm də dövrün yaşayış tərzini, o vaxtın 
adət-ənənələrini, geyimlərini və həyat tər-
zini əks etdirir. Şəxsi və ailə şəkillərinə 
baxmaqla İrəvan şəhərinin tarixi, mədəniy-
yəti, təhsil ocaqları (qəza məktəbi, progim-
naziya, gimnaziya, seminariya, rus-tatar 
(Azərbaycan) məktəbi) haqqında geniş 
məlumat almaq mümkündür. 

Foto-albomda etnik gərginliklər nəti-
cəsində İrəvandakı azərbaycanlıların necə 
sıxışdırıldığı, qanlı münaqişələrin, depor-
tasiyaların, etnik təmizləmələrin qurbanına 
çevrilməsinin əyani şəkildə göstərilməsi 
müasir dövrdə Cənubi Qafqazda gedən 
proseslərin daha dərindən başa düşülmə-
sinə kömək edir.

Professor Fəridə Səfiyevanın “İrəvan: 
tarixi həqiqətlər və şəxsiyyətlər” toplusu 
İrəvandakı zəngin mədəni sübutlu-dəlilli 
təqdimatı, həm də bu sahədə çalışan təd-
qiqatçılar, tarixçilər üçün qiymətli bir 
mənbədir. Qədim şəhərimizin tarixinə bir 
pəncərə açaraq, bizləri həmin dövrün ta-
rixi, mədəni-mənəvi irsi, təhsil ocaqları və 
şəxsiyyətləri ilə sanki əyani şəkildə görüş-
dürür. 

Fərru  RÜS ƏMOV,  
Əməkdar elm adimi,  
Beynəl alq edaqoji  
Akademiyanın üzvü

“Meydan” aşıqları Tbilisi Festivalında
Borçalıdakı soydaşlarımızdan ibarət “Meydan” Aşıqlar Qrupu bu ölkənin 

paytaxtında keçirilən Uşaq və Gənclər Etnoqrafik Ansamblları Festivalında 
təmsil olunub.

Müxtəlif xalqların xor və orkestrləri 
ilə yanaşı səhnəyə çıxan  “Meydan”çılar 
aşıq sənəti nümunələrini məharətlə ifa 
ediblər. Azərbaycanın Gürcüstandakı səfiri 
Faiq Quliyev tədbirin təşkilinə görə Tbili-
si şəhər Bələdiyyə Məclisinə təşəkkürünü 

bildirib. Onun sözlərinə görə, Gürcüstanın 
çoxkonfessiyalı ölkə olaraq tədbir iştirak-
çılarına mədəniyyətlərinin yaşadılması və 
tərənnümü üçün şərait yaratması razılıq 
doğurub. Azərbaycan və Gürcüstan ara-
sında mədəniyyət sahəsindəki əməkdaşlıq 

münasibətlərindən də bəhs edən səfir təd-
bir iştirakçılarına bu yöndə həyata keçi-
rilmiş birgə layihə və təşəbbüslər barədə 
məlumat verib. 

Festivalın sonunda təltifetmə mərasi-
mi olub. Əsas mükafatlardan biri  “Mey-
dan” Aşıqlar Qrupunun rəhbəri, tanınmış 
saz ifaçısı Nargilə Mehdiyevaya təqdim 
edilib.

XQ

Dərviş Cavanşir  
Vətən pərvanəsi idi

Tanrı bizə onunla da bir kollektivdə işləmək imkanı vermişdi. mrü 
xəyallarla, fikirlərlə, sözlərlə, ifadələrlə keçən adam idi. Tanıdığım azsaylı 
ziyansız adamlardan idi. Həm də çox maraqlı həmsöhbət idi.

Bu yaxınlarda onu yuxuda gördüm. 
Dedi, Allahdan gözlədiyimi verdi, səndən 
gözlədiyimi isə gecikdirirsən...

Onun redaksiyada tez-tez söhbətləşdiyi 
iki nəfər vardı: Telman Heydərovla  (Allah 
ömrünü uzun eləsin) mən.

Bir dəfə dedi ki, Telman müəllim, mən 
yanvarda doğulmuşam, dekabrda ölsəm, 
gedib o dünyada deyərəm ki, ili başa vur-
dum.

Cavanşir yanvarın 9-da dünyaya gəl-
mişdi, dekabrın 14-də dünyadan getdi. 
Sanki Allah onun səsini eşitmişdi.

Söhbət zamanı dedi ki, Mirzəbəyli, 
mənim haqqımdakı məqaləni (“İki sahil” 
qəzetində verilmişdi – İ.M.) çox ürəkdən 
yazmısan. lə bilirəm ki, mən öləndən son-
ra da xatırlayanlardan biri sən olacaqsan.

Çox təəssüf ki, onun ölümündən keçən 
on  ildə Dərviş, loğlu, Məmmədov Ca-
vanşir haqqında heç nə yazmamışam. 
Amma yazmağa dəyərdi. Onun şeirlərinin 
hərəsi bir lövhə idi. Kənd lövhəsi, ailə löv-
həsi, adət-ənənə lövhəsi. 

... Bu sətirlərdən sonra “İli istədiyi 
kimi başa vuran” şairin  bəzi  şeirlərinin 
hərəsindən bir bəndi xatırlatmaq istəyirəm: 

Tənha, yalqız bir ulu yurd,
Bir mən qaldım, bir quru yurd.
İçimdə boz qurd uluyur,
Çölümdə quzu mələşir...

***
Cavanşir bir qoca dərviş,
Cənnət almasını dərmiş.

lməyə qalsa  ölərmiş,
Qorxur, düşmən sevindirə.

***
Mən qəlbimlə öc eylədim,
Oda saldım, puç eylədim.
“Köçəri” çal, köç eyləyim,
Havada durna səsi var. 

***
Qurban olum torpağına, daşına,
Qaldır məni, Əlincənin qaşına.
Qoy dolanım, Vətən, sənin başına,
Deməsinlər pərvanəsi çatışmır.

İ.MƏMMƏ CANO LU

Yaddaşlarda yaşayanlar

Dirçəldilən şəhərlərimiz
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Akademiyası

PUBLİK  H QUQİ  ŞƏXS
Kafedralarda vakant vəzifələri tutmaq üçün 

Müsabiqə lan dir
Akademik rəngkarlıq və kompozisiya 

– 0,5 ştat dosent -1 yer, 1 ştat baş müəllim 
- 1 yer.

İncəsənət tarixi –1 ştat baş müəllim – 
1 yer, 0,5 ştat baş müəllim – 1 yer.

Dizayn – 1 ştat baş müəllim – 2 yer, 
0,5 ştat baş müəllim – 1 yer.

Memarlıq – 0,5 ştat dosent - 1 yer, 0,5 
ştat baş müəllim - 1 yer.

Humanitar və ictimai fənlər- 1 ştat baş 
müəllim - 2yer.

Geyim dizaynı – 0,5 ştat dosent – 1yer, 
1 ştat baş müəllim -  2  yer.

Bədii keramika, şüşə və metal – 1 ştat 
dosent - 1yer.

Rəsm – 1 ştat baş müəllim - 1 yer.
Heykəltəraşlıq - 1 ştat dosent - 1yer.
Qrafika - 1 ştat dosent - 1yer
Müsabiqə müddəti bu elan dərc edil-

dikdən sonra bir ay keçənədəkdir.
Sənədlər təlimata uyğun olaraq aşağı-

dakı ünvana göndərilməlidir.
nvan- Bakı şəhəri, H.Əliyev pros-

pekti 58. 

R E K T O R L U Q

“Bakı Beynəlxalq Dəniz 
Ticarət Limanı” Qapalı 

Səhmdar Cəmiyyəti
Cəmiyyətə məxsus nəqliyyat 

vasitələri üçün təmir xidmətlərinin 
satın alınması məqsədilə 

Kotirovka Sorğusu 
(açıq müsabiqə) 

Elan Edir
Müsabiqədə iştirak etmək istəyən şəxslər 

.portofbaku.com səhifəsinə daxil olmaqla 
elanlar bölməsindən əlavə sənədləri və ətra ı 
məlumatı əldə edə bilərlər. Zər ərin təqdim 
edilməsi üçün son tarix 5 noyabr 2024-cü il 
saat 17.00-dəkdir. Göstərilən vaxtdan gec təq-
dim olunan zər ər açılmadan geri qaytarıla-
caqdır. 

Əlaqə telefonu: (+994 12) 599 00 03 (daxi-
li 3706).

nvan – AZ1010, Bakı şəhəri, Nəsimi ra-
yonu, .Hacıbəyov küçəsi 140.

Ən güclü orduların reytinqi: 
ABŞ birinci yerdədir  

Dünya ölkələri hazırda hamıdan güclü olmaq, hətta dünyaya ağalıq 
etmək uğrunda mübarizə aparırlar. Bu baxımdan, ölkələrin hərbi gücü 
mühüm əhəmiyyət kəsb edir. Bu gün dünyada tendensiya belədir ki, 
hərbi sahəyə xərclər artırılır. Son illərdə NATO kimi güclü hərbi-siyasi 
alyansda da üzv ölkələrin hərbi xərclərinin artırılmasının vacibliyi ilə 
bağlı çağırışlar eşidilir. 

Bütün bunlara baxmayaraq, dünyadakı 
ölkələrin iqtisadi potensialı eyni olmadı-
ğından hərbi gücləri də uyğunsuzluq təşkil 
edir. Bu yaxınlarda Avstraliya İqtisadiyyat 
və Sülh İnstitutunun ( P) yeni hesabatı 
dərc edilib və burada hərbi cəhətdən güclü 
olan ölkələrin reytinqi qeyd olunub. İns-
titut ekspertlərinin hesablamalarına görə, 
hazırda dünyada ən böyük hərbi gücə ma-
lik ölkə ABŞ-dir. Ən böyük hərbi potensi-
ala malik ölkələrin siyahısına Çin, Rusiya, 
Fransa, Böyük Britaniya, Hindistan, Yapo-
niya, Cənubi Koreya və İtaliya daxil edilib.

“Militarizasiyada müasir tendensiya-
lar” adlanan hesabatda vurğulanır ki, bu 
gün planetdə 59 hərbi münaqişə var: bu, 
İkinci Dünya müharibəsindən bəri maksi-
mumdur. 2024-cü ildə 92 ölkə bu və ya di-
gər şəkildə öz ərazilərindən kənarda silahlı 
münaqişələrə cəlb olunub. Hesabat müəl-
li əri bununla bağlı bir neçə qlobal ten-
densiyaya diqqət çəkirlər. Onlardan biri də 
bu xərclərin milli DM-lərdə payının eyni 

vaxtda azalması ilə hərbi xərclərin artma-
sıdır. stəlik, qlobal iqtisadiyyatda hərbi 
büdcənin payı “soyuq müharibə”nin qızğın 
çağında  olduğunun təxminən yarısıdır.

Digər tendensiya qoşunların sayının 
azalmasıdır. kspertlər bunu ordunun tex-
nolo i innovasiyalardan artan asılılığı ilə 
əlaqələndirirlər. Oxşar dinamika - hərbi 
personalın sayının və iqtisadiyyatda hərbi 
xərclərin payının azalması son 3 onillikdə 
davam edib.

Hesabat müəlli ərinin fikrincə, Şima-
li Koreyanın milli iqtisadiyyatında hərbi 
sektor ən mühüm yeri tutur (2023-cü ilin 
məlumatlarına görə, DM-in ən azı 24 fa-
izi). Əfqanıstanın hərbi xəcləri DM-də 
10 faiz, Yaxın Şərq və Afrika ölkələrindən 
Omanda 5,9 faiz, Əlcəzairdə 4,8 faiz, Mali, 
Mərakeş və Səudiyyə Ərəbistanında 4,5 
faiz təşkil edir.

Hesabatda keçmiş SSRİ dövlətləri də 
diqqətdən kənarda qalmayıb. rmənista-
nın 4,2 və Azərbaycanın 3,8 faizlə siyahıda 

daha yüksək yerlərdə qərarlaşdığı, üstəlik, 
bu ölkələrin uzun müddət müharibə vəziy-
yətində olduqları bildirilir. 

ABŞ iqtisadiyyatında hərbi xərclər 3,1 
faiz təşkil edir. 15 il əvvəl bu rəqəm 4,7 fa-
izə bərabər idi. 2022-ci ildə ABŞ müdafiə 
məsələlərinə 736 milyard dollar xərcləyib 
ki, bu da Çinin (282 milyard), Hindista-
nın (75 milyard), Böyük Britaniyanın (69 
milyard) və Rusiyanın (63 milyard) hərbi 
xərclərini əhəmiyyətli dərəcədə üstələyir.

Tədqiqat müəlli əri dünyanın ək-
sər ölkələrinin silahlı qüvvələrində şəxsi 
heyətin sayının azaldığını bildiriblər. Əgər 
1995-ci ildə dünyada hərbi qulluqçuların 
ümumi sayı 30 milyonu ötürdüsə, 2019-cu 
ildə bu rəqəm 28 milyondan az olub. Şəxsi 
heyətin ən çox artdığı ölkə kimi Hindistan 
seçilib. ABŞ, Rusiya və Çində isə, əksinə, 
əhəmiyyətli azalma qeydə alınıb.

İnstitut ekspertləri ölkələrdə hər 100 
min əhaliyə düşən hərbi qulluqçuların sa-
yını da müəyyənləşdiriblər. Onların fikrin-
cə, bu göstərici üzrə rekordçu ritreyadır. 
Afrikanın şimal-şərqindəki bu kiçik ölkə-
də 100 min əhaliyə 5476 hərbi qulluqçu 
düşür. Şimali Koreyada bu rəqəm 4837, 
İsraildə 1875, rmənistanda 1542, Yuna-
nıstanda 1384, Cənubi Koreyada 1303, 
Tayvanda 1240, Şri-Lankada 1168 və Li-
vanda 1092-dir.

Dünyada hərbiləşmənin ümumi səviy-
yəsindən danışan analitiklər hesab edirlər 
ki, 2008-ci ildən bu rəqəm qlobal miqyas-
da azalmağa doğru getsə də, 2022-ci ildə 
tərsinə çevrilib. Hesabat müəlli ərinin fik-
rincə, planetimizdə hərbiləşmənin səviyyə-
si ən azı beş il artmaqda davam edəcək.

Hazırda dünyada İslandiya, İrlandiya, 
Avstriya, Yeni Zelandiya və Sinqapur ən 
dinc ölkələr kimi tanınır. Ən çətin ölkələr 
isə Yəmən, Sudan, Cənubi Sudan, Əfqa-
nıstan, Ukrayna, Konqo Demokratik Res-
publikası və Rusiyadır. Təəssüf ki, hesabat 
müəlli əri Suriya, Fələstin (Qəzza) və Li-
van kimi Yaxın Şərq ölkələrindəki vəziy-
yəti unudublar.  

aşa ƏMİRCANOV  
X Q

Dünyanın ikinci hündür bəndi
10  il əvvələdək bu hidroqurğu birinci yerdə idi 

Tacikistan paytaxtından 70 kilometr 
aralıda  Nurek şəhərinin yaxınlığındakı 
Polisənki dərəsində, Vaxş çayı üzərində 
Su Elektrik Stansiyasının inşası məqsə-
di ilə tikilmiş bu bənd, təxminən, 50 il 
dünyanın ən hündür anolo i qurğusu 
olmuşdur. Vaxş Amudəryaya axan çay-
lardandır. Mənbəyini Pamirin Zaalay 
silsiləsindən götürən bu çayın həmin 
ərazilərdəki adı Kızıl sudur. Bu ifadə  
qırğız dilində qırmızı su deməkdir. Çay 
Tacikistan ərazisinə keçəndən sonra isə 
Surxob adlanır. Amma  yenə də qırmızı 
su  taciklər ab sözünü ob kimi işlədirlər.  

Xatırladaq ki, inşaasında bilavasitə  
yerli materiallardan istifadə edilmiş bəndin 
hündürlüyü 300 metrdir.  Bu, Nurek S S-
in dünyanın ən hündür ikinci bəndi edirdi. 
2013-cü ilə qədər dünyanın ən hündür bən-
di olan Nurek S S-in rekordunu Çin Xalq 
Respublikasının Tsinpin-  S S-i əlindən 
almışdır. Nurek  S S-in binasının uzunlu-
ğu isə 200 metrdir.

Tacik dostlardan götürdüyüm bukletdə 

qeyd edilir ki, Nurek Su lektrik Stansiya-
sının tikintisinə 1961-ci ildə başlanılmış, 
1972-ci ildə ilk iki aqreqatı işə salınmışdır. 
1979-cu ilin oktyabrında 9-cu, yəni sonun-
cu aqreqatın işə düşməsi ilə layihə gücünə 
çatdırılmışdır. 1982-ci ildə gücü 3 milyon 
kvt-dək artırılmışdır. 

4 il  il əvvəl stansiyanın modernləş-
dirilməsi layihəsinə start verilmiş, bu il 

avqustun 30-da isə Tacikistan Prezidenti 
moməli Rəhmon Nurek S S-in dördün-

cü hidroaqreqatının müasirləşdirmədən  
sonrakı açılışında iştirak etmiş və qurğunu 
işə salmışdır. Bildirilir ki, 2028-ci ilədək 
burada başqa yenidənqurma işləri də apa-
rılacaq. 

İ.QA AYEV

Qırğız qonaqlar  
Ədəbiyyat Muzeyində

Qırğızıstan Milli Elmlər Akademiyasının Çingiz Aytmatov adı-
na Dil və Ədəbiyyat İnstitutunun direktoru, akademik Abdıldacan 
Akmatalıyev və institutun bir qrup əməkdaşı Nizami Gəncəvi adına 
Milli Azərbaycan Ədəbiyyatı Muzeyində qonaq olublar.

Muzeydən bildirilib ki, elmi işçi 
Aygün Abbasquliyeva ekspozisiya ilə 
tanış olan qonaqlara qırğız ədəbiyya-
tının nümunəsi “Manas” dastanının 
“Kitabi-Dədə Qorqud” ilə bənzərliyin-
dən, həmçinin ortaq türk ədəbiyyatı-
nın nümunələrindən – Mahmud Kaş-
ğarinin “Divanü lüğat-it-türk”, Yusif 
Balasaqunlunun “Qudatqu-bilik” və 
Orxon-Yenisey kitabələrindən bəhs 
edib.

Qırğızıstanlı alimlər çoxəsrlik Azər-
baycan ədəbiyyatının təqdim və təbli-
ğindən məmnun qaldıqlarını bildiriblər. 
Onlar “Rəy kitabı”na doğma dildə ürək 
sözlərini yazıblar.

Sonda qonaqlara muzeyin direktoru 
akademik Rafael Hüseynovun müəllifi 

olduğu “Söz məbədi” bukleti (rus dilin-
də) hədiyyə olunub.

X Q

Biz vaxtımızın çoxunu xəyallar aləmində keçiririk. Müstəsna, coşqun 
yaradıcılıq anlarında isə inadla nəticə əldə etməyə çalışırıq. İç dünyamız-
dan çıxıb ətraf aləmə, insanlara, gerçəkliyə bağlanırıq. Bir yerdə qərar 
tutmayan fikirlərimizə meydan vermək əvəzinə ağlımız bir səmtə tuşlanır. 
Bizə elə gəlir ki, düşüncəmizdə ətraf aləmdən işıq seli axır, yeni fikirlər 
doğulur, bu, bizi ruhlandırır, içimizdə yaradıcılıq gücü qabarır. İş həll olu-
nandan sonra isə yaradıcılıq gücü zəi əyir, biz əvvəlki sakit halımıza qa-
yıdırıq. Daha o gücün hökmünü hiss edə bilmirik. Kaş bu hissin ömrünü 
uzatmaq mümkün olardı...
Təsəvvür edək ki, yaradıcılıq qüvvəsi 

anadangəlmə qabiliyyətdir. Bu mistik an-
layışı açmaq o qədər də asan deyil. Amma 
onun köklərini tapmaq heç də pis olmazdı. 
Hər halda insan bilmək istəyir ki, bu halı 
necə yenidən yaratmaq və onun müddətini 
necə uzatmaq olar. Biz bu hisləri çox nadir 

hallarda yaşayırıq. Amma elə insanlar var 
ki, bu hal onlar üçün həyat tərzinə çevrilib. 
Onlar istədikləri zamanda özlərini həmin 
əhvala kökləyə bilirlər, bu, onlar üçün dün-
yanı dərk etmək vasitəsidir. Sadə insanlar 
da bu qabiliyyətə yiyələnə bilərlər, sadəcə, 
müvafiq alqoritmləri qavramaq lazım gəlir. 

Özünəinam, müşahidə bacarığı, hiss-
ləri cilovlamaq, iradə... Bu xüsusiyyətlər 
vasitəsilə insan qanunauyğunluqların necə 
işlədiyini dərk edir, təcrübə qazanır. Belə-
liklə, mövzunu daha dərindən başa düş-
məyə yaxınlaşırıq. Biz həyatın məğzinə 
yetirik, insan təbiətinin və təbii fenomen-
lərin mahiyyətinə enirik. Bunun sayəsində 
görkəmli alimlər fizikanın yeni qanunları-
nı kəşf edir, ixtiraçı və ya sahibkar hər han-
sı bir məsələnin əvvəllər heç kimin ağlına 
gəlməyən həllini tapır. 

Bu, intuisiyadır. İntuisiya hiss və dü-
şüncələrin naviqatorudur, o, insanı düzgün 
ünvana aparıb çıxarır. İntuisiya o deməkdir 
ki, iradi ya qeyri-iradi, insani ya heyvani 
– instinkt və ağıl qovuşur. Bu proses baş 
verənlərin mexanizmini dərk etməyə im-
kan verir. 

Məşhur ingilis dramaturqu Robert Qrin 
“Ustalıq” əsərində yazır ki, uşaqlıqda ha-
mımız intuitiv və spontan əhvalı yaşamı-
şıq. Amma zaman keçdikcə beynimizə 
axın edən informasiya o gücləri zəi ədir. 
Ustalar bu əhvalı yenidən yaşaya bilirlər, 
təsadüfi deyil ki, onların yaradıcılıq nü-
munələri uşaq səmimiyyəti ilə seçilir – 
ürəkdən gəlmədir, qeyri-iradi, amma daha 
yüksək səviyyədə üzə çıxır.

Rus yazıçısı Aleksandr Qrinin “Al 
yelkənlər” romanını oxuyarkən müəllifin 
uşaq heyrətinə məəttəl qalırsan. Yazıçı 
balaca Assolun nağıl dünyasına o qədər 
ustalıqla daxil olur ki, biz qızcığazın xə-
yallar aləmində necə xoşbəxt olduğuna və 
bu xəyalların necə gerçəkliyə çevrildiyinə 
sidq-ürəkdən inanırıq. 

kzüperinin “Balaca şahzadə”si də bu 
qəbil əsərlərdəndir. Uşaq yazıçılarının sə-
mimiyyəti məhz bu ustalıq sayəsində əldə 
edilib. Hərçənd bizim mövzumuz heç də 
ədəbiyyat deyil. Lakin yaradıcı qüvvədən 
danışırıqsa, ədəbiyyatdan yan ötmək müm-
künsüzdür. Ədəbiyyat məhz onun sayəsin-
də yaranır.  

İstənilən bədii mətnə professional alət-
lərlə yanaşsaq, oradan mütləq bugün üçün 
də aktuallığını itirməyən maraqlı şeylər 
tapmaq olar. Bəs peşəkar alətləri haradan 

tapmalı? Bunun üçün sadəcə, professional-
lığa yiyələnmək lazımdır. Bu yolda zəhmət 
çəkməsən, yaradıcı qüvvə sənə tabe olma-
yacaq. 

A.Qrinə görə, insanlar yüz illər boyu 
ustalığın ətrafında hündür hasarlar hörüb-
lər. Ona dahilik təzahürü deyib adi adamlar 

üçün əlçatmaz olduğunu düşünüblər. Se-
çilmiş insanlara anadangəlmə istedad kimi 
baxıblar. Nəticədə ustalıq da magiya kimi 
əlçatmaz görünüb. Amma bu hasar yalnız 
təsəvvürdədir axı. Əsl sirr isə bundadır – 
bizim beynimiz altı milyon illik inkişaf 
yolu keçib və təkamül prosesində elə bir 
səviyyəyə çatıb ki, hər birimiz bu ustalığa, 
içimizdə gizlənən o yüksək gücə yiyələnə 
bilərik. 

Təsəvvür edin, altı milyon il əvvəl 
Şərqi Afrika düzənliklərində gəzən qədim 
əcdadlarımız təəccüblü dərəcədə zəif məx-
luqlar olublar. Boyları metr yarımdan artıq 
olmayıb. Zəif və sayca az olmaları üzün-
dən onları məhv olmaq təhlükəsi gözləyir-
di. Buna baxmayaraq, bir neçə milyon il 
ərzində insanlığın təkamül prosesi nəticə-
sində əcdadlarımız planetdə ən güclü var-
lığa çevrildilər. Bu fantastik çevrilmə necə 
baş verdi? Bu mental çevrilmənin əsasında 
iki sadə biolo i xüsusiyyət dayanır. Vizual 
və sosial xüsusiyyət – ibtidai insanlar onla-
rı gücə çevirməyi bacardılar. 

İnsanın xoşbəxtliyi ondadır ki, təbiə-
tin irsi olaraq bizə verdiyi beyin möcüzə-
li şəkildə çevik və mütəhərrikdir. Bu fakt 
insanın təkrarolunmaz olduğunu göstərir. 
Bu da Tanrının lütfüdür, Yaradan insanı 
belə xəlq edib. Ustalıq hər birimizin içində 
gizlənib. Onu aşkara çıxarmaq üçün beyni-
mizi səfərbər etməliyik. 

ənan HACI,  
yazıçı- ublisist

Beynəlxalq həyat İnsan fenomeni

İçimizdəki möcüzə
Onu zəka və özünəinam oyadır

Maraq dünyamız
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 9 2022- ci il yanvarın 21-də “SEVİNC-M” MMC tərəfindən Osmanlı 
Sevinc Yunis qızının adına Bakı şəhəri, N.Nərimanov rayonu, F.Yusi-
fov küçəsi 40,1-ci yaşayış binası, 26 nömrəli mənzilə verilmiş alqı-satqı 
müqaviləsi itdiyi üçün etibarsız sayılır.

Azərbaycanın gimnaziyada 
bayraqdarları 

Azərbaycan komandasının Bəhreynin paytaxtı 
Manama şəhərində keçiriləcək Gimnaziyada 
İdman Oyunlarındakı bayraqdarları bəlli olub.

Gənclər və İdman Nazirliyinin mətbuat xidmətindən verilən 
məlumata görə, yarışın açılış mərasimində Azərbaycanın üç-
rəngli bayrağını paraüzgüçü Əli Vəliyev və taekvondoçu Xura-
man Cavadzadə daşıyacaqlar.

Qeyd edək ki, gimnaziyada bu gün start götürür və oktyabrın 
30-dək davam edəcək. Yarışda 26 növ üzrə, ümumilikdə, 3 min 
687 idmançı mübarizə aparacaq. Azərbaycanı gimnaziyada da 
160 idmançı təmsil edəcək. 

U-23-də bürünc medal
Albaniyanın paytaxtı Tiranada keçirilən güləş 

üzrə U-23 dünya çempionatına start verilib.

Azərbaycan Güləş Federasiyasından verilən məlumata görə, 
əvvəlcə yunan-Roma güləşçilərimiz mübarizəyə başlayıblar. Ko-
mandamızın üzvü Nihad Quluzadə (60 kq) bürünc medal qaza-
nıb. 

Mundialda daha sonra sərbəst və qadın güləşçilərimiz güclə-
rini sınayacaqlar. 

Kişi boksçularımızın  
yeni baş məşqçisi

Kişi boksçulardan ibarət Azərbaycan millisinə 
yeni baş məşqçi təyin olunub. 

Yığma ötən ildən Azərbaycan Boks Federasiyasında texniki 
direktor kimi çalışan özbəkistanlı Ravşan Xocayevə tapşırılıb. 44 
yaşlı yeni baş məşqçi Özbəkistanın boks üzrə idman ustasıdır. O, 
məşqçilik fəaliyyətinə 1998-ci ildə başlayıb. Karyerası ərzində 
Özbəkistan, Asiya, Dünya və Olimpiya çempionları yetişdirib.

2016–23-cü illərdə Özbəkistan Boks Federasiyasının Məşq-
çilər Şurasında çalışıb. İBA-nın 3 ulduz kateqoriyalı məşqçisi 
olan Xocayev, həmçinin Özbəkistan Respublikasının əməkdar 
məşqçisidir. “Dostluq Ordeni” ilə təltif olunub. 2016-cı ildə bey-
nəlxalq premiyanın laureatı olub. Nəzəriyyə, metodika və idman 
üzrə professor elmi dərəcəsinə malikdir.

Qeyd edək ki, Xocayev bu postda müqaviləsi başa çatan ku-
balı Pedro Rokeni əvəzləyib.

Leyla QURBANOVA   
XQ

Yağmursuz, duman və şaxta
Ekologiya və Təbii Sərvətlər Nazirliyinin Milli Hidromete-

orologiya Xidmətinin verdiyi məlumata əsasən, oktyabrın 24-
də Bakıda və  Abşeron yarımadasında dəyişkən buludlu olaca-
ğı, arabir tutulacağı, əsasən yağmursuz keçəcəyi gözlənilir. 

Mülayim şimal-qərb küləyi əsəcək,  gündüz şimal-şərq küləyi 
ilə əvəz olunacaq.  Gecə 9-11°, gündüz 15-19° isti olacaq. Atmosfer 
təzyiqi 775 mm civə sütunundan 770 mm civə sütununa enəcək, 
nisbi rütubət gecə 70-75, gündüz 50-55  faiz  olacaq. Azərbayca-
nın rayonlarında əsasən yağmursuz. Arabir duman olacaq. Müla-
yim şərq küləyi əsəcək.  Havanın temperaturu gecə 6-9°, gündüz 
 14-19° isti, dağlarda gecə 0-4°, yüksək dağlıq ərazilərdə 4-7° şaxta, 
 gündüz 1-6° isti olacaq. 

Q.QASIMOV  
XQ

Zeytun yağı + limon şirəsi 
– toksinlərin çarəsi

Tərkibindəki zəngin E vitamini ilə diqqət çəkən zeytun yağı 
nizamlı olaraq istehlak edildikdə öd yollarının açılmasına və 
qaraciyərin stimullaşdırılmasına kömək edir. Yağ bu şəkildə 
qəbul edildikdə qaraciyərin təmizlənməsində böyük rol oyna-
yır.

Limon turşusu qa-
raciyər fermentlərini 
aktivləşdirir və onun 
zədələnməsini minimu-
ma endirməyə kömək 
edir. Hər səhər acqarına 
bir xörək qaşığı zeytun 
yağına iki damcı limon 
sıxaraq istehlak edildik-
də, bədəndən toksinlə-
ri çıxarmaq asanlaşır. 
Həzm sistemi yaxşıla-

şır. Bu qarışıq öd daşı əmələ gəlməsinin qarşısını almaq üçün də 
faydalıdır. 

Fitoterapevtlər tövsiyə edirlər ki, 5 qaşıq zeytun yağına 10–15 
damcı limon suyu əlavə edib hər səhər 1 qaşıq içmək toksinləri 
çıxarmaq üçün çox faydalıdır. Amma unutmaq olmaz ki, limonun 
yüksək turşu tərkibi mədə problemlərinə səbəb ola bilər. Ona görə 
də ailə həkimi ilə məsləhətləşməkdə fayda var.

Z.HÜSEYNLİ  
XQ

“Qarabağ” “Ayaks”ı yenəcəkmi?
 “Qarabağ” Azərbaycan və niderlandlı qonağımız “Ayaks” Amsterdam bu axşam 

Tofiq Bəhramov adına Respublika Stadionunda UEFA Avropa Liqası turnirinin əsas 
mərhələsinin 3-cü raundu çərçivəsində bir-birini sınağa çəkəcəkləri görüşdə meydançaya 
müxtəlif nəticələr, deməli, həm də müxtəlif əhvalla çıxacaqlar. Mərhələnin ilk iki 
turunda Londonda “Tottenhem”lə, Bakıda isə İsveçin “Malmö” klubu ilə oyunlardan 
məğlubiyyətlə ayrılan (müvafiq surətdə 0:3 və 1:2) ölkə çempionumuz turnir mövqeyi 
baxımından qibtəedilməz vəziyyətdədir və onu yaxşılaşdırmaq vaxtıdır.

Rəqib isə, əksinə, 36 komandanın nəticələrini 
əks etdirən cədvəldə kifayət qədər yüksək, 6-cı pil-
lədə irəliləməsindən razı qala bilər. Əfsanəvi Yohan 
Kroyfun həmvətənləri bu mövqeyə evdə İstanbulun 
“Beşiktaş” klubu üzərində böyük hesablı qələbə 
(4:0) və Çexiyada Praqa “Sparta”sı ilə heç-heçə 
(1:1) sayəsində yüksəlmişlər.

 Göründüyü kimi, ümumi turnir cədvəlində 34-
cü yerdə olan “Qarabağ”la onun rəqibi arasında 
məsafəcə çox böyük fərq yaranıb. Ancaq vəziyyəti 
düzəltmək üçün imkan var. Bugünkü oyunda qələ-
bə həm Qurban Qurbanovun komandasına holland-
larla öz arasındakı məsafəni qısaltmağa, xal fərqini 
minimuma endirməyə, həm də pley-off mərhələsinə 
aparan yolun qalan hissəsində özünü daha inamlı 
hiss etməyə, qol-qanad açmağa şərait yaradar. La-
kin bunun üçün meydanda ağır mübarizəyə tam 

hazır olmaq, son anadək var qüvvə ilə döyüşmək, 
başlıcası isə, yaradılacaq qol vəziyyətlərindən usta-
lıqla istifadə etmək, maksimum fayda götürmək la-
zımdır. Maraqlıdır, komandamız buna nə dərəcədə 
müvəffəq olacaq?

“Ayaks” beynəlxalq futbol dairələrində geniş 
nüfuz qazanmış güclü, üstəlik də, zəhmli bir ko-
manda kimi tanınsa da, “Qarabağ” da çoxdandır 
ki, elə-belə kollektiv deyil, futbol pərəstişkarları 
onun əzmkar, məzmunlu, məhsuldar, hərdən də çox 
mükəmməl oyununa alqışlarını əsirgəməmişlər. 

Bu səbəbdən də Azərbaycanın idman ictimaiy-
yəti ardıcıl iki məğlubiyyətdən sonra komandadan 
üz döndərmək fikrində deyil, əksinə, bu gün onu 
daha fəal şəkildə dəstəkləməyə hazırdır. Təsadüfi 
deyil ki, yenə hamı oyunu böyük ümidlə gözləyir. 

Əhsən bizim azarkeşlərə! Oyuna hələ altı gün 

qalmış, oktyabrın 18-də 18.500 bilet satıldığı elan 
olundu. Bundan sonra qalan 12 min biletin də tez-
liklə öz xoşbəxt sahiblərini tapacağına şübhə et-
məmək olardı. Həqiqətən, “Qarabağ”a sevgimiz 
hədsizdir. 

İndiki vəziyyətdə kollektivə belə inam, dəstək 
daha çox vacibdir. “Qarabağ” qələbə təqdirində, 
demək olar, rəqibinə çatacaq, cədvəldə bir neçə 
klubdan irəli çıxacaq və gələn il yanvarın sonun-
da yekunlaşacaq Avroliqa turnirinin əsas mərhələ-
sinin son beş görüşü qarşısında perspektivlərimiz 
haqqında daha ucadan danışa biləcəyik.

Biz də öz növbəmizdə nikbin olaq, həmişəki 
kimi, çempionumuza dəstəyimizi əsirgəməyək, 
“Ayaks” kimi komandanı Bakıya gətirdiyinə görə, 
məmnunluğumuzu ifadə edək.

Onu da əlavə edək ki, Niderland futbolçuları da 
dəstəksiz qalmayacaqlar. Yayılan məlumata görə, 
“Zanbaqlar ölkəsi”ndən paytaxtımıza 500-ə qədər 
azarkeş gəlir.

Bu dəfə oyunumuza şotlandiyalı hakimlər 
briqadasının təyinat aldığını da diqqətə çatdıraq. 
Baş hakim rolunda ədaləti Nikolas Uolş qoruyacaq. 
Ona da, köməkçilərinə də dəqiq hakimlik arzulayıb, 
görək saat 20:45-də başlayacaq görüşdə kimin zər-
bələri daha dəqiq olacaq, qələbəyə kim sevinəcək.

Azərbaycan çempionunun növbəti oyununun 
tarixini də xatırladaq. “Qarabağ” noyabrın 7-də 
Norveçdə “Bodo Qlimt” klubunun qonağı olacaq. 
Bununla da əsas mərhələnin birinci yarısı arxada 
qalacaq. Əlbəttə, səfərə yaxşı əhvalla çıxmaq xoş 
olardı.

Oqtay BAYRAMOV,  
Əməkdar jurnalist

Avroliqa: 3-cü raund

İdman xəbərləri

“Payız xəzanı”


